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موجودي 10ميلياردي 
صندوق توسعه ملي!

 تورم، بنزين 1.5 دلاري
 و گراني ها

زواياي پنهان 
كودك آزاري

 رشد 
مشروط بازار

 توسعه
 و تهديدها

بخشي از صحبت هاي اخير 
مه��دي غضنف��ري رييس 
هيات عامل صندوق توسعه 
ملي، يك بار ديگ��ر پرده از 
مشكل بنيادين در اقتصاد 
ايران برداش��ته اس��ت كه 
مي توان آن را ريشه بسياري 
از مش��كلات ديگر قلمداد 
كرد. غضنفري در بخشي از اظهاراتش در همايش 
اقتصاد هوشمند و توسعه مالي، مي گويد: »صندوق 
اي��ران يك صندوق 150 ميليارد دلاري اس��ت كه 
حدود 100 ميليارد آن توس��ط دولت هاي گذشته 
برداش��ت ش��ده و حدود 40 ميليارد نيز تسهيلات 
پرداخت كرده است.« اظهاراتي كه نشان مي دهد، 
دارايي هاي ميان نس��لي ايران به پايين ترين حجم 
خود )حدود 10ميليارد دلار( رس��يده اس��ت. اين 
در حالي اس��ت كه دارايي كش��وري مانن��د نروژ از 
درآمده��اي نفتي اش كه در حدود ۹هزار ش��ركت 
بزرگ بين المللي شده بر اساس برخي روايت ها به 
1.۹ تريليون دلار بر اساس برخي آمارهاي ديگر به 

حدود1.۳ تريليون دلار رسيده است. 
كشور نروژ در سايت مخصوصي به صورت لحظه اي 
اين اعداد و ارقام را محاسبه كرده و آن را شفاف در 
س��ايت قرار مي دهد. عباراتي هم در پيش��اني اين 
سايت نمايش داده مي شود با اين مضمون كه»اين 
دارايي، ثروت ميان نس��لي اس��ت و متعلق به نسل 
آينده نروژ هم مي ش��ود.« همين روند در خصوص 
دارايي هاي ارزي عربستان، قطر و امارات و...هم به 
چش��م مي خورد. اين كشورها با تبديل درآمدهاي 
نفتي به ارزش افزوده بالا به دنبال ايجاد ثروت ملي 

افزون تر هستند.
 رفت��ار ايران اما با درآمده��اي نفتي اش به گونه اي 
متفاوت است. انگار اساسا اين دارايي ها شكل گرفته 
تا در مسير اتلاف قرار گيرند. درآمدهاي نفتي براي 
ايران به جز آلودگي بيشتر محيط زيست، وابستگي 
اقتصاد به درآمدهاي نفتي، واردات بيش��تر، ركود 
توليد و...هيچ فايده ديگري نداش��ته اس��ت. عملا 
وابس��تگي اقتصاد اي��ران به درآمده��اي نفتي به 
گونه اي است كه امكان توسعه را از كشور مي گيرد. 
مانند پ��در خانواده اي ك��ه به ج��اي كارآفريني و 
بهبود كس��ب و كار خود، اقدام به ف��روش خون يا 
كليه اش مي كند تا هزينه ه��اي جاري خانواده اش 
را پوش��ش دهد. از زمان برنامه دوم قبل از انقلاب 
كه درآمدهاي نفتي در بودجه وارد ش��د تا به امروز 
همين روند طي ش��ده اس��ت. بودجه ها، وابستگي 
ش��ديدي به نفت پيدا كرده اند و درآمدهاي نفتي 
صرف هزينه هاي جاري ش��ده اند. اي��ران به جاي 
سرمايه گذاري درآمدهاي نفتي اش اقدام به واردات 
ادامه در صفحه 3 كالا و اتلاف منابع خود مي كند. 

م��ردم اي��ران اي��ن روزها، 
تبعات برآم��ده از گراني ها 
را ب��ا گوش��ت و پوس��ت و 
اس��تخوان خود احس��اس 
مي كنند. ه��ر روز با دميدن 
خورشيد سحرگاهي، مردم 
با قيمت هاي تازه اي در حوزه 
مواد پروتئيني، مواد لبني، 
ميوه ها، س��بزيجات و س��اير كالا و خدمات مواجه 
مي شوند. در اين شرايط زمزمه هايي هم از افزايش 
قيمت بنزين شنيده مي ش��ود؛ افزايشي كه اگر رخ 
بده��د، مي توان پيش بيني كرد ك��ه آثار تورمي آن 
همه بازارها را تحت الشعاع قرار بدهند. اما معتقدم، 
رمزگش��ايي از چرايي و چگونگي وقوع يك چنين 
گزاره هاي اقتصادي نيازمن��د ارزيابي هاي دقيق و 
بي طرفانه است تا در پايان تصويري شفاف از چرايي 

بروز مشكل گراني ها نمايان شود.
 1( ريشه بسياري از معضلات و  ام الفساد مشكلات 
»تورم« اس��ت؛ بنابراين مهم ترين هدف اقتصادي 
ايران، بايد مهار تورم باش��د. دول��ت اگر نتواند تورم 
را مهار كند، تكانه هاي صع��ودي قيمت ها، ابتدا به 
بازار دارايي ها س��رايت كرده و آن را ملتهب مي كند 
و سپس راهي س��اير بخش ها و بازارهاي اقتصادي 
مي ش��ود. به عبارت روش��ن تر، ت��ورم و در كنار آن 
انتظارات تورم��ي ابتدا س��راغ بازارهايي چون ارز، 
طلا، خودرو، مس��كن و ب��ازار س��رمايه )مجموعه 
بازار دارايي ها( مي رود. س��پس ب��ا وقفه اي ۳ الي 6 
ماهه از بازار دارايي ها به س��مت ساير بازار كالاها و 
خدمات مي رود كه همان بازار مصرفي خانواده هاي 
ايراني است. مثلا نرخ دلار در زمستان سال گذشته 
افزاي��ش قيم��ت را تجربه كرد و حتي ب��ه 60 هزار 
تومان هم رس��يد. اين روند افزايشي از زير 40 هزار 
تومان حركت و به حدود 60 هزار تومان در زمستان 
رس��يد. از ابتدا هم مش��خص بود افزايش نرخ دلار، 
ابتدا در بازار دارايي ها نمايان مي شود؛ بنابراين نرخ 
سكه، طلا، مسكن، خودرو و حتي سهام با رشد قابل 
توجهي مواجه شدند. اما اين پايان ماجرا نبود؛ از آغاز 
هم مشخص بود، اين سونامي افزايشي به بازار كالا و 
خدمات هم سرايت مي كند. بر اين اساس، با وقفه اي 
۳ ماهه تاثير اين رشد در بازار كالا و خدمات نمايان 
شد. به اين دليل است كه نرخ مرغ به حدود80 الي 
۹0 هزار تومان رس��يد. قيمت گوشت، تخم مرغ و 
س��اير اقلام مصرفي مردم تورم هاي بسيار بالايي را 

تجربه مي كنند. 
2( اما نبايد فراموش كرد كه افزايش نرخ ارز مشكل 
ديگري را در اقتصاد ايران شكل مي دهد كه خروجي 
آن در بخش انرژي كش��ور نمايان مي شود. بنزين و 
گازوئيل و... اقلامي از انرژي هستند كه در كشورهاي 
همس��ايه ايران با نرخ هاي بالات��ري قيمت گذاري 

مي شوند. به  طور متوسط نرخ بنزين در كشورهاي 
همسايه بين 70 سنت تا 1.5 دلار است. وقتي قيمت 
دلار در اقتصاد ايران رش��د مي كن��د. فاصله قيمت 
بنزين در ايران با كش��ورهاي همس��ايه بسيار زياد 
مي ش��ود. موضوعي كه باعث تشديد قاچاق بنزين، 
گازوئيل و ساير اقلام انرژي مي شود. اين روند وقتي 
رخ مي ده��د، دولت ه��ا در ايران ناچار بايد دس��ت 
ب��ه اصلاح قيمت انرژي بزنند. هم��واره هم اين نوع 
تصميم سازي ها باعث افزايش تنش هاي اجتماعي 
و سياسي در جامعه مي شوند. بخش قابل توجهي از 
جامعه ايراني شغل دوم شان حمل و نقل و جابه جايي 
مسافر و مسافركشي است. ساير اقلام مصرفي هم كه 
در كشور مي چرخد تا به دست مصرف كننده برسد با 
كاميون جابه جا مي شوند؛ بنابراين گازوئيل هم نقش 
ويژه اي در اتمسفر كلي مصرفي ايران دارد. بنابراين 
وقتي قيم��ت بنزيدن بالا ب��رود، مجموعه كالاها و 

خدمات تحت الشعاع قرار مي گيرند.
۳( باي��د ببيني��م، اگر دولت ه��ا در ايران دس��ت به 
اصلاح قيمت انرژي نزنن��د، چه وضعيتي در اقتصاد 
رخ مي ده��د؟ در صورت عدم اص��لاح قيمت انرژي 
دولت بايد يك فش��ار سنگين در مصرف منابع ارزي 
را تحمل كند؛ از س��وي ديگر چشم خود را بر قاچاق 
عظيم س��وخت ببندد. همين لحظه كه من و شما با 
هم گفت وگو مي كنيم با دلار 50 هزار توماني، فعلي 
قيمت يك ليتر بنزين در ساير كشورهاي همسايه، 
حداقل 50 هزار تومان است؛ در حالي كه نرخ بنزين 
در ايران ه��ر ليتر ۳ هزار تومان اس��ت. اين فاصله با 
نوس��انات ارزي مدام افزايش پيدا مي كند. ريشه اين 
فاصله عميق هم نوسانات ارزي است، نوسانات ارزي 
هم تحت تاثير تكانه هاي تورمي است. بنابراين باز هم 
به ابتدا بحث بازمي گرديم، ريش��ه مشكلات اقتصاد 
ايران تورم اس��ت. اگر دولت نتواند تورم را مهار كند. 
نمي تواند رشد نرخ دلار را كنترل كند و اگر نتواند نرخ 
دلار را مهار كند، قيمت ساير اقلام مصرفي، دارايي ها 

و قيمت انرژي را نمي توان مهار كرد. 
4( دول��ت در حال حاضر ت��لاش مي كند ماليات بر 
عايدي س��رمايه بگ��ذارد. دولت كه نباي��د مردم را 
جريمه كند كه دس��ت به خريد دارايي نزنند. مردم 
اگر سراغ خريد دارايي از بازارهاي مختلف مي روند 
به دليل حفظ قدرت خريد اس��ت. يعني دستمزد و 
حقوق ريالي آنها آب نشود. دولت كه نمي تواند مردم 
را به خاطر تورمي كه خودش منش��أ بروز آن است، 

جريمه كند. 
ريش��ه نزول ارزش پول ملي،  تورم است و تا زماني كه 
دولت تورم را مهار كند، ن��رخ دلار بالا مي رود، قيمت 
دارايي ها و كالاه��ا و خدمات مصرفي هم متعاقب آن 
بالا مي رود. شكاف و تفاوت قيمت انرژي هم در داخل 
و خارج شكل مي گيرد و قاچاق عظيم سوخت و اتلاف 
ادامه در صفحه 3 سنگين منابع اتفاق مي افتد.   

بسياري از ما گمان مي كنيم 
ك��ودك آزاري يعني تنبيه 
جس��مي ك��ودكان، يعني 
ديدن آثار كبودي بر چهره 
و دس��ت و پ��اي كودكاني 
ك��ه از س��وي والدين خود 
تنبي��ه بدن��ي مي ش��وند، 
ك��ودك آزاري يعني ديدن 
كودكاني كه از س��وي اولياي مدرس��ه يا فاميل و ... 
مورد آزار و اذيت قرار مي گيرن��د، اما كودك آزاري 
زواياي پنهان ديگري هم دارد كه متاس��فانه به آنها 
توجه نمي ش��ود، در واقع قانون حمايت از كودكان 
در كشور ما به قدري دست و پا شكسته و غير واقعي 
اجرا مي ش��ود كه هيچ كودكي از حق و حقوقي كه 
دارد مطلع نيست و همين باعث مي شود تا به راحتي 
مورد آزار قرار بگيرد ب��دون اينكه خود يا حتي فرد 
آزار دهنده نس��بت به آن آگاهي داش��ته باشند. در 
بسياري از كشورهاي پيش��رفته كودكان به محض 
ديدن رفتارهاي غير عرف از س��وي والدين و ديگر 
افراد مي توانند به ش��ماره تلفن هاي��ي امن تماس 
بگيرند و اي��ن رفتارها را گ��زارش دهند، مي توانند 
ب��ه پليس مراجع��ه كنند و درخواس��ت كمك آنها 
به فوريت مورد بررس��ي قرار مي گي��رد اما در ايران 
چنين امكاني وجود ندارد يا اگر هم هست به قدري 
 ناش��ناخته باقي مانده كه اكثر كودكان و نوجوانان 
و ... از وج��ود آن اطلاعي ندارن��د. در واقع فرهنگ 
حاك��م بر كش��ور ما همچني��ن قوانين��ي را ناديده 
مي گيرد، اينكه از كودكي به بچه ها آموخته مي شود 
پدر و مادر صلاح شما را مي خواهند و كسي به اندازه 
آنها نمي تواند دوستدار ش��ما باشد. حالا فكر كنيد 
پدر و مادري با مشكلات روحي و رواني دست و پنجه 
نرم كنند و بر اس��اس همين مشكلات فرزند خود را 
تربي��ت كنند، در واقع او را از نظر روحي و جس��مي 
آزار بدهند اما فرزند به دليل اينكه فكر مي كند پدر 
و م��ادر صلاح او را مي خواهند به هيچ كس در مورد 
اين رفتارهاي غي��ر معقول حرفي نمي زند، به پدر و 
مادر اعتراض نمي كند، اگر هم اعتراض كند قطعا با 
رفتارهايي مواجه مي شود كه براي دوري از آسيب 
ديدن و تجربه دوب��اره آن رفتارها گزينه اعتراض را 
هم براي خود از بين مي برد. تكليف چنين كودكي 
چيست؟ چه كساني بايد از حقوق او حمايت كنند. 
چه كس��اني بايد متوجه اين رفتارهاي غير انساني 
پدر و مادر با او ش��وند؟ اصلا دول��ت و قانون كجاي 
ماجراي حماي��ت از كودكاني كه چني��ن والديني 
دارند ايستاده اس��ت. كودكي كه از همان سال هاي 
ابتدايي زندگي اش از س��وي پدر در فضاي مجازي 
مورد سوءاس��تفاده قرار مي گيرد و به بيماري دچار 
مي ش��ود و در واقع تبديل به منب��ع درآمدي براي 
ادامه در صفحه 8 پدري با حداقل ها مي شود،  

تقريبا بهمن ماه سال 1401 
بود كه م��وج صعود و رونق در 
بازار س��رمايه آغاز شد، پس 
از س��ه ماه رش��د بازار سهام 
حال چن��د روزي اس��ت كه 
در سراش��يبي جاده اس��ت و 
ش��اخص يك روز بي��ش از 5 
درصد و مجموع هفتگي بيش 
از 11 درصد منفي خورده است و  ازسقف تاريخي خود 
فاصله سنگيني گرفته است. بازار سرمايه در دومين روز 
كاري هفته اخير جهش منفي بس��يار سنگيني كرد و 
پس از آن بازار منفي هاي نسبتا سبك تري را تجربه كرد؛ 
اما بازدهي اين منفي بورس منفي بود و مي توان گفت 
بدترين عملكرد نماگر بازار در چند هفته اخير، سومين 

هفته ارديبهشت ماه بود.
ريزش بازار در هفته اي كه گذشت دلايل مختلفي داشت 
و برخي گفتند عرضه هاي هدفمند و هماهنگ ريزش 

بازار شد و برخي ديگر نيز روند طبيعي بازار دانستند.
مساله اينجاست كه بخش عمده        اي از فروش هاي هفته 
گذشته به        ش��كل اوراق درآمد ثابت درآمده اند و خروج 
منابع جدي از بازار رقم نخورده اس��ت. بررسي ها نشان 
مي دهد كه اين يك هفته قيمت پاياني سهام بازار افت 
چنداني نداش��ته اس��ت و تنها صندوق ها دچار بحران 
شده اند؛ افت روند طبيعي است اما اين افت بيش از 11 
درصدي شبيه دستكاري بوده و بسياري از حقوقي هاي 

بزرگ بازار سعي در جمع كردن بازار داشتند.
نوسان يا همان صعود و نزول بخشي از بازار سرمايه است 
اما بررس��ي آمارهاي اقتصادي و وضعيت بازار سرمايه 
نشان مي دهد كه روند صعودي بازار سرمايه ايجاد خواهد 
شد اما به شروط خاص. براي نمونه صادق الحسيني به 
اين موضوع اشاره كرد كه برملا شدن دخالت دستوري 
سازمان بورس در ايجاد صف هاي فروش باعث شد اين 
اقدامات غيرقانوني متوقف شود. بازار مي تواند خودش 
باشد. البته فراز و نشيب در بازار طبيعي است و بايد باشد، 
اما هيچگونه دخالت دستوري، چه در ايجاد حباب )مدل 
دژپسند( و چه در سقوط بازار )مدل خاندوزي( پذيرفته 
نيست. اما مساله مهم تري وجود دارد كه رييس سازمان 
بورس در اين روزهاي ريزش دو اظهار داشت؛ در وهله اول 
اعلام شد سيو سود و افزايش دامنه نوسان عامل ريزش 
بازار اس��ت و پس از آن اعلام ش��د كه ترس سهامداران 
عامل منفي شده است. اين مساله نشان مي دهد كه بازار 
س��رمايه تحت نظر مسوولي نيست و بازار با يك خبر يا 
عملكرد كوچكي مي تواند منفي هاي سنگيني را تجربه 
كند و در مقابل اخبار مثبت نيز تاثير چنداني روي مثبت 
شدن بازار سرمايه ندارند. اما به طور كلي مشكل اصلي 
بازار دخالت و عدم مديريت متمركز درس��ت و صحيح 
است. اگر شرايط بازار مطلوب باشد )يعني مسوولي در 
بازار دخالت نكند و مديريت آن به درستي انجام شود( 

شاهد رشد واقعي بازار خواهيم بود.

ما پيش از دور اخير تحريم هاي 
امريكا در ب��ازار جهاني نفت 
حضور قابل قبولي داش��تيم 
و نفت ما از س��وي مشتريان 
مختلف خريداري مي شد. اما 
در سال هاي گذشته متاسفانه 
امكان حضور در اين عرصه از 
بين رفت و همين مساله باعث 
شد كه برخي ديگر از فروشندگان نفت جاي ايران را در 
بازار بگيرند. طبق برآوردهاي اوليه پس از مدتي كوتاه 
امكان آن وج��ود دارد كه ايران بين يك ميليون و 200 
هزار تا يك ميليون و 500 هزار بشكه نفت بفروشد. پس 
از چند ماه مي توان انتظار داشت كه اين عدد به مرز 2.5 
ميليون بشكه در روز بازگردد. نفت ايران از چند دهه قبل 
مشتريان ثابت و سنتي خود را داشته و قطعا در صورت 
كنار رفتن محدوديت ها اين مشتريان آماده هستند كه 
نفت ما را بخرند. البته نفت ايران در س��ال هاي گذشته 
با نفت ساير كشورها جبران شده و احتمالا به زمان نياز 
خواهد بود تا قراردادهاي قبلي به اتمام برسد و مشتريان 

براي نفت ايران قراردادهاي تازه اي را امضاء كنند.
البته اين موضوع با دو چالش مواجه اس��ت. نخس��ت 
جاماندن زيرساخت هاي ما از توسعه در سال هاي گذشته 
بوده است. در برنامه هاي بالادستي و در طرح هايي كه 
از س��وي وزارت نفت ارايه شده، ايران مي تواند به توليد 
شش ميليون بشكه نفت در روز برسد اما اين مساله نياز 
به اس��تفاده از تجهيزات به روز، جذب سرمايه داخلي و 
خارجي و استفاده از حداكثر ظرفيت ها دارد؛ موضوعي 
كه در سال هاي گذشته كمتر به آن پرداخته ايم. ما در اين 
سال ها كمتر از ظرفيت ميادين نفتي و گازي مشترك 
استفاده كرده ايم و در سوي مقابل، كشورهاي همسايه 
توانسته اند فعاليت خود در اين ميدان ها را به شكل جدي 
توسعه بدهند. اگر همزمان با پيگيري مذاكرات، شرايط 
براي انجام اين سرمايه گذاري فراهم شود، ايران خواهد 
توانست ضمن بازپس گيري سهم خود از بازار، نقش خود 

در بازار جهاني انرژي را نيز گسترده تر كند.
موضوع دوم بحث محوريت يافت��ن انرژي هاي جديد 
و پاك اس��ت. امروز بسياري از كشورهاي توسعه يافته 
به سمت اس��تفاده از انرژي هاي پاك حركت كرده اند و 
در آينده نزديك بازار نفت كوچك خواهد ش��د. ما بايد 
با س��رمايه گذاري در زيرساخت ها و حوزه هاي نوين به 
سمت توليد كالاهاي نفتي با ارزش افزوده بالاتر حركت 
كنيم تا هم بازار خود را تضمين كنيم و هم آورده مالي 
بيشتري را براي كشور به ارمغان بياوريم. اينكه عربستان 
سعودي مي گويد كه به زودي امكان توليد نفت روزانه 
خود را به 10 ميليون بشكه مي رساند، نشان از آن دارد 
كه اين كش��ور چه در حوزه حفظ ب��ازار و چه در حوزه 
سرمايه گذاري هاي جديد موفق عمل كرده است و براي 
آنكه ما نيز به حداكثر توان توليدي خود برس��يم، بايد 

گام هاي اجرايي مهمي را  برداريم.

رقيه نداييمريم شاهسمنديوحيد شقاقي شهريعباسعلي ابونوري حميدرضا صالحي

نيـاز اقتـصاد ايـران

   Vol. 9  No . 2489  Sat. May 13. 2023  شنبه   23 ارديبهشت 1402   22 شوال 1444  سال نهم  شماره 2489  8 صفحه  قيمت:10000 تومان W W W . T A A D O L N E W S P A P E R . I R دلار
--

يورو
--

تمام سكه
32401000

شاخص بورس
2277713

 كارشناس حوزه انرژي 
در گفت وگو با »تعادل« مطرح كرد

 التهاب بازار خودرو 
چگونه فروكش مي كند؟ 

صفحه 7    صفحه 3    

 تجارت انرژي 
با بازاريابان بين المللي!

هشدار غضنفري درباره اضافه برداشت هاي دولت ها از پول نفت

با اين مسير، چيزي  از صندوق توسعه ملي نمي ماند!

نگاه ضد توسعه به صندوق توسعه

 اقتصاد ايران 
روابط بين المللي خود را احيا مي كند؟

 چراغ سبز در جده
 چراغ سرخ در وين

روز جهاني پرستار فرصتي دوباره براي مرور 
خواسته های آنها و بي توجهي مسوولان

 :Chat GPT 
پاسخ هايم رسمي و قطعي نيست

 17 هزار مدافع سلامت 
در زمان كرونا همچنان بلاتكليفند

 روايت هوش مصنوعي 
از آينده مسكن 

گلي ماندگار|  روز جهاني پرستار فرصتي دوباره است 
تا مروري ش��ود بر آنچه مسوولان براي بهبود وضعيت 
پرس��تاران انجام داده اند وآنچه در مرحله شعار و وعده 
باقي مانده اس��ت. البته در ايران روز پرستار مصادف با 
روز تولد حضرت زينب)س( است اما روز جهاني پرستار 
هر س��اله در 12 ماه مه  در دنيا گرامي داشته مي شود. 
اين فرصت خوبي است كه به جاي سالي يك بار حرف 
زدن از اين قشر تلاشگر و از جان گذشته سالي دو بار در 
مورد وضعيتي كه دارند بحث و گفت وگو شود. وضعيتي 
كه به گواه بس��ياري از فعالان اين حوزه طي سه سال 
گذشته در بدترين شرايط بوده و در اين ميان دولت تنها 

كاري كه انجام داده شعار دادن است و بس! هيچ كدام از 
خواسته هاي پرستاران به گفته بسياري از آنها به صورت 
ملموس اجرا نشده است. هيچ كدام از وعده هايي كه به 
آنها داده شده به مرحله اجرا در نيامده، تمامي شعارهايي 
كه داده شده فقط براي دلخوش كردن آنها بوده و كسي 
اجراي ملموس اين ش��عارها و قوانين را نديده است. بر 
اساس آمارها بيشترين نرخ مهاجرت پرستاران از كشور 
طي سال گذش��ته صورت گرفته است. بيشترين نرخ 
مهاجرت در حالي صورت گرفته كه در ش��رايط عادي 
كشور با كمبود 100 هزار پرستار در مراكز درماني مواجه 
صفحه 8 را بخوانيد است.   

بازار گمانه زني درباره اثرات »هوش مصنوعي« بر زندگي 
انس��ان طي هفته هاي اخير در ايران داغ شده است. البته 
برخي از ويژگي هاي اين فناوري خارق العاده، طي همين 
مدت، از سوي برخي از هموطنان »تجربه« شده است. اين 

تجربيات بيشتر در حوزه هاي توليد جلد مجله، فيلم هاي 
كوتاه، ويرايش صدا، تبديل متن به تصوير يا برعكس و ... 
بوده است. در اين حال، به گفته برخي دانشمندان حوزه 
صفحه 5 را بخوانيد علوم ارتباطات، در...  

تجربه بيماري هلندي كه در دهه هاي گذشته بسياري 
از اقتصادهاي نفت خيز به آن دچار ش��دند به خوبي 
نش��ان داد كه در صورتي كه دولت ه��ا بدون توجه به 
شاخص هاي كلان اقتصادي، پول حاصل از فروش نفت 

را به اقتصاد خود وارد كنند، جز افزايش جدي تورم و 
ضربات مهلك به اقتصاد، تاثير مثبت قابل توجهي به 
همراه نخواهد داشت. جداي از آن، با توجه به محدود 
بودن ذخاير نفت��ي و البته حركت جهان به س��مت 

انرژي هاي پاك مشخص نيست كه در دهه هاي آينده 
سرنوشت كشورهاي داراي نفت چه خواهد شد. از اين 
رو بسياري از كش��ورها تلاش كرده اند در اين مسير 
تغييرات مهمي به وجود بياورند. كش��ورهايي مانند 

امريكا يا ن��روژ، عملا پول نفت را از بودجه جاري خود 
حذف كرده اند و پول حاصل از صادرات نفت را تنها به 
توسعه زيرساخت ها يا كنار گذاشتن آن براي نسل هاي 
صفحه 2 را بخوانيد بعد اختصاص داده اند...  



جواد هاشمي |
با نزديك شدن به سال 2024 ميلادي، ايالات متحده امريكا 
خود را آماده برگزاري دور جديد انتخابات رياست جمهوري 
مي كند. جو بايدن، رييس جمهور دموكرات امريكا هرچند 
تاكيد دارد كه توانسته كش��ورش را در ميانه بحران كرونا 
رهبري كند و با معضلات اقتصادي اخير نيز به خوبي مواجه 
شده اما در عين حال منتقدان و مخالفان قابل توجهي حتي 

در ميان هم حزبي هاي خود دارد.
رييس جمهور امريكا 80 ساله شده و در ماه هاي گذشته 
حواس پرتي ها و اظهارات عجيب و خاصش باعث ش��ده 
گمانه زني ها درباره وضعيت سلامت او به اوج خود برسد. با 
اين وجود او اعلام كرده كه براي انتخابات آينده نيز نامزد 
خواهد شد و به اين ترتيب او به دنبال آن است تا 86 سالگي 
در قدرت امريكا بماند، موضوعي كه از حالا براي بسياري از 
سياستمداران امريكايي به محل بحث و گمانه زني تبديل 
شده اس��ت. در طرف مقابل، دونالد ترامپ رييس جمهور 
پيش��ين امريكا نيز اعلام كرده كه بار ديگر براي انتخابات 
نامزد خواهد شد و بار ديگر صحبت هاي خاص خود درباره 
روابط بين الملل را تكرار كرده اس��ت.  آنچه كه براي ايران 
اهميت دارد، دقيقا در همين حوزه تعريف مي شود. بايدن در 
دولت اوباما معاون اول او بود و در به نتيجه رسيدن مذاكرات 
برجام نقش داشت. از زماني كه كار خود در كاخ سفيد را آغاز 
كرد نيز بار ديگر بر لزوم بازگشت به ديپلماسي تاكيد كرد. 
در مقابل اما ترامپ بود كه دستور خروج امريكا از برجام را 
صادر كرد و در صورتي كه به قدرت باز گردد نيز مشخص 
نيس��ت كه چه برنامه اي براي ايران خواهد داشت. تحت 
تاثير همين موضوع بود كه بسياري از تحليلگران ايراني بر 
اين موضوع تاكيد مي كردند كه بايد از فرصت حضور بايدن 
استفاده كرد و برجام را بار ديگر به اجرا رساند، موضوعي كه 
حتي به نظر مي رسد در ماه هاي پاياني دولت روحاني نيز به 
نتيجه رسيده بود.  حسن روحاني در جديدترين اظهارنظر 
خود گفته: من اميدوار بودم كه مساله برجام در اسفند ۹۹ 
يا فروردين ۱400 حل شود تا دولتي كه بر سر كار مي آيد، 
دچار اين مشكل بزرگ نباشد. براي احياي برجام همه چيز 
تمام شده و آماده بود. حتي موفق شديم از طرف هاي مذاكره 
امتياز خروج سپاه پاسداران از فهرست گروه هاي تروريستي 
و لغو تحريم دفتر رهبري و نهادهاي مربوط به ايش��ان را 
بگيريم كه وقتي آن را به مقام معظم رهبري گزارش دادم، 
ايشان خيلي خوشحال شدند. اما متاسفانه اين امكان فراهم 
نشد. رييس جمهور سابق كشورمان افزود: ما واكسن كرونا 
به اندازه كافي آماده كرديم و رقم بالايي را سفارش داديم. 
علاوه بر آن معادل 400 همت اسكناس ارز در بانك مركزي 
در اختيار اين دولت گذاشتيم. طرح هاي ۹۵ تا ۹8 درصد 
آماده افتتاح را براي دولت سيزدهم به جاي گذاشتيم. دولت 
تا دي ماه مي توانس��ت همه اين طرح هاي  بزرگ را افتتاح 
كند. راه آهن زاهدان به خاش و چابهار به ايرانش��هر آماده 
افتتاح بود. فاز اول طرح بسيار بزرگ خط لوله گوره–جاسك 
كه رهبري فرمودند استراتژيك ترين طرح است، عملياتي 
شد كه مي تواند ۳00 هزار بشكه نفت صادر شود اما آن را 
تعطيل كردند و فاز ۳ هم دنبال نمي شود. بزرگ ترين طرح 
انتقال آب از خليج فارس به كوير اجرا ش��د و به سيرجان، 

اردكان و يزد رسيد ولي حالا دنبال نمي شود. در ۵ ماه آخر 
دولت دوازدهم 688۵۵ طرح مهم را افتتاح كرديم به ارزش 
8۱۵۱2۷ ميليارد تومان كه به غير از افتتاح طرح ها توسط 
وزرا و استانداران بود. سابقه ندارد كه در هفته هاي آخر يك 
دولت اين همه طرح مهم افتتاح شود.روحاني اظهار داشت: 
ما در آغاز كار دولت يازدهم شرايط بسيار سختي داشتيم اما 
در سايه اميد و اعتماد مردم و قبل از اينكه طرح هاي دولت 
آغاز شود، شرايط بهبود حاصل كرد. نرخ دلار در اواخر سال 
۹۱ حدود ۳۹00 تومان بود اما در بهمن و اس��فند ۹2 به 
2۷00 تومان رسيد. پس از ۹ ماه تورم نقطه به نقطه از 4۵ 
درصد به ۱4 درصد رسيد، يعني ۳۱ واحد درصد كاهش 
پيدا كرد كه بي نظير بود. تورم خوراكي ها در ارديبهشت 
۹2 ماهانه 6.۹ درصد بود و در ارديبهشت ۹۳ به ۱.8 درصد 
رسيد. رييس جمهور سابق افزود: حالا با اينكه گفته مي شود 
حاكميت يكدست شده، انتظار مي رود مشكلات زيادي 
حل شود. البته بايد ديد منظور از حاكميت يكدست چيست 
و آيا مي تواند مفيد باشد؟ چون قوه قضاييه كه بايد بي طرف 
باشد، پس لابد منظور از حاكميت يكدست، دولت و مجلس 
است. انشاءالله كه براي صداوسيما و ائمه جمعه و نيروهاي 
مسلح هم فرق نمي كند كه چه دولت يا مجلسي سر كار 
باشد. در اصل بايد ملت و حاكميت يكدست شوند نه قواي 
حاكميت. اگر ملت و حاكميت يكدست شدند، مشكلات 
حل مي شود. دولت قوي نمي تواند كاري كند، جامعه قوي 

مي تواند مشكلات را حل كند، آن هم با همراهي يكديگر.
اين صحبت ها البته بار ديگر با واكنش منفي حاميان دولت 
رييسي مواجه شده اما سوال اين جاست كه با گذشت حدود 
دو سال از آغاز به كار دولت جديد، سرنوشت تحريم ها چه 
خواهد شد؟ در چنين شرايطي به نظر مي رسد كه دولت 
همچنان درگير مسائل منطقه اي است و به دنبال كاهش 
مش��كلات در ميان كشورهاي همسايه است. برگ برنده 
دولت رييس��ي در اين مدت از سرگيري روابط سياسي با 
عربستان سعودي بوده كه احتمالا در هفته هاي آينده به 
بازگشايي سفارت دو كشور نيز منجر خواهد شد. جداي از 
مسائل سياسي، حالا دو طرف آماده از سرگيري روابط در 

اقتصاد نيز مي شوند و در چنين شرايطي وزير اقتصاد ايران 
به جده سفر كرده تا مذاكرات اقتصادي را نيز دنبال كند. 
خاندوزي گفته كه توسعه روابط تجاري دو كشور با قدرت 
دنبال خواهد شد. وزير اقتصاد كه براي شركت در اجلاس 
سالانه بانك توسعه اس��لامي )IsDB( به جده عربستان 
س��فر كرده است، در حاش��يه اين اجلاس در گفت وگو با 
خبرگزاري اقتصادي الشرق عربستان )وابسته به خبرگزاري 
بين المللي بلومبرگ(، تصريح كرد: سياست رييس جمهور 
جديد ايران جناب آقاي دكتر رييس��ي بر تقويت روابط با 
كشورهاي همسايه استوار است. سيد احسان خاندوزي 
ادامه داد: ما دستاوردهاي بسيار خوبي طي يكسال و نيم 
گذشته داش��ته ايم و انتظار داريم ش��اهد افزايش هر چه 
بيشتر تعاملات اقتصادي، تجارت و سرمايه گذاري ايران 
با كش��ورهاي همسايه باش��يم. وزير اقتصاد خاطرنشان 
كرد: توافقي كه با وس��اطت كش��ورهاي دوست ميان دو 
كشور ايران و عربستان صورت گرفته فرصت هاي تجارت 
و س��رمايه گذاري ميان دو كش��ور را افزايش خواهد داد. 
سخنگوي اقتصادي دولت جمهوري اسلامي ايران گفت: 
اعتقاد داريم توس��عه روابط اقتص��ادي و تعاملات ايران و 
عربستان، يك ارتباط برد برد است كه منافع آن علاوه بر دو 

كشور به همه كشورهاي منطقه هم خواهد رسيد.
با بهبود روابط با عربستان سعودي، مي توان انتظار داشت 
كه روابط سياسي با كشورهايي چون امارات متحده عربي، 
كويت، مصر و بحرين نيز دنبال شود و به اين ترتيب بخشي 
از اختلاف نظرهايي كه در س��ال هاي گذشته بر منطقه 
خاورميانه سايه افكنده بود، كنار رود. در سطح جهاني اما 
همچنان دو طرف به مطرح كردن حرف هاي مستقيم و 
غير مستقيم عليه يكديگر ادامه مي دهند. لويد آستين، وزير 
دفاع امريكا و مارك ميلي رييس ستاد مشترك نيروهاي 
مسلح امريكا در سخنراني خود در جلسه استماع مجلس 
سناي اين كشور براي دفاع از بودجه درخواستي ارتش و 
وزارت دفاع كه مشروح آن در وبگاه اين وزارت خانه امريكا 
منتشر شده اس��ت، به بيان ادعاهايي عليه نقش ايران در 
منطقه و برنامه هسته اي آن پرداختند. آستين گفت: وزارت 

دفاع امريكا در قبال ديگر تهديدات، از جمله كره شمالي و 
ايران هوشيار اس��ت. او ادامه داد: ما تمامي اقدامات لازم را 
براي دفاع از منافع مان در خارج از مرزها انجام خواهيم داد.

ميلي نيز با ناديده گرفتن تاثير مخرب مداخلات نظامي 
كش��ورش بر ثبات و امنيت منطقه خاورميانه، ادعاهاي 
امريكا عليه نقش ايران در منطق��ه را تكرار كرده و گفت: 
ايران با حمايت از تروريست ها و نيروهاي نيابتي به برهم 
زدن صلح در خاورميانه و فراتر از آن ادامه مي دهد. ادعاي 
اين مقام ارش��د نظامي در حالي مطرح مي شود كه دولت 
امريكا، خود با فروش ميلياردها دلار تسليحات به كشورهاي 
منطقه، حضور نظامي مداخله جويانه در منطقه  خاورميانه 
- كه هزاران كيلومتر با مرزهاي اين كشور فاصله دارد - و 
حمايت از سياست هاي جنگ طلبانه رژيم صهيونيستي 
موجب تضعيف صلح و ثبات در اين منطقه ش��ده است. 
رييس ستاد مشترك نيروهاي مسلح امريكا با تكرار ادعاي 
وجود اهداف نظامي در برنامه هسته اي ايران گفت: ايران 
به افزايش توانمندي هايش براي توليد يك س��لاح اتمي 
ادامه مي دهد. او با ادعاي اينكه »ايران مي تواند به سرعت 
مواد كافي براي توليد يك سلاح اتمي را توليد كند«، گفت: 
سياست امريكا همچنان تعهد نسبت به اين است كه ايران 
هيچگاه به يك سلاح اتمي دست پيدا نكند. مقامات ايران 
بارها ضمن تاكيد بر حق ملت ايران از برخورداري برنامه 
صلح آميز هسته اي، ادعاي غرب و رژيم صهيونيستي درباره 
وجود اهداف نظامي در برنامه هسته اي ايران را رد كرده و 
گفته اند كه توليد و به كارگيري تسليحات نظامي در برنامه 

دفاعي ايران جايي ندارد.
در مقابل سخنگوي وزارت خارجه ايران نيز نسبت به اين 
سخنان هشدار داده است. ناصر كنعاني در صفحه شخصي 

خود در توييتر نوشت: 
» قض��اوت با افكار عموم��ي جهان اس��ت؛ امريكا مدافع 

دموكراسي ها و صلح جهاني است؟!
طبق بررسي »اينترسپت«: 

   امريكا از پايان جنگ سرد تاكنون، بزرگ ترين فروشنده 
تسليحات در جهان است؛ 

   حدود 40 درصد از كل تسليحات صادراتي جهان در يك 
سال را به خود اختصاص داد؛ 

   در س��ال 2022 به ۱42 كش��ور و منطقه تس��ليحات 
فروخت؛ 

   در اولين س��ال مالي دولت باي��دن، 206 ميليارد دلار 
تسليحات فروخت؛ 

   از 84 كشور موصوف به حكومت هاي خودكامه جهان 
در س��ال 2022، به حداقل 48 كش��ور يا ۵۷ درصد آنها 

سلاح فروخت.
شعار: ارزش هاي دموكراتيك!

صادرات: تسليحات براي جنگ، كشتار و سركوب!
اين صحبت ها و البته توقف چن��د ماهه مذاكرات در وين 
نش��ان مي دهد كه هرچند در رابطه با عربس��تان شرايط 
تغيير كرده اما لااقل در كوتاه مدت خبري از برجام نخواهد 
بود و حالا بايد دولت رييس��ي پاسخ دهد كه آيا با شرايط 
فعلي اقتصاد كشور را اداره خواهد كرد يا براي كاهش فشار 

تحريم ها نيز در كوتاه مدت برنامه ويژه اي دارد. 
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راهکارهای کوتاه مدت
و بلندمدت مهار تورم

مرکز پژوهش های مجلس طی گزارش��ی به بررسی 
راهکارهای کوتاه مدت و بلندمدت مهار تورم، پرداخت.

به گزارش رواب��ط عمومی مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اسلامی، دفتر مطالعات اقتصادی اين مرکز در 
گزارشی با عنوان »راهکارهای کوتاه مدت و بلندمدت 
مهار تورم« تصريح کرده است که عوامل ايجاد تورم در 
اقتصاد به دو دسته عوامل بلندمدت و کوتاه مدت قابل 

تقسيم است.
براس��اس اين گزارش عامل اصلی ايجاد ت��ورم در بازه 
بلندمدت که منجر به ميانگين تورم بالاتر در ايران نسبت 
به کشورهای ديگر شده، رشد بالای نقدينگی مازاد بر 
رشد توليد اس��ت، البته رشد نقدينگی خود به صورت 
درون زا معل��ول ناترازی های درآمد- هزينه در اقتصاد 
کشور است. ناترازی درآمد- هزينه در مقياس اقتصاد 
کلان، به معنای فزونی رشد مخارج بر رشد درآمد ملی 
است. در مقابل عامل ايجاد نوس��انات تورم حول روند 
بلندمدت در اقتصاد در بازه های کوتاه مدت وابسته به 
لنگر انتظارات تورمی )که در اقتصاد ايران وابسته به نرخ 
ارز غيررسمی است( و واکنش سياستگذار پولی به اين 

نوسانات است.
گزارش مرکز پژوهش های مجلس می افزايد با توجه به 
تفکيک صورت گرفته، راهکارهای مهار تورم ناظر بر افق 
اثرگذاری اقدامات، در دو دسته کوتاه مدت و بلندمدت 
قابل بيان است. به طور خاص اقداماتی که در کوتاه مدت 
بر کنترل تورم تأثير دارد شامل حداقل سازی نوسانات 
نرخ ارز حول روند بلندمدت نرخ ارز حقيقی، حکمرانی 
ريال و تقويت سياستگذاری پولی توسط بانک مرکزی 
است و اقدامات با دامنه اثرگذاری بلندمدت نيز در موارد 
کنترل کميّت و نظارت بر کيفيت نقدينگی، اصلاح نظام 
بانکی و گزير بانک های ناسالم، اصلاح ساختار بودجه و 
بهبود تراز عملياتی، عدم استفاده از استراتژی قيمت 
گذاری برای مهار تورم، اص��لاح ناترازی صندوق های 
بازنشستگی، کاهش حجم نقدينگی موجود و تغيير 

لنگر اسمی خلاصه می شود.

  تاکید برانطباق فعالیت های نظام بانکی 
با موازین شرعی

رئيس جمهور در نشست اعضای شورای فقهی بانک 
مرکزی، ضمن قدردانی از نقش آفرينی و زحمات اعضای 
اين شورا، بر اهميت کنشگری فعال شورای فقهی بانک 

مرکزی در اصلاح فرآيندهای بانکی تاکيد کرد.
در نشست اعضای شورای فقهی بانک مرکزی با سيد 
ابراهيم رئيسی، ابتدا حجت الاسلام والمسلمين دکتر 
مصباحی مقدم رئيس شورا، گزارشی از عملکرد شورای 

فقهی در دوره ۵ ساله فعاليت ارائه کرد.
تدوين دس��تورالعمل های انطباق قراردادهای بانکی 
با موازين ش��رعی، استقرار مسئولين نظارت و تطبيق 
شرعی در شبکه بانکی، اصلاح ساز و کار امهال مطالبات 
بانکی در جهت انطباق با موازين اسلامی، طراحی الگوی 
مزدکار به جای کارمزد در قراردادهای قرض الحسنه و 
پيگيری حذف سود مرکب از وام های بانکی از مهم ترين 
محورهای گزارش رئيس شورای فقهی بانک مرکزی 
بود. در ادامه و پس از ارائه توضيحات لازم از سوی رئيس 
کل بانک مرکزی و برخی ديگر از اعضای شورای فقهی، 
رئيس جمهور ضمن تشکر از اقدامات انجام شده به ويژه 
پيگيری حذف سود مرکب در تسهيلات بانکی و استقرار 
مسئولان نظارت در شبکه بانکی، گفت: شورای فقهی 
در تحقق ماموريت بسيار مهم و حساس خويش بايد 
يک نهاد پويا با کنشگری فعال در عرصه بانکداری باشد.

رئيس��ی تاکيد کرد: نظارت اين ش��ورا بر فعاليت ها و 
قراردادهای بانکی علاوه بر نظارت شکلی بايد نظارت 
ماهوی و ماهيتی را نيز مدنظر قرار دهد تا شاهد انطباق 

ماهيت فعاليت های بانکداری با موازين شرعی باشيم.
رئيس جمهور با اع��لام آمادگی دولت برای حمايت از 
تصويب و اجرای قوانين متقن در نظام بانکداری و با اشاره 
به برنامه دولت برای اصلاح ساختار نظام بانکی گفت: بايد 
در تصوي��ب طرح های مجلس در مورد بانک مرکزی و 

نظام بانکداری تسريع شود.
رئيس��ی تصريح کرد: بانک مرکزی و شورای فقهی در 
تعامل با يکديگر تلاش کنند ک��ه تقويت اقتدار بانک 
مرک��زی در نظ��ارت و مديريت بر بانک های کش��ور، 
پيش بينی س��از و کارهای لازم در جهت رفع ناترازی 
بانک ها و انطباق تمامی فعاليت ها و قراردادهای بانکی 
با موازين شرعی، سه رويکرد اصلی قوانين جديد نظام 
بانکی باش��د تا موجبات رفع دغدغه های علما، مراجع 
و مش��تريان نظام بانکی به ويژه مردم متدين و فعالان 

اقتصادی فراهم شود.

   دریافت مستقیم ارز از صادرکننده 
و فروش به واردکننده

رئيس کل بانک مرکزی گفت: از اين به بعد بانک مرکزی 
ارز را به طور مستقيم از صادرکننده ها خريداری کرده 
و به وارد کننده ها خواهد فروخت تا هم هزينه ها کمتر 

شده و هم، زمان تامين ارز کوتاه تر شود.
محمدرضا فرزين در ديدار بی واس��طه با جمعی از 
صادرکنندگان، واردکنندگان و توليدکنندگان که 
به منظور بررسی مش��کلات حوزه تجارت خارجی 
کشور برگزار شد، گفت: موضوع ارز از جمله موضوعات 
اساسی اقتصاد کشور است و بخش عمده ای از تلاش 
ما در بانک مرکزی و دولت معطوف به ايجاد آرامش 
در اين بازار است تا بتوانيم ثبات را در اقتصاد کشور 

ايجاد کنيم.
رئيس کل بانک مرکزی با بيان اينکه پيش بينی پذير 
کردن آينده اقتص��اد و بازار برای فع��الان اقتصادی از 
اولويت های اصلی بانک مرکزی است تاکيد کرد: با توجه 
به شعار سال قطعا سياست هايی اتخاذ خواهيم کرد تا 
مشکلات کمتر و موانع رفع ش��ود.  فرزين در ادامه به 
تشريح اقدامات اخير بانک مرکزی در بازار ارز پرداخت و 
گفت: اجرای سياست ارز کالاهای اساسی و دارو از محل 
ارزهای دولت که تاکنون اجرا شده است يکی از اولين 
اقدامات بانک مرکزی در دوره جديد بود که ثبات را به 

بازار برگرداند و مانع از افزايش هيجانی نرخ شد.

اقتصادايرانروابطبينالملليخودرااحياميكند؟

هشدارغضنفريدربارهاضافهبرداشتهايدولتهاازپولنفت

چراغ سبز در جده، چراغ سرخ در وين

با این مسیر، چیزي از صندوق توسعه ملي نمي ماند!
تجربه بيماري هلندي كه در دهه هاي گذشته بسياري از 
اقتصادهاي نفت خيز به آن دچار شدند به خوبي نشان داد 
كه در صورتي كه دولت ها بدون توجه به شاخص هاي كلان 
اقتصادي، پول حاصل از فروش نفت را به اقتصاد خود وارد 
كنند، جز افزايش جدي تورم و ضربات مهلك به اقتصاد، 

تاثير مثبت قابل توجهي به همراه نخواهد داشت.
ج��داي از آن، با توجه به محدود بودن ذخاير نفتي و البته 
حركت جهان به سمت انرژي هاي پاك مشخص نيست 
كه در دهه هاي آينده سرنوشت كشورهاي داراي نفت چه 
خواهد شد. از اين رو بسياري از كشورها تلاش كرده اند در 
اين مس��ير تغييرات مهمي به وجود بياورند. كشورهايي 
مانند امريكا يا نروژ، عملا پول نفت را از بودجه جاري خود 
حذف كرده ان��د و پول حاصل از ص��ادرات نفت را تنها به 
توسعه زيرساخت ها يا كنار گذاشتن آن براي نسل هاي بعد 
اختصاص داده اند، كشورهاي عربي منطقه نيز در سال هاي 
گذشته، بخش��ي از پول نفت را به توسعه زيرساخت ها و 
س��رمايه گذاري هاي بلندمدت اختصاص داده اند تا خلق 

ثروت جديدي در اين حوزه به وجود بيايد.
در ايران نيز ابتدا حساب ذخيره ارزي و پس از آن صندوق 
توسعه ملي طراحي شد تا هر سال بخشي از درآمد نفتي 
را به خود اختصاص بدهد و به اين ترتيب، مقدمات توسعه 
زيرس��اخت ها و حفظ اين ثروت براي نس��ل هاي آينده 
گذاشته شود. موضوعي كه هرچند دولت ها تاكيد به اجراي 
آن دارند اما به نظر مي رسد كه در عمل اين طور نشده و در 
موقعيت هاي مختلف برداشت بي رويه از منابع صندوق 
توسعه، باعث شده كه اين صندوق به مرحله خطر برسد، 
موضوعي كه در صحبت هاي اخير رييس اين صندوق نيز 
كاملا خود را نشان مي دهد. مهدي غضنفري در همايش 
ملي اقتصاد هوش��مند و توسعه مالي، با بيان اينكه دانش 
حكمراني ما ب��راي اداره صن��دوق در بين مقامات نقص 
داشته و از اين بابت صندوق آسيب هايي ديده است، گفت: 
به طورمعمول كشورهاي نفت خيز از منابع نفتي و ساير 
كشورها نيز از ديگر منابع خود توانسته اند صندوق ثروت 
ملي تاسيس كنند كه برخي كشورها اين منابع را در بودجه 
جاري، برخي در بخش توسعه و برخي نيز براي نسل هاي 
آتي حفظ مي كنند؛ صندوق توسعه ملي در كشورما طبق 
اساسنامه، با كاركرد توسعه اي و صيانتي تعريف شده ولي 
درعمل كمتر اينچنين بوده و بيشتر در جهت تثبيت بودجه 

استفاده شده است.

وي پيش نياز هوشمند س��ازي اقتصاد را هوشمند كردن 
مفاهيم دانس��ت و با ذكر مثالي، افزود: مفهوم اقتصادي 
كه بر اس��اس آن حس��اب ذخيره ارزي تاس��يس شد به 
درستي تببين نشد و هم اكنون نيز صندوق توسعه ملي 
با چنين چالشي مواجه اس��ت و نكته جالب اين است كه 
بيشترين نقش نيز بر عهده حكمرانان و حسابرساني است 
كه با كامپيوترهاي هوشمند ممكن است به اعمال مفاهيم 
نادرست با سرعت بيشتري دامن بزنند. رييس هيات عامل 
صندوق توسعه ملي، با اشاره به طولاني شدن دوره ساخت 
و استمهال در پروژه هايي كه از صندوق وام دريافت كرده اند، 
گفت: مشكل اساسي در اين طرح ها چالش مفهومي بين 
توليد و توسعه اس��ت به طوري كه برخي توليد را مقدس 
دانسته و در مقابل از بازپرداخت وام خودداري مي كنند در 
حالي كه ما به دنبال توسعه هستيم و مفهوم اين دو متفاوت 
اس��ت و منابع صندوق در بخش توليد نبايد رسوب پيدا 
كند چرا كه به اين شكل منجر به توسعه نمي شود و كاملا 
ضد توليد است، يعني توسعه از تكرار منابع در توليد شروع 
مي شود نه از رس��وب منابع در يك يا چند طرح توليدي. 
وي با بيان اينكه برخ��ي پروژه هاي نفت و گاز نيز با وجود 
رسيدن به مرحله بهره برداري هم اكنون براي بازپرداخت 
منابع صندوق استنكاف داشته و برخي نيروگاه ها نيز به 
علت وجود مش��كلات از درك درست مفاهيم اقتصادي 
از جمله عدم ساماندهي بازار انرژي به بن بست خورده اند، 
گفت: وقتي نيروگاهي، انرژي را به قيمت پايين مي فروشد 
نمي تواند منابع را برگرداند؛ بنابراين مسير توسعه نيروگاه ها 
كند يا متوقف مي ش��ود؛ در اينجا ني��ز دو مفهوم توليد و 
توسعه به جاي هم به كار رفته است. غضنفري تاكيد كرد: 
در حكمراني اقتصادي كشور، يكي از مشكلات ما تعريف 
نا درس��ت مفاهيمي است كه منجر به توسعه مي شود، از 
جمله بازار انرژي كه تعريف نادرست آن موجب كند شدن 
توسعه حوزه نيروگاهي شده است. وي با ذكر اينكه مسيري 
كه صندوق طي مي كند بايد هوشمند باشد، گفت: در ابتدا 
بايد استراتژي ها هوشمند باشد و سپس تاكتيك ها وابزارها؛ 
مقايسه صندوق با صندوق هاي ثروت ملي جهان براي ما 
بسيار هشدار دهنده بود در حالي كه متوسط نرخ بازده آنها 
حدود 6 درصد بوده، متوسط نرخ بازگشت سرمايه براي 
صندوق توسعه ملي صفربوده است كه نشان مي دهد بعد 
از ۱0 سال در عمل صندوق كوچك شده است و اگر مسير 
اس��تهلاك منابع ادامه يابد، صندوق به طور كامل از بين 

مي رود و به جاي صندوق هزار ميلياردي براي نسل هاي 
آينده درعمل چيز زيادي باقي نمي ماند. رييس هيات عامل 
صندوق توسعه ملي با اشاره به فعاليت بيش از ۱00 صندوق 
ثروت ملي در جهان، اضافه كرد: بر اساس مقايسه تطيبقي 
تفاوت هاي چش��مگيري بين حكمراني صندوق توسعه 
ملي و برخي از صندوق هاي ثروت ملي ديده مي شود و آنها 
رفتار هوشمندتري نسبت به ما دارند كه به راحتي مي توان 
از آنها بعضا الگو برداري كرد؛ ظاهراً تنها صندوقي كه در دنيا 
تسهيلات مي دهد، صندوق توسعه ملي ايران است و يكي 
از صندوق هايي كه در حوزه نفت در كشورهاي نفتي حضور 
ندارد نيز صندوق توسعه ملي است در حالي كه بسياري 
صندوق ها در ساير كشورهاي نفتي در حوزه نفت و توسعه 

ميادين نفتي حضور دارند.
وي با اشاره به افزايش سرمايه صندوق دوبي به بيش از يك 
هزار ميليارد دلار و سرعت بالاي رشد صندوق نروژ و چين، 
گفت: صندوق ايران يك صن��دوق ۱۵0 ميليارد دلاري 
است كه حدود ۱00 ميليارد آن توسط دولت هاي گذشته 
برداشت شده و حدود 40 ميليارد نيز تسهيلات پرداخت 
كرده است. غضنفري با تاكيد براينكه منابع وجوه صندوق 
بايد نزد عموم مردم علني باشد، گفت: رويكرد كلي نسبت به 
برداشت از صندوق ثروت ملي و هزينه كرد دولت از آن، بايد 
نزد مردم مشخص باشد؛ به نظر من هيچ دليلي بر محرمانه 
بودن منابع صندوق وجود نداشته و مردم ذي نفعان اصلي 
صندوق هستند و با اطلاع رساني از سوي ما مي توانند بهتر 
بدانند صندوق توس��عه ملي در چه موقعيتي قرار دارد و 

چگونه اداره مي شود.
رييس هيات عامل صندوق توسعه ملي با اشاره به اصل ۱2 
اصول سانتياگو، افزود: طبق اين اصل، صورت هاي مالي بايد 
به صورت سالانه و مستمر مطابق با استانداردهاي پذيرفته 
شده ملي و بين المللي باشد كه صندوق از اين ناحيه آسيب 
زيادي ديده و طي چندين جلسه با سازمان حسابرسي نيز 
نتيجه اي حاصل نشده است در حالي كه بعضاً منابع ارزي 
صندوق كم شود ولي نظام حسابرسي ما، براي صندوق سود 
ريالي نشان مي دهد؛ چنين رويكردي اوج ناهوشمندي 

حسابرسي است.
غضنفري با اعلام اينكه فصل مهمي از اصول س��انتياگو 
به س��رمايه گذاري صندوق ها اختصاص دارد، ادامه داد: 
 IPC طبق اصل ۱8 نيز سياست سرمايه گذاري صندوق
بايد واضح و مطابق با اهداف تعريف ش��ده، ميزان تحمل 

ريسك و استراتژي هاي سرمايه گذاري آن توسط مالك 
يا گردانندگان صندوق باش��د؛ پ��س در حوزه حكمراني 
صندوق ها يك منشور حكمراني وجود دارد و بهتر است 
براي كسب هوشمندي لازم و مشخص به آن توجه كنيم.

وي با بيان اينكه بايد صندوق توسعه ملي را به صندوق ثروت 
ملي تبديل كنيم، افزود: اميدوارم اين مفهوم براي كساني 
كه برنامه هفتم توسعه را تدوين مي كنند به درستي تببين 
شود كه طبق اساسنامه ممكن است به همه اهداف نرسيم 
يعني هوشمندي لازم شكل نگيرد؛ بنابراين مجبوريم براي 
تبديل صندوق توسعه ملي به صندوق ثروت ملي، برخي 
اصلاحات قانوني را انجام دهيم. رييس هيات عامل صندوق 
توسعه ملي با تاكيد بر ورود كليه درآمد هاي نفتي و گازي 
كش��ور به صندوق و تزريق سود حاصل از سرمايه گذاري 
اين منابع به بودجه، افزود: هم اكنون سه مفهوم اصلي در 
كشور دچار اختلاط معاني شده و موجب ناهوشمندي در 
حكمراني صندوق ش��ده است كه اولين آنها تفاوت ميان 
مفهوم سرمايه و ثروت است؛ در چهل سال گذشته سرمايه 
با ثروت اشتباه گرفته شده و از نفت به عنوان ثروت ياد شده 
و همه آن صرف بودجه ش��ده و مازاد آن به صندوق رفته و 
دولت ها هر زمان كه نياز داشته اند از آن برداشت كرده اند 
در حالي كه نفت س��رمايه اس��ت نه ثروت و هيچ كسي از 
سرمايه براي مخارج خود استفاده نمي كند؛ بلكه از سود 
سرمايه گذاري آن استفاده مي كند و چنانچه اين قاعده مهم 
طي ۱0 سال گذشته در صندوق اجرا مي شد؛ هم اكنون يك 
صندوق يك هزار ميليارد دلاري داشتيم نه يك صندوق 
۱۵0 ميليارد دلاري. غضنفري در ادامه با اشاره به مشكل 
صندوق توس��عه ملي با سازمان حسابرسي بر سر ماليات 
منابع ريالي صندوق، اظهار داشت: صندوق توسعه ملي، 
طبق قانون مجلس مبني بر تبديل 2 تا ۱0 درصد از منابع 
صندوق به ريال، حدود ۹ ميليارد دلار منابع صندوق را به 
ريال تبديل كرده است كه هم اكنون در صورت تبديل اين 
مبلغ به دلار با كاهش ارزش 8 ميليارد دلاري منابع صندوق 
روبرو مي شويم؛ ولي چگونه است كه سيستم حسابرسي هر 
سال صندوق را سودده نشان مي دهد؟ ريالي كه پرداخت 
شده 24 درصد سود نشان مي دهد و بايد ماليات آن پرداخت 
شود يعني صندوق هر س��ال بابت ضرر خود ماليات نيز 
پرداخت مي كند چرا كه با واحد ريال سود نشان مي دهد، 
ولي با واحد ارز ضرر است و با اين طرز فكر، صندوق هر سال 

در حال كوچك تر شدن است .

امامجمعهموقتتهران:

امام جمعه موقت تهران گفت: ما ائمه نماز جمعه 
بايد مراقب اظهارنظرهاي خود باشيم و نمايندگان 
مجلس و مسوولان دولتي هم بايد مراقبت كنند. 
جامعه ما ظرفيت ابتلا به حواشي اعصاب خردكن 
را ندارد و همه بايد پاي كار حل مس��ائل كش��ور 

باشند.
حجت الاسلام والمس��لمين حاج علي اكبري در 
خطبه هاي نماز جمعه اين هفته تهران با اش��اره 
به مساله جمعيت و نقش آن در تحقق آرمان هاي 
صادق آل محمد)ع( گفت: اينكه جامعه ما بتواند 
زينت باشد بايد درباره كميت و كيفيت جمعيت 
خ��ود مراقبت كن��د و اميدواريم سياس��ت هاي 
جمعيت در محور خانواده با قوت توسط مسوولان 
و عم��وم مردم مورد توجه قرار گي��رد تا از مرحله 
خطرناكي كه پيش رو داريم به سلامت عبور كنيم.

وي درباره نمايشگاه بين المللي كتاب تهران گفت: 
اين يك رويداد بزرگ در حوزه كتاب و كتابخواني 
و نشر است و با استقبال گسترده اي از سوي مردم 
مواجه مي شود؛ اين فرصت ارزشمندي است كه 
جداي از انتشار آثار فرهنگي يك توجه عمومي به 
موضوع كتاب و كتابخواني است. اين مساله مهمي 
اس��ت و با وجود ميدان داري رس��انه هاي جديد 
كتاب جاي��گاه خ��ودش را دارد و كتابخواني بايد 

به يك فرهنگ عمومي در جامعه ما تبديل شود.
امام جمعه موقت ته��ران با بي��ان اينكه در دهه 
پاياني ماه رمضان اتفاق هاي مهمي رخ داد و يك 
ماه رمضان با معنويت بسيار داشتيم، گفت: يكي 
از اين اتفاق ها حضور شورانگيز مردم در شب هاي 
قدر بود و گزارش ها مي گويد اين شب ها با تركيب 
جمعيتي متنوع، گسترده و عالي برگزار شد و در 
گلزار ش��هدا و بهش��ت زهرا جلوه ويژه اي داشت. 
اتفاق ديگر روز ق��دس بود كه از نظر حضور مردم 
در سراسر كشور كم نظير بود و در نهايت روز عيد 
فطر و حضور ده ها ميليوني در سراس��ر كش��ور را 
شاهد بوديم كه حكايت از تفاوت محسوس اش با 
سال هاي قبل داشت. در تهران با جمعيت صدها 
هزار نفري برگزار ش��د و گفته مي ش��ود حداقل 
هش��تصد هزار نفر حضور داش��تند. اينها از عمق 
معنويت و بصيرت مردم ايران پرده برداري مي كند. 
اينها موضوعي است كه دشمن مي خواهد كمرنگ 
جلوه ده��د، اما اينه��ا نعمت پروردگار ماس��ت. 
اينچنين نمازي را در جاي ديگري س��راغ داريد؟ 
اميدوارم اين را قدر بدانيم و دست اندركاران نماز 

عيد فطر از حالا براي سال آينده به فكر باشند.
وي ادامه داد: در نماز عي��د فطر حكمت رهبري 
جلوه مجددي داش��ت؛ در خطبه دوم ديديد كه 
راهبردهاي پيش روي امت را بيان كردند. مساله 
تقويت اراده ملي مطرح اس��ت كه در برابر جنگ 
اراده هايي است كه از سوي دشمن گسترده انجام 
مي گيرد. ديگري همكاري و همدلي ملي با تاكيد 
بر مسوولان كشور و قواي سه گانه بود. دشمن براي 
ايجاد گسل هاي داخلي برنامه ريزي كرده است و 
مساله سوم هم تاكيد بر حل مسائل كشور و پرهيز 

از حاشيه سازي ها بود. 
ح��اج علي اكب��ري خاطرنش��ان ك��رد: خيلي از 
حاشيه س��ازي ها هر چند از س��وي دش��من هم 
هست، اما داخلي است. كساني كه مراقب زبان و 
موقعيت هاي خود نيستند با حرف هايشان بهانه 
دست دشمن مي دهند و اينها را بايد مراقبت كرد. 
در شرايطي كه بايد فرصت خدمت به مردم جدي 
گرفته ش��ود و افكار عمومي نياز ب��ه آرامش دارد 
اين اتفاق ها را متاس��فانه ش��اهد هستيم. ما ائمه 
نم��از جمعه نيز بايد مراق��ب اظهارنظرهاي خود 
باشيم و نمايندگان مجلس و مسوولان دولتي هم 
بايد مراقب��ت كنند. جامعه ما ظرفيت ابتلا به اين 
حواش��ي اعصاب خردكن را ندارد و همه بايد پاي 

كار حل مسائل كشور باشند.
وي درباره مهار ت��ورم و رونق توليد كه مهم ترين 
مساله كشور است اظهار كرد: همه بايد روي اين 
موضوع تمركز كنند و با اتحاد و همدلي اين مسال 

قابل حل است. 
امام جمعه موقت تهران درباره مس��اله گراني در 
كشور گفت: اين مساله حال مردم را بد و اعصاب 
آنها را خرد مي كند. مساله مسكن آن هم در بخش 
اجاره و رهن جزو موارد مبتلابه اس��ت كه حدود 
۳0 درصد در س��طح ملي در گير آن هستند و در 
تهران نزديك ۵0 درصد درگير هستند. مسكن 
از يك كالاي زيستي به كالاي سرمايه اي تبديل 
ش��ده و نتيجه اش ف��وران بي حس��اب و كتاب 
قيمت هاست كه كمر مس��تاجرها را مي شكند. 
در هر حال حل مساله مسكن در شرايط فعلي به 
يك نس��خه درماني فوري نياز دارد تا اين مساله 
را تا حد زيادي در سراس��ر كشور با تاكيد بر شهر 

تهران مديريت كند. 
وي همچنين خطاب به مردم و آنها كه خانه اجاره 
مي دهند گفت: تا به اضطرار نيفتاديد بر مستاجران 

سخت نگيرند.
علي اكبري در ادامه به مساله فلسطين و تحولات 
اخير اشاره كرد و گفت: در اين مساله چشم اميد 
به نيروهاي مقاومت اس��لامي است و تسليح غزه 
و كرانه باخت��ري كه دس��تور كار جبهه مقاومت 
به ويژه ايران ب��وده كار را به نقطه هاي قابل توجه 
و پيروزي بخشي رسانده اس��ت. صهيونيست ها 
گرفتار انفعال شديدي هس��تند و حتي وقتي به 
يكي از س��فاك ترين عناصر خود براي تش��كيل 
كابينه متوسل شدند كه به گفته خودشان دولت 
مجانين و مجرمين است نتوانستند كاري از پيش 
ببرند و وضع داخلي شان با دولت جديد وخيم تر 
ش��د. الان وظيفه همه امت اسلامي اين است كه 

از جريان مقاومت فلسطين جانانه حمايت كنند.

ائمه نماز جمعه و مسوولان 
مراقب اظهارنظرهاي خود باشند



گلناز پرتوي مهر|  
مهم ترين هدف دولت، اس��تفاده از ظرفيت بخش 
خصوص��ي بوده اس��ت؛ به اين ش��كل ك��ه بخش 
خصوصي حض��ور فعالي در سياس��ت هاي جديد 
تجارت انرژي ايران را ايفا كند. دو راهكار بازارسازي 
مبتني بر خريد تقاضا در سياس��ت پالايشگاه داري 
فراس��رزميني با حضور موف��ق بخش خصوصي در 
صنعت پالايشگاهي كش��ورهاي همسو بوده است 
و ديگر راهكار نيز تبديل كردن بخش خصوصي به 
بازارياب هاي نفت خام كشور از طريق اوراق گواهي 
س��پرده نفت خام و عرضه نفت در بورس انرژي به 
شكل اين اوراق بوده اس��ت. اين دو راهكار تحولي 
شگرف در زمينه تجارت انرژي ايران با حضور بخش 

خصوصي ايجاد كرده اند.
علي صالحيان كارش��ناس حوزه انرژي در رابطه با 
اهميت نقش نفت خام در اقتصاد ايران، در گفت وگو 
با»تعادل« اظهار كرد: اكتشاف و توليد همواره بخش 
مهمي از اقتصاد ايران بوده است. ايران داراي ذخاير 
نفتي قابل توجهي است و درآمد حاصل از صادرات 
نفت خام بخش قابل توجهي از توليد ناخالص داخلي 
كشور را تش��كيل مي دهد. به اين ترتيب، نفت خام 
همچنان يك كالاي اساسي براي اقتصاد ايران است 
و توليد و فروش نف��ت همچنان براي تداوم جبران 

كسري بودجه و رشد اقتصاد كشور حياتي است. 
وي ادام��ه داد: ب��ا اين حال، در بح��ث فروش نفت 
خام و همچنين درآمدهاي ارزي حاصل از آن يك 
بي ثباتي بالايي مشاهده مي شود كه از ابتداي دهه 
نود به خوبي نش��انگر وضعيت هاي مختلف تورمي 
و ركودي بس��ته به فروش نفت خام اي��ران بوديم 
و ف��روش نفت در مع��رض عوامل خارج��ي مانند 
تنش هاي ژئوپليتيكي و نيروهاي بازار بوده اس��ت. 
به همين دليل، اهميت متنوع سازي مبادي فروش 
نفت از اهميت بالايي برخوردار اس��ت. دولت ايران 
نيز اخيرا به دنبال راه هايي براي تنوع بخش��يدن به 
جريان هاي درآمد نفتي خود و محافظت از اقتصاد 
خود در برابر اثرات نامطلوب تجارت ش��رطي نفت 

خام خود بوده است. 
صالحيان گفت: در همين رابطه نيز مهم ترين هدف 
دولت، اس��تفاده از ظرفيت بخ��ش خصوصي بوده 
است؛ به اين شكل كه بخش خصوصي حضور فعالي 
در سياس��ت هاي جديد تجارت انرژي ايران را ايفا 
كند. دو راهكار بازارسازي مبتني بر خريد تقاضا در 
سياست پالايشگاه داري فراسرزميني با حضور موفق 
بخش خصوصي در صنعت پالايشگاهي كشورهاي 

همسو بوده اس��ت و ديگر راهكار نيز تبديل كردن 
بخش خصوصي به بازارياب هاي نفت خام كشور از 
طريق اوراق گواهي س��پرده نفت خام و عرضه نفت 
در بورس انرژي به شكل اين اوراق بوده است. اين دو 
راهكار تحولي شگرف در زمينه تجارت انرژي ايران 

با حضور بخش خصوصي ايجاد كرده اند. 
وي با اشاره به راهكار مهم حضور بخش خصوصي در 
بازارسازي مبتني بر خريد تقاضا اظهار كرد: راهكار 
اول در زمينه حضور بخش خصوصي در بازارسازي 
مبتني بر خريد تقاضا بوده اس��ت؛ به اين شكل كه 
وزارت نفت با كمك شركت هاي دانش بنيان بخش 
خصوصي در حوزه تجهيزات پالايشگاهي، ظرفيت 
نيمه فعال پالايش��گاه نيازمند بازسازي كشورهاي 
همس��و را فعال كرده و س��پس با ات��كا به ظرفيت 
جديد فعال ش��ده و همگرا بودن خوراك موردنياز 
تجهيزات جديد مورداس��تفاده با نفت خام ايران، 
اين پالايشگاه ها مش��تريان جديد نفت خام ايران 
شده و بدين ترتيب بازارس��ازي جديدي مبتني بر 
ايجاد نياز در پالايشگاه هاي مذكور ايجاد كرد. اين 

كارشناس انرژي با اشاره به روش دوم جذب سرمايه 
بخش خصوصي توسط دولت از طريق تبديل كردن 
بخش خصوصي ب��ه بازاريابان بين المللي نفت خام 
ايران در بازارهاي جهان��ي گفت: روش دوم تبديل 
كردن بخش خصوص��ي به بازارياب��ان بين المللي 
نفت خام ايران در بازارهاي جهاني بوده اس��ت كه 
از طري��ق عرضه نفت در بورس با اب��زار مالي اوراق 
گواهي س��پرده كالايي نفت خام بوده است. اوراق 
گواهي س��پرده كالايي نفت خام نشان دهنده يك 
ابزار مالي جديد اس��ت كه به سرمايه گذاران اجازه 
مي دهد سهام در عمليات توليد و فروش نفت خام 
ايران را خريداري كنند. اساساً، اين گواهي ها سهمي 
از سود حاصل از فروش نفت خام را نشان مي دهد. 
اين بدان معناست كه سرمايه گذاران مي توانند در 
بخش نفت ايران سرمايه گذاري كنند، بدون اينكه 
مجبور باش��ند خود نفت خام را به صورت فيزيكي 

مديريت كنند.
وي در پايان افزود: يك��ي از مزاياي حياتي گواهي 
س��پرده كالايي نفت خام اين اس��ت كه ب��ه ايران 

امكان مي دهد جريان هاي درآمدي خود را متنوع 
كند. ب��ا صدور اي��ن گواهي ه��ا، كش��ور مي تواند 
طي��ف متنوع ت��ري از س��رمايه گذاران از جمل��ه 
س��رمايه گذاراني كه منابع خريد نفت خام فيزيكي 
ندارند را جذب كند. اين بدان معناس��ت كه ايران 
مي توان��د از مناب��ع مالي جديد اس��تفاده كند، كه 
مي تواند به كاهش وابس��تگي كشور به يك جريان 
درآمد كمك كند. يكي ديگر از مزاياي مهم گواهي 
سپرده كالايي نفت خام اين است كه به ايران اجازه 
مي دهد تا اث��رات تحريم هاي تجاري نفت را خنثي 
كند. در نتيج��ه تنش هاي مختل��ف ژئوپليتيكي، 
ايران ب��ا محدوديت هايي در تج��ارت نفت خود با 
برخي كشورها مواجه شده است. ايران با صدور اين 
گواهينامه ها مي تواند نفت خود را به سرمايه گذاران 
كش��ورهايي بفروش��د كه ممكن اس��ت ب��ه دليل 
محدوديت هاي تجاري قادر به فروش مستقيم نفت 
نباشند. اين بدان معناست كه كشور مي تواند حتي 
در مواقع بي ثباتي سياسي يا اقتصادي به درآمدزايي 

از ذخاير نفتي خود ادامه دهد.
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در جريان ديدار وزير نفت
با نخست وزير عراق مطرح شد 

وزي��ر نف��ت در جري��ان دي��دار و گفت وگ��و با 
نخس��ت وزير و وزير نف��ت عراق بر ح��ل موانع 
موجود در زمينه همكاري هاي گازي تأكيد كرد. 
به گزارش وزارت نفت، در جريان ديدار ش��امگاه 
چهارشنبه )۲۰ ارديبهشت ماه( جواد اوجي، وزير 
نفت با محمد شياع السوداني، نخست وزير عراق و 
حيان عبدالغني، وزير نفت عراق، نحوه روابط دو 
كش��ور در صنعت نفت به ويژه بخش گاز بررسي 
و تقويت همكاري ها تأكيد ش��د. طي ديدار وزير 
نفت با مقام هاي عراقي زمينه هاي همكاري ايران 
و عراق در حوزه نفت، گاز و پتروش��يمي بررسي 
ش��د و دو طرف بر حل موانع موج��ود در زمينه 
همكاري ها گازي تأكيد كردند، ضمن آنكه قرار 
ش��د در اين زمينه تصميم هاي جدي و راهگشا 
گرفته شود. تفاهم نامه همكاري ايران و عراق در 
حوزه نفت، گاز و پتروشيمي شامگاه چهارشنبه 
در حضور نخست وزير عراق بين وزيران نفت دو 

كشور امضا شد. 
در اين ديدارها كه با حضور مقام هاي ارشد عراق 
همچون وزيران نفت و برق اين كشور همراه بود، 
پيشنهادهاي مطلوبي از سوي السوداني در زمينه 
توسعه ميدان هاي نفتي، آموزش نيروي انساني 
و اجراي طرح هاي پتروش��يمي ارايه ش��د كه با 
استقبال اوجي همراه بود. بر اساس توافق ايران و 
عراق قرار شد تفاهم نامه امضا شده بين دو طرف 
از طريق نشست هاي كارگروه مشترك عالي دو 

كشور پيگيري شود.

 اقتصاد ايران هرگز نتوانس��ته ارتباط معناداري 
با توس��عه، رفاه و پيش��رفت مردم و نس��ل هاي 
آتي اش ايجاد كن��د. فراموش نكني��د، در زمان 
دولت احمدي ن��ژاد درآمدهاي نفت��ي ايران به 
محدوده نجومي حدود 65۰ تا 8۰۰ميليارد دلار 
رس��يد. اين در حالي اس��ت كه در همان دوره، 
رش��د اقتصادي ايران صفر، منف��ي و تنها برخي 
س��ال ها به حدود ۲تا 3درصد رسيده است. اين 
امر نشان مي دهد كه ايران نتوانسته درآمدهاي 
ارزي خود را بدل به س��رمايه گذاري هاي پايدار 
به نف��ع توليد و صنايع »ه��اي تكنولوژي«كند. 
واردات رنگ مو، خوراك سگ و گربه، گوشي هاي 
آيفون و... بخشي از واردات غيرضروري است كه 
ايران با درآمدهاي نفتي اش مي كند. اين شرايط 
شايس��ته كش��وري در حد ايران نيست. مشكل 
ديگر عدم شفاف س��ازي در تفريغ بودجه سالانه 
اس��ت. مردم هرگز متوجه نمي شوند، چه ميزان 
از درآمدهاي نفتي وارد بودجه شده، چه ميزاني 
ذخيره شده و چه روند رو به رشدي وجود دارد؟ 
اما آيا نبايد درآمدهاي نفتي صرف توسعه كشور 
و زمينه سازي براي زندگي راحت تر نسل آينده 
شود؟ اينگونه است كه ميزان ذخاير نفتي ايران 
در ميان كشورهاي همس��ايه و نزديك ايران به 

پايين ترين ميزان رسيده است. 
جال��ب اينجاس��ت اي��ران ن��ه در ح��وزه 
سرمايه گذاري هاي پايدار و نه در حوزه زيرسازي 
و بهبود شاخص ها، به درستي عمل نكرده است. 
ايران اگ��ر درآمدهاي نفت��ي را در حوزه حمل و 
نقل، انتقال تكنولوژي، رشد آموزشي و توليد علم 
و...سرمايه گذاري مي كرد، امروز شرايط بهتري 
داشت. اما درآمدهاي ايران براي پرداخت حقوق 
كاركنان دولت، پرداخت مستمري بازنشستگان، 
واردات و پاداش هاي نجومي مديران  هزينه شده 
اس��ت. 6۰ الي 65 درصد بودجه سالانه كشور از 
طريق درآمدهاي نفتي تامين مي ش��ود. زماني 
هم ك��ه اقتصاد با تحريم مواجه مي ش��ود، ناچار 
براي جبران كسري بودجه از جيب ملت برداشت 
مي شود. در واقع ملت نه تنها از درآمدهاي نفتي 
بهره مند نمي ش��وند، بلكه به خاطر ساختار غلط 
اقتص��ادي، ناچارند، از جيب خرج كنند تا دولت 
بتوان��د هزنيه هاي ج��اري خ��ود را تامين كند. 
تداوم اي��ن روند بدون ترديد اقتص��اد ايران را با 

ورشكستگي و بحران مواجه مي كند.

وقت��ي دول��ت ناچار مي ش��ود به خاط��ر توازن 
بخش��يدن به قيمت انرژي داخل و خارج كشور؛ 
قيمت بنزين را بالا ببرد، وقتي قيمت س��وخت 
بالا مي رود هم حمل و نقل با رشد قيمت مواجه 

مي شود و هم هزينه تمام شده كالا و خدمات.
5( بنابراين نبايد به جامعه آدرس اش��تباهي داد؛ 
همه قوا بايد روي كنترل ت��ورم تمركز كنند. اگر 
نتوان هدف مهار تورم را محقق كرد دولت ها ناچار 
به پذي��رش هزينه هاي آن خواهند ب��ود. در اين 
شرايط نارضايتي هاي عمومي افزايش پيدا مي كند 

و شكاف ميان دولت و ملت عميق تر مي شود.
 اينكه چگونه مي توان ريش��ه ت��ورم در اقتصاد را 
خش��كاند، بحث ديگري اس��ت كه بارها در قالب 
يادداش��ت هاي تحليلي در همين روزنامه به آنها 

اشاره كرده ام. 
ريشه مهار تورم اصلاح نظامات اقتصادي در كنار 
اصلاح نظام تصميم س��ازي هاي كلان كشور در 

حوزه هاي داخلي و خارجي است.

رتبه دوم رشد توليد در اوپك 
به ايران رسيد

اداره اطلاعات انرژي امريكا با اش��اره به افزايش ۴۰ هزار 
بشكه اي توليد روزانه نفت ايران در سه ماهه نخست ۲۰۲3 
اعلام كرد ايران رتبه دوم رشد توليد نفت در ميان اعضاي 
اوپك را داشته است. به گزارش ايرنا، اداره اطلاعات انرژي 
امريكا در جديدترين گزارش خود موسوم به چشم انداز 
كوتاه مدت انرژي جهان كل توليد نفت اوپك در سه ماهه 
نخست س��ال جاري ميلادي را ۲8 ميليون و ۴۴۰ هزار 
بشكه در روز برآورد كرده است. توليد نفت اوپك در سه 
ماهه نخست ۲۰۲3 نسبت به سه ماهه قبل از آن ۴8۰ هزار 
بشكه در روز كاهش داشته است. اوپك در سه ماهه چهارم 
۲۰۲۲ بالغ بر ۲8 ميليون و ۹۲۰ هزار بشكه در روز نفت 
توليد كرده بود. بخش زيادي از كاهش توليد اوپك در سه 
ماهه نخست ۲۰۲3 مربوط به افت توليد نفت عربستان 
بوده است. عربستان توليد نفت خود در اين دوره را ۴8۰ 
هزار بشكه در روز كاهش داده و به ۱۰ ميليون و ۲۰ هزار 
بشكه در روز رسانده است. نيجريه نيز بيشترين افزايش 
توليد را در ميان اعضاي اوپك طي اين دوره داشته است. 

كارشناس حوزه انرژي در گفت وگو با »تعادل« مطرح كرد

تجارتانرژيبابازاريابانبينالمللي!

ذخاير ال ان جي شناور افزايش يافت

عمده مشتركان برق تهران پاداش مي گيرندآرامكو در پرداخت سود بي رقيب شد

گاز طبيعي مايع )ال ان جي( ذخيره شده در كشتي ها 
با وجود ارزان ش��دن قيمت ها، از نظر فصلي به سطح 
بالايي افزايش پيدا كرده كه نشانه كاهش تقاضا براي 

اين سوخت است.
به گزارش ايس��نا، قيمت پايه بازار اروپا پس از كاهش 
حدود يك چهارمي از اواخر مارس، روز چهارش��نبه 
نزديك به پايين ترين ركورد خود از تابس��تان س��ال 
۲۰۲۱ ثاب��ت ماند. با پايان فصل گرماي��ش در اروپا و 
گرماي تابستاني كه هنوز شروع نشده است، مصرف گاز 
در حال حاضر كاهش پيدا كرده است و عجله اي براي 

تخليه سوخت در نفتكش ها وجود ندارد.
طبق آمار گردآوري شده توسط بلومبرگ كه به سال 
۲۰۱۷ برمي گردد، حجم ال ان جي كه به مدت بيش 
از ۲۰ روز روي آب مانده اس��ت، در اوايل هفته جاري 
به 3.۴ ميليون تن رسيد كه بالاترين سطح ثبت شده 
براي اين وقت از سال و همچنين نزديك به بالاترين 
ركوردي است كه اواخر ماه مه سال ۲۰۲۰ ثبت شده 
بود كه تقاضاي جهاني براي انرژي در ماه هاي نخست 

پاندمي كوويد ۱۹ سقوط كرده بود.
اين روند نشان مي دهد كه گاز موجود در بازار، بيشتر از 

تقاضاي فعلي است. اين ميزان مشابه ذخاير روي آب، 
معمولا در آستانه فصل زمستان مشاهده مي شود، نه 
در بهار كه كشورها ذخيره سازي با قيمت هاي پايين تر 

پيش از آغاز از ماه هاي، شروع مي كنند.
معامله گران به دق��ت تقاضاي سرمايش��ي را دنبال 
مي كنند ك��ه در هفته هاي آينده با گرم ش��دن هوا، 

ممكن اس��ت افزايش پي��دا كن��د و قيمت هايي كه 
مي توانند محموله هاي خود را بفروش��ند را افزايش 
دهد. همچنين، تجديد تقاضا در آسيا و افزايش مجدد 

استفاده صنعتي از گاز مورد توجه است.
به گفته لو مينگ پانگ، تحليلگر شركت تحقيقاتي 
»ريس��تاد انرژي«، ميانگين س��رعت ب��راي ناوگان 
كش��تي هاي ال ان جي جهان هم كاهش پيدا كرده و 
از ميانگين حدود ۱۴ گره براي آوريل در س��ال هاي 
گذشته، به ۱3 گره در آوريل امسال رسيده كه ممكن 
است نشان دهنده عرضه ناكافي در بازار باشد و تحويل 
براي تطبيق با سطح كمتر فعاليت در اين مدت، كاهش 

پيدا كرده است.
ذخاير ال ان جي جهان براي اين وقت از س��ال، بالاتر 
بوده در حالي كه ذخاير زيرزميني گاز در اروپا، حدود 

6۲ درصد پر است.
بر اساس گزارش بلومبرگ، بهاي معاملات گاز هلند 
براي ماه آتي كه قيمت پايه بازار اروپاست، آخرين بار با 
۰.5 درصد افزايش، به 36.۱3 يورو به ازاي هر مگاوات 
ساعت رسيد. قرارداد معادل آن در انگليس، ۰.6 درصد 

افزايش يافت.

س��ود نق��دي ك��ه از س��وي آرامكوي س��عودي به 
سهامداران پرداخت مي شود، امسال افزايش يافته و 

قابل قياس با هيچ شركت ديگري نخواهد بود.
به گزارش ايسنا، سود نقدي كه آرامكوي سعودي به 
سهامدارانش پرداخت مي كند، در حال حاضر بيشتر 
از مجموع پرداخت پنج شركت بزرگ در اين بخش 
اس��ت. اين غول نفتي س��عودي به دولت عربستان 
سعودي و س��رمايه گذاران ديگر، ۷5.8 ميليارد دلار 
در س��ال گذش��ته پرداخت كرد كه بالاترين ميزان 
پرداختي در ميان ش��ركتهاي س��هامي ع��ام بود و 
طبق گزارش بلومب��رگ اينتليجنس، اين پرداخت 
ممكن است امسال بيش از ۲۰ ميليارد دلار افزايش 

پيدا كند.
پرداخت اضافي از س��وي آرامكو معادل سود نقدي 
سالانه مايكروسافت خواهد بود. اگرچه اپل با ارزش 
بازار ۲.۷ تريليون دلار، ارزشمندترين شركت جهان 
به شمار مي رود اما سود نقدي كه سهامداران آرامكو 
دريافت مي كنند بدون در نظر گرفتن بازخريد سهام، 
بس��يار بالاتر از سود نقدي س��هامداران شركتهاي 

ديگر است.
پرداخت اضافي سود به معناي آن است كه سهامداران 
آرامكو بيش از هميشه قيمت نفت را زيرنظر خواهند 
داش��ت. دولت عربستان سعودي ۹۰ درصد از سهام 

آرامكو را مس��تقيما در اختيار دارد و هشت درصد از 
سهام اين شركت در اختيار صندوق سرمايه دولتي 
عربستان سعودي است. بانك مورگان استنلي اعلام 
كرد اين اقدام، جريان سود نقدي آرامكو را بر اساس 
قيمت فعلي نفت، ۱۰ ت��ا ۲۰ درصد افزايش خواهد 
داد. شركت تحقيقاتي »آر بي سي كپيتال ماركتس 
«، افزايش پرداخت سود آرامكو را به ميزان ۱۲ تا ۱8 

ميليارد دلار پيش بيني كرد.
بر اساس گزارش بلومبرگ، با اين حال، نفت برنت از 
اوج قيمتي كه در مارس سال ۲۰۲۲ داشت، حدود 
۴۰ درصد ريزش كرده است و روند كاهش قيمت در 
هفته هاي اخير تحت تاثير تجديد نگراني ها نسبت 
به كندي اقتصادي و متاثر شدن تقاضا براي سوخت، 

تشديد شده است.

معاون بهره برداري و ديسپاچينگ شركت توزيع برق 
تهران بزرگ گفت: طبق پيش بيني هاي صورت گرفته 
عمده مشتركان تهراني قابليت دريافت پاداش را دارند 
و به نظر مي رسد كه تهراني ها همكاري خوبي با طرح 

پاداش سراسري مشتركان داشته باشند.
عليرضا رضايي در گفت وگو با ايس��نا، با اشاره به طرح 
پاداش سراسري مشتركان، گفت: اين موضوع مي تواند 
اتفاقات خوبي را رقم بزند به گونه اي كه اين طرح مي تواند 
موجب ترغيب مشتركان به كاهش مصرف و به دنبال 
آن اخذ پاداش شود. وي با بيان اينكه غالب مشتركان 
تهراني كم مصرف هستند و مصرفي متعادل دارند، اظهار 
كرد: اقليم تهران جزو مناطق عادي محسوب مي شود و 
بر اساس الگوي مصرف تعيين شده، مشتركان خانگي 
تهراني بايد از خردادماه تا پايان شهريور ماهانه حداكثر 
تا 3۰۰ كيلووات مصرف داشته باشند. معاون بهره برداري 
و ديسپاچينگ شركت توزيع برق تهران بزرگ ادامه داد: 
ميزان پاداش تخصيص داده ش��ده بستگي به مصرف 
مشتركان دارد يعني هرچه مش��تركي كم مصرف تر 
باشد از پاداش بيشتري بهره مند خواهد شد. وي گفت: 
به عنوان مثال اگر مشتركي در سال گذشته بين ۴5۰ 
تا ۷5۰ كيلووات س��اعت مصرف داشته است. امسال 
به ازاي هر كيلووات ساعت كاهش مصرف، مبلغ 5۰۰ 
تومان پاداش دريافت خواهد كرد. مش��تركاني كه در 

سال گذشته بين 3۰۰ تا ۴5۰ كيلووات ساعت مصرف 
داش��ته اند به ازاي هر كيلووات ساعت كاهش در سال 

جاري مبلغ ۱۰۰۰ تومان پاداش خواهند گرفت.
رضايي ادامه داد: مش��تركاني كه در سال گذشته بين 
۱5۰ تا 3۰۰ كيلووات س��اعت مصرف داش��ته اند به 
ازاي هر كيلووات س��اعت كاهش مبلغ ۱5۰۰ تومان و 
مشتركاني كه در سال گذشته حداكثر تا ۱5۰ كيلووات 
س��اعت مصرف كرده اند، امس��ال به ازاي هر كيلواوت 
س��اعت كاهش مصرف مبل��غ ۲۰۰۰ توم��ان پاداش 
خواهن��د گرفت. معاون بهره برداري و ديس��پاچينگ 
شركت توزيع برق تهران بزرگ خاطرنشان كرد: بررسي 
مصارف مشتركان تهراني نشان مي دهد غالب مشتركان 
برق پايتخ��ت مي توانند امس��ال از پاداش هاي ريالي 

تخصيص داده شده بهره مند شوند.

تأكيد ايران و عراق بر تقويت 
همكاري ها در حوزه گاز

موجودي 10ميلياردي 
صندوق توسعه ملي!

 تورم، بنزين 1.5 دلاري
 و گراني ها

سخنگوي صنعت آب خبر داد 

سخنگوي صنعت آب با بيان اينكه سفر وزير نيرو به عراق 
در روزهاي اخير سبب فعال شدن كميته اي در حوزه 
مسائل آبي شد كه ۱۰ سال متوقف بود، گفت: فعاليت 
اين كميته سبب خواهد شد مسائل آبي به خوبي پيگيري 
شده و كارها سريع تر رسيدگي شود. »فيروز قاسم زاده« 
در گفت وگو با ايرنا با بيان اينكه اقدامات و همكاري هاي 
آبي خوبي در دولت جديد عراق شكل گرفته است، اظهار 
داشت: اين همكاري هاي خوب ما را در زمينه مسائل آبي 
اميدوارتر كرده، زيرا با عراق مراودات آبي زيادي داريم. 
وي افزود: هر دو كشورهايي هستيم كه از مسائل آبي 
متاثر مي شويم و اين مسائل بر دو كشور اثر گذار است. 
سخنگوي صنعت آب اضافه كرد: كميته اي دايمي بين 
دو كشور ايجاد شده بود كه بنا به دلايلي فعاليت آن ۱۰ 
سال متوقف شده بود. قاسم زاده گفت: در دولت سيزدهم 
سه جلسه با مقام هاي عراقي برگزار و مذاكراتي انجام شد 
كه يكي از دستاوردهاي اين جلسه ها و نيز حضور اخير 
وزير نيرو ايران در كنفرانس بغداد، فعال شدن اين كميته 
دايمي است. وي بيان داشت: فعاليت اين كميته سبب 
خواهد شد مسائل آبي به خوبي پيگيري شده و كارها 
سريع تر رسيدگي شود. سخنگوي صنعت آب گفت: سفر 
وزير نيرو به عراق و سخنراني در كنفرانس آب بغداد اقدام 

مثبتي در جهت منابع آب است.

فعاليت دوباره كميته مشترك بين 
ايران و عراق پس از 10 سال توقف

چهارمين كاهش هفتگي 
متوالي در انتظار طلاي سياه

قيمت نفت در معاملات روز جمعه با تجديد نگرانيهاي 
اقتصادي در امريكا و چين ك��ه دورنماي تقاضا براي 
س��وخت در دو مصرف كننده بزرگ نفت در جهان را 
نگران كننده كرد، كاهش يافت و به س��وي چهارمين 
كاهش هفتگي متوالي پيش مي رود. بهاي معاملات 
نفت برنت با ۴8 سنت معادل ۰.6۴ درصد كاهش، به 
۷۴ دلار و 5۰ سنت در هر بشكه رسيد. بهاي معاملات 
وس��ت تگزاس اينترمديت امريكا با 3۹ سنت معادل 
۰.55 درص��د كاهش، به ۷۰ دلار و ۴8 س��نت در هر 
بشكه رس��يد. هر دو ش��اخص از ابتداي هفته جاري 
تاكنون، حدود ۱۱ درصد كاهش نش��ان مي دهند كه 
طولاني ترين كاهش هفتگي متوالي از نوامبر سال ۲۰۲۱ 
به شمار مي رود. با به بن بست رسيدن مذاكرات درباره 
سقف بدهي دولت امريكا و تجديد نگراني ها از وقوع يك 
بحران بانكي ديگر، نگراني هاي فزاينده اي وجود دارد كه 
امريكا به ورطه ركود سقوط خواهد كرد. كاهش وام هاي 
جديد براي كس��ب و كارها در چي��ن و آمار اقتصادي 
ضعيف در اين كش��ور، ترديدها نسبت به روند احياي 
 اقتصاد چين پس از رف��ع محدوديت هاي كوويد ۱۹ 
را تجديد كرد. به گفته تينا تِنگ، تحليلگر بازار در شركت 
» سي ام سي ماركتس«، آمار تورم ملايمتر در امريكا و 
چين نشان داد كه تقاضاي مصرف كننده ضعيف بوده 
است. نفت يك كالاي حساس به رشد اقتصادي است 
كه تحت تاثير اين عوامل منفي قرار گرفته است. قيمتها 
پس از دو روز متوالي كاهش، در ساعات ابتداي معاملات 
روز جمعه تحت تاثير اظه��ارات وزير انرژي امريكا كه 
گفته بود امريكا ممكن است خريد نفت براي ذخاير نفت 
استراتژيك را پس از نهايي شدن فروش بخشي از اين 
ذخاير در ژوئن، آغاز كند، افزايش پيدا كرده بودند. دولت 
امريكا اعلام كرده است نفت را در قيمت 6۷ تا ۷۲ دلار 
در هر بشكه خريداري خواهد كرد. با اين حال، مذاكرات 
براي افزايش سقف بدهي 3۱.۴ تريليون دلاري دولت 
فدرال امريكا ممكن است به موقع به توافق نرسد تا مانع 
از ناتواني دولت براي پرداخت بدهي هاي خود شود كه در 
اين صورت، بازار را ملتهب خواهد كرد. بر اساس گزارش 
رويترز، بازار نف��ت تا حدود زيادي پيش بيني اوپك از 
تقاضاي جهاني براي نفت در سال ۲۰۲3 را ناديده گرفت. 
سازمان كشورهاي صادر كننده نفت )اوپك( پيش بيني 
كرد تقاضا در چين كه بزرگ ترين وارد كننده نفت جهان 

است، افزايش پيدا خواهد كرد.



هفته گذش��ته مجيد عشفي به استان س��منان سفر و 
بازديد كرد. وي در اين بازديد گفت: واقعيت اين است كه 
سازمان بورس و اوراق بهادار در سال جاري تمركز خود 
را بر تامين مالي ش��ركت هاي دانش بنيان و طرح هاي 
بزرگ كشور از طريق بازار سرمايه قرار داده است. خيلي 
از شركت ها هيچ آشنايي با ابزارهاي تامين مالي در بازار 
سرمايه ندارند و اين وظيفه ماست كه اين ابزار را به فعالان 

اقتصادي معرفي كنيم.
عشقي خاطرنش��ان كرد: اولين هدف ما، آشنايي بخش 
دولتي و خصوصي با ابن ابزارهاست. از ابتداي مسووليتم، 
تك تك با بخش هاي خصوصي و دولتي بزرگ گفت وگو 
كردم. اين بخش ها، مشكلات پيش پا افتاده اي دارند كه 
به راحتي در بازار س��رمايه قابل حل است. ما پروژه هاي 
بزرگي را با شركت هاي سهامي عام پروژه امسال تامين 
مالي خواهيم كرد كه هدف اول ماس��ت. دومين هدف 
سازمان بورس، معرفي گزينه هاي سرمايه گذاري به مردم 
است كه مي تواند نقدينگي فرار در دست مردم را به كمك 
توليد بياورد. عشقي عنوان كرد: در سال ۹۹، دويست هزار 
ميليارد تومان پول وارد بازار سرمايه شد، اما جذب توليد 
نشد و اين س��يل، صرفا خرابي به بار آورد اما الان برنامه 
داريم تا با عرضه هاي اوليه و جذب منابع براي طرح هاي 
بزرگ و شركت هاي دانش بنيان، موتور اقتصاد و توليد 
كشور سريع تر فعاليت كند. مجيد عشقي، رييس سازمان 
بورس و اوراق بهادار در گفت وگو با استاندار سمنان گفت: 
تمركز اصلي ما در س��ال جاري تامين مالي شركت هاي 
كوچك و متوسط و دانش بنيان است. هدف ما شناسايي 
فرصت ها براي فعالان اقتصادي با فرصت هاس��ت. بازار 
سرمايه ساختاري بسيار شفاف براي فعاليت اقتصادي 
دارد. مسائل بخش خصوصي كشور پيش پا افتاده است. 
به اين معنا ك��ه اين امكان وجود دارد كه با يك مديريت 
صحيح اتفاقات بسيار مثبتي بيفتد. وي اضافه كرد: پذيرش 
در بورس و فرابورس يكي از راه هاي تامين مالي اس��ت. 
امس��ال مي توانيم تعداد زيادي از شركت هاي سهامي 
عام پروژه را پذيرش كنيم. گزينه هاي سرمايه گذاري را 
بايد به مردم معرفي كنيم. شبه پول  ما در كشور دارد به 
پول تبديل مي ش��ود و مردم براي سرمايه گذاري به هر 
چيزي جز بورس رجوع مي كنند. عش��قي خاطرنشان 
كرد: در هفته اي كه گذش��ت هيچ اتف��اق بنياديني در 
اقتصاد ما نيفتاد كه منجر به روند نزولي بورس شود. يكي 
از عامل هاي مهم اين روند ترس سهامداران بود. ترسي 
كه به نوعي نتيجه سرمايه گذاري در بازارهايي غير از بازار 
سرمايه در كشور است. سال گذش��ته پذيرش و فراهم 
كردن مجراي تامين مالي براي شركت هاي دانش بنيان 
را تسهيل كرديم و اميدواريم در سال جاري بيش از پيش 
تسهيل كنيم. رييس س��ازمان بورس افزود: اميدواريم 
كه با معرفي ابزارها پذيرش شركت هاي  استان سمنان 
و تامين مالي آنها قدم برداريم. بس��ياري از شركت هاي 
اقتصادي از ابزارها و امكان هاي بازار سرمايه اطلاعي ندارند. 
ش��ركت هايي وجود دارند كه اين فرصت را شناس��ايي 
كردند و تا ۵ يا ۶ هزار ميليارد تومان تامين مالي شدند يا از 
عددهاي پايين تر شروع كردند و امروز جزو شركت هاي 

بزرگ هستند.

   سمنان نيازمند گسترش سواد مالي 
سيد محمدرضا هاشمي، استاندار سمنان استاندار سمنان 
در جلسه با رييس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: ما 
در اين استان هم قطب صنعتي و هم قطب گردشگري 
داريم. استان سمنان، اولين استاني است كه نرخ بيكاري 
آن كمتر از ٦ درصد است و پايين ترين نرخ بيكاري را دارد 
و همه اينها مرهون رشد توليد و رشد اقتصادي اين استان 
هستيم كه ضرورت تامين مالي براي بنگاه هاي اقتصادي 

را جهت رشد و توسعه بيشتر نشان مي دهد.
وي اضافه كرد: در اين استان بيش از نيمي از بنگاه هاي 
توليدي با كمتر از ٥٠ درصد ظرفيت ش��ان مش��غول به 
كار هستند. مش��كل اصلي اين واحدها، كمبود سرمايه 
در گ��ردش و كمبود منابع مالي اس��ت. س��منان قطب 
دامپروري، توليد تخم مرغ و ساير محصولات كشاورزي 
است. محمدرضا صادقي معاون هماهنگي امور اقتصادي 
اس��تاندار س��منان در اين همايش اظهار ك��رد: ايجاد 
سكوي هاي تامين مالي براي واحدهاي خرد، متوسط و 
پيشران و بزرگ مي تواند جزو نتايج سفر دكتر عشقي در 
اين سفر باشد. ما آماده ايم در كنار سازمان بورس و اوراق 
بهادار از هيچ تلاشي براي كمك در زمينه تامين مالي و 
ترويج سواد مالي در كشور فروگذار نكنيم. وي گفت: ما در 
استان سمنان نفت و فولاد و پتروشيمي نداريم. به همين 
خاطر اقتصاد ما در س��منان خصوصي اس��ت. نه دولتي 
است و نه خصولتي. استان سمنان يك استان دانشگاهي 
و نيروي انساني ماهر و باسواد است. در حوزه دانش بنيان 

رتبه دوم كشور به استان سمنان رسيد.

    ظرفيت هاي استاني 
را در بورس و فرابورس شناسايي خواهيم كرد

محمود گودرزي، مديرعامل ب��ورس تهران در همايش 
تامين مالي از بازار س��رمايه گفت: شاخص هاي سواد در 
استان سمنان از حد متوسط كشوري بالاتر است. غرض 
ما از سفرهاي استاني اين است كه نيازمندي هاي استان ها 
را شناس��ايي كنيم تا گفتماني بين بازار سرمايه و اهالي 
صنعت ايجاد كنيم. ما در بورس تهران سفرهاي استاني 

را از استان كرمانشاه آغاز كرديم.
وي افزود: الحمدالله در آن س��فر كليات اولين ش��ركت 
س��هامي عام پروژه را در هييت پذي��رش بورس تهران 
تصويب كرديم. امروز دنبال اين هستيم كه ظرفيت هاي 
استاني را در بورس و فرابورس شناسايي كنيم تا بتوانيم 
به شركت هاي دانش بنيان كمك كنيم. اين موضوع نرخ 
اش��تغال را افزايش مي دهد و اميد در نسل جوان جوانه 
مي زند. گودرزي گفت: در س��ال ۲۰۲۱، ۳۲، ۵ درصد از 
عرضه هاي اوليه كل شركت هاي دنيا در حوزه شركت هاي 

 S&P۵۰۰ فناورانه بوده اس��ت. ۲۲ درصد وزن شاخص
متعلق به همين شركت هاس��ت. ما باي��د بتوانيم براي 
شركت هاي دانش بنيان و فناورانه شاخص طراحي كنيم 

تا بتوانيم به صورت عمومي آن را منتشر كنيم.

   روند نزولي اخير، طبيعت بورس است
مجيد عشقي درپاسخ به پرسش يكي از خبرنگاران درباره 
ريزش اخير بورس در نشست خبري استانداري سمنان 
گفت: از هفته آينده به صورت مستمر عرضه اوليه خواهيم 
شد. شرايط بازار را در هم نظر خواهيم گرفت؛ اما با توجه به 
نقدينگي موجود در بازار، اتفاقي نخواهد افتاد و استقبال 
خوبي خواهد شد. روند نزولي اخير بورس طبيعت بازار 
است. بعد از رشد بازار از آبان ماه تا ارديبهشت، رشد ۶۰ 
درصدي را تجربه كرديم. بعضي صنايع تا ۱۵۰ و بعضي 
هم رشد ۲۰ درصدي داشتند. در عين حال رشد شارپي 
مستلزم اصلاح بازار است. عشقي تاكيد كرد: اصلاح اخير 
منجر به تخليه هيجان ها ش��د. مهم ترين عامل در بازار 
سرمايه نقدشوندگي و گير نكردن سهام دارن در صف هاي 
خريد و فروش است. شرايط بازار نگران كننده نيست. فكر 

مي كنيم بازار با تعادل به كار خودش ادامه خواهد داد.

   ۲۴ ساعته شدن بورس منطقي نيست
مجيد عشقي در پاسخ به سوال يكي از خبرنگاران استاني 
سمنان درباره تغيير ساعات معاملات يا شبانه روز شدن 
بورس عنوان كرد: ۲۴ساعته شدن بورس منطقي نيست. 
برخي از صندوق ها هستند كه به صورت شبانه روز خريد 
و فروش مي شوند. پيشنهادهايي درباره توكنايز كردن 
دارايي مالي داريم كه به نوعي ديجيتال كردن سهام در 
بخش كالايي است. در اين خصوص هنوز به جمع بندي 

نرسيده ايم.
عشقي افزود: اگر اين حوزه راه اندازي شود، مي توانيم آن را 
به صورت ۲۴ ساعته داشته باشيم چرا كه ساختارهايش 
با بازار س��نتي كاملا متفاوت اس��ت. عجله اي براي اين 

كار نداريم.
مجيد عشقي در پاسخ به سوال خبرنگاران استاني درباره 
تكليف عرضه س��اير خودرو در ب��ورس كالا اظهار كرد: 

تصميم اينكه كدام خودرو در بورس كالا عرضه ش��ود با 
خود خودروسازان است. هدف اصلي ما از عرضه خودرو 
در بورس كالا، تعادل بازار بود. براي اينكه رانت بي خود و 
بي جهت ايجاد نشود. توليدكننده نبايد از توليد خودرو 
زيان كند؛ چرا ك��ه ناتوان از توليد در آينده مي ش��وند. 
دخالت ه��اي در قيمت گذاري منجر به زيان ده ش��دن 
خودروسازها شد. اميدواريم فرآيند اصلاح قيمت به نحوي 

صورت بگيرد، كه توليدكننده هم متضرر نشود.
عش��قي در ادامه نشس��ت با خبرنگاران گفت: دولت از 
طريق صندوق توس��عه ملي و صندوق تثبي��ت از بازار 
حمايت كرد. غير اين موارد، ما در حال پيگيري حمايت از 
سرمايه گذاري از دولت هستيم. دنبال حمايت مستقيم 
نيس��تيم. معناي ديگر حمايت مس��تقيم دولت از بازار 
سرمايه همان دخالت است. در جلساتي كه با مجموعه قوه 
مجريه دارم، هميشه آنها مي خواهم كه در بازار سرمايه 

دخالت نكنند.
وي اضافه كرد: كمتر شدن دخالت دولت در بازار مي تواند 
اوضاع ب��ازار را بهتر كند. دولت به عنوان مش��تري بازار 
سرمايه در انتش��ار اوراق و فروش سهام است؛ مثل بقيه 
مشتري ها. دخالت دولت در بورس هم به كمترين ميزان 
رسيده است. بازار بايد روي پا خودش بايسند. نهادهاي 
مالي ما قدرتمند هستند و فعالان بازار پرتعداد هستند. 
بازار س��رمايه با همين ت��وان به فعاليت خ��ودش ادامه 

خواهد داد.
 عشقي تصريح كرد: عمده خريداران و فروشندگان بازار 
اش��خاص حقيقي هستند. استراتژي س��ازمان در سال 
گذشته و امسال سرمايه گذاري غير مستقيم و توسعه  اين 
صندوق ها بوده و هست. ما براي ذائقه هاي متفاوت )كم 
ريسك، ريسك متوسط، پرريسك( امكان و ابزار داريم. 
توصيه مي كنم كس��اني كه با بازار آش��نايي ندارند، در 
صندوق هاي موجود  سرمايه گذاري كنند. سوددهي اين 
صندوق ها در بلندمدت بسيار بيشتر از بازارهاي موازي 
بوده اس��ت. توصيه مي كنم س��هامداران خرد و كساني 
كه وقت تحليل و معامله گري ندارند، پرتفوي خود را به 
سبدگردان هاي رسمي و حرفه اي بسپارند يا در صندوق ها 

سرمايه گذاري كنند
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تجربه مهرماه ۹۷ و ۹۸
تكرار مي شود؟

راديو اقتصاد| مهدي محمود رباطي كارشناس بازار 
سرمايه، اظهار كرد: بازار در سه الي چهار ماه گذشته 
روند پر ش��تابي را در پيش گرفت. علت و ريشه رشد 
پر شتاب ماه هاي اخير بازار سهام مربوط به وضعيت 
اقتصاد كلان مي شود؛ متاسفانه شاهد رشد و انباشته  
شدن ميزان نقدينگي كش��ور به طور روزانه هستيم 
و نقدينگي س��رگردان در اقتصاد بسيار زياد است؛ از 
طرفي ظرفيت اقتصاد كلان ما نيز نمي تواند اين مقدار 

از نقدينگي را به درستي جذب كند.
وي ادامه داد: ميزان توليد در كش��ور پايين بوده و در 
طي برخي از سال ها سير رشد توليد صفر يا منفي بوده 
است؛ اين نقدينگي گاهي به بازارهايي همچون ارز، طلا 
و مسكن و...هجوم مي برد و دست آخر بعد از اينكه اين 
نقدينگي در تم��ام بازارهاي موازي گردش پيدا كرد، 

بخشي از آن وارد بازار سرمايه شد.
رباطي مط��رح كرد: ذكر اين نكته ض��روري بوده كه 
علي رغم توسعه و بزرگ شدن بازار سرمايه در يك دهه 
اخير را شاهد بوده ايم اما با اين حال هنوز ظرفيت آن به 
سطح قابل قبولي نرسيده است و كماكان سهام شناور 
و ارزش بازار س��رمايه نسبت به نقدينگي كل كشور و 
حتي نقدينگي كه اندكي كه وارد بازار سرمايه شده، 
بسيار اندك است و با اين مقايسه خواهيم دريافت كه 

بازار سهام كشورمان بسيار كوچك است.
كارشناس بازار سرمايه در تكميل سخنان خود، افزود: 
ظرفيت اندك بازار سهام باعث مي شود به محض ورود 
نقدينگي به بازار شاهد رشد پرشتابي شويم و معمولا 
در اين نوع رش��دها، تنها وجوه فعالان بازار را ش��امل 
نمي ش��ود، بلكه نقدينگي صاحبان سرمايه  و فعالان 
ديگر بازارها نيز به خيل نقدينگي بازار سهام ورود كند 

و اين مساله بر شدت رشد بازار مي افزايد.
رباطي تش��ريح كرد: زماني كه بازار س��رمايه رش��د 
پرش��تابي را تجربه مي كند، فُرم و مدل بازار هيجاني 
مي شود و به محض اينكه كوچك ترين نااطميناني و 
خبر منفي يا اتفاقي رخ بدهد، بازار پنيك مي ش��ود. 
بس��ياري از مردم هنوز از خاطره تلخ س��ال ۹۹ رنج 
مي برند و اين مس��اله ب��ر افزايش ت��رس، هيجان و 
نااطميناني آنها تاثير مي گذارد و در نهايت اين موضوع 
منجر به رفتار عجيب و غيرعادي در سمت فروش بازار 

كه با منطق اقتصادي همخواني ندارد، مي شود.
وي با تاكيد بر اينكه بازار س��هام قابل مقايسه با سال 
۹۹ نيس��ت، گفت: ريزش بازار س��رمايه در سال ۹۹ 
تاحدودي طبيعي و قابل انتظار بود چراكه بازار با حباب 
زيادي همراه ش��د؛ در آن مقطع زماني ارزش سهام و 
سودسازي ها فاصله معناداري با ميزان ارزندگي داشت 
اما در اين برهه زماني بسياري از نمادها هنوز به ارزش 
۲۰ هزار توماني دلار نرسيده اند و با سقف قيمتي خود 
در سال ۹۹ فاصله زيادي دارند؛ بنابراين هنوز اتفاقي 
درخصوص حبابي شدن بازار نيفتاده است و با توجه 
به ارزندگي بازار س��هام، افت روزهاي گذشته منطق 
اقتصادي ندارد اما با اين حال بديهيس��ت كه اصلاح، 

ذات بازار است.
كارشناس بازار سرمايه ابراز كرد: آنچه كه تمركز فعالان 
اين حوزه را به خود اختصاص داده بود، مدل ريزش بازار 
در روزهاي اخير است؛ در واقع نحوه ريزش بازار حاكي 
از رفتاري هيجاني بود كه علت عمده آن نيز به شتاب 

رشد در دو ماه گذشته باز مي گردد.
وي اضافه كرد: در ماه هاي اخير اقرار كردم كه بازار در 
وضعيت ارزنده اي براي خريد است و اگر شخصي در 
اين بازار سرمايه گذاري كرده باشد با رشد قابل توجهي 
رو به رو بوده است. در حال حاضر نيز بازار أصلا حباب 
ندارد و با وجود رش��دي كه تجربه كرده ايم، همچنان 
انتظار رشد قيمتي در بسياري از شركت هاي سودساز 

وجود دارد.
وي با اش��اره به اينكه براي بس��ياري از شركت هاي 
بورسي چش��م انداز مثبتي دارند، مطرح كرد: امكان 
رشد قيمتي و بهبود وضعيت عملياتي براي بسياري 
از نمادهاي معاملاتي وجود دارد، همچنين بايد توجه 
داش��ت كه به فصل مجامع نزديك مي شويم و بخش 
زيادي از اين ش��ركت ها تقسيم سود جذابي خواهند 
داش��ت؛ بنابراين قطع به يقين مي توان بازار سهام را 

بازاري ارزنده و جذاب دانست.
رباطي تصريح كرد: رشد بازار سهام در ماه هاي آينده 
حتمي و قابل پيش بيني اس��ت و تنها نگراني مربوط 
به نحوه صعود بازار در دوره رونق مي شود چراكه رشد 
ش��ارپي در بازاد س��رمايه به نفع بازار و هيچ شخصي 
نيست؛ بازار سهام در ايده آل ترين حالت بايد متعادل 

و رو به رشد باشد.
وي در بخش ديگري از س��خنان خود با اش��اره به 
خط هاي خبري گمراه كنن��ده در فضاي مجازي 
مبني بر عرضه دستوري سهام، گفت: حتي اگر فرض 
را بر عرضه دستوري بگيريم، اگر بازار ارزنده باشد، 
فروشنده متضرر خواهد شد، كما اينكه اين اتفاق در 
مهرماه ۹۷ و ۹۸ افتاد و به هر ميزان كه سهامداران 
حقوقي دارايي خود را مي فروختند، س��هامداران 
حقيق��ي خريدار بودن��د و نهايتا پ��س از مقطعي 
سهامداران حقوقي عرضه كردند، نمادها حدود ۱۵ 
برابر رشد كردند؛ بنابراين باتوجه به ارزندگي بازار، 
چنين تصميماتي ناشيانه بوده و تنها باعث ايجاد 

نويز خواهد شد.
كارشناس بازار سرمايه معتقد است؛ در اين برهه زماني 
س��ازمان بورس و ساير سياست گذاران بايد عاجلانه، 
تفكر و تصميمي براي توس��عه بيشتر ابزارهاي مالي 
داشته باشند؛ همچنين صندوق هاي سرمايه گذاري 

بايد توسعه و افزايش پيدا كند.
وي بي��ان كرد: ب��ازار در بعض��ي از حوزه ها همچون 
مش��تقات، تامين مالي توليد و...توس��عه جدي پيدا 
كرده است و اين موضوع جاي قدرداني دارد اما به طور 
كلي اين سياست بايد با شتاب بيشتري ادامه پيدا كند.

رباطي گفت: اگر فرآيند افزايش سرمايه تسهيل و عرضه  
اوليه ها بيشتر بشود و همچنين شيوه هاي تامين مالي 
توسعه پيدا كند، بازار بيش از پيش جذاب خواهد شد.

دغدغه نظارتي »كرادفاندينگ« 
برطرف مي شود

نشست »بررسي تحليلي تأمين مالي نوآوري و فناوري 
از بازار س��رمايه؛ ظرفيت ها و فرصت ه��ا« در رويداد 
فينوتكس با حضور مديرعامل فرابورس ايران برگزار شد 
و در اين نشست محمدعلي شيرازي از تجديدنظر در 
آيين نامه نظارتي تأمين مالي جمعي خبر داد. در ابتداي 
اين نشس��ت عليرضا دليري معاون توسعه مديريت و 
منابع معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري با تأكيد 
بر لزوم بررسي روش هاي تأمين مالي از بازار سرمايه به 
خصوص براي دانش بنيان ها گفت: بحث تأمين مالي هم 
در بازار سرمايه و هم در خارج بازار سرمايه امكان پذير 
است؛ اما اين موضوع در خارج از بازار سرمايه سخت تر 
است چراكه در بازار سرمايه شرايط شفاف  تر به همراه 

نظارت و با اطمينان بخشي به سرمايه گذاران است.
وي با اشاره به اينكه بخش عمده تأمين مالي هاي حوزه 
دانش بنيان ها در فرابورس انجام مي شود، گفت: حدود 
۷۰ شركت دانش بنيان در تابلوهاي مختلف بازار سرمايه 
حاضر هستند اما فقط يك شركت دانش بنيان توانسته 
مسير پذيرش را طي كند و عرضه اوليه شود كه شركت 
تپسي بود. در ادامه اين نشست تخصصي مديرعامل 
فرابرس ايران با اشاره به اينكه بحث اقتصاد دانش بنيان ها 
يك انتخاب نيست بلكه رشد اقتصادي منوط به توسعه 
اين بخش اس��ت، گفت: رس��الت فرابورس در پيوند 
سرمايه گذاران و طرح هاست. ما يك سيستم و سامانه اي 
بايد داشته باشيم كه ش��امل انواع بازارها باشد كه هم 
سرمايه گذار به طرح هاي مناسب دسترسي داشته باشد 

و هم تأمين كننده بتواند از اين مسير تأمين مالي كند.
به گفته وي عمده مشكل تأمين سرمايه دانش بنيان ها 

و استارتاپ ها پيوند ضعيف آنها با صاحبان پروژه است.
مديرعامل فرابورس ايران با تأكيد بر اينكه در فرابرس 
ابزارهاي متنوع��ي اعم از صندوق ه��اي خصوصي و 
جسورانه براي تأمين مالي دانش بنيان ها وجود دارد، 
گفت: در سال گذشته يكي از بزرگ ترين صندوق هاي 

وي  سي در فرابورس پذيرش شد.
وي بازار دارايي فكري را هم بازاري بس��يار خوب براي 
ارزش گذاري ايده ها دانست و گفت: اين بازار تاكنون به 

خوبي شناخته و استفاده نشده است.
شيرازي در ادامه با تأكيد بر اينكه تأمين مالي جمعي، 
ابزاري بس��يار خوب براي تأمين مالي ش��ركت هاي 
دانش بنيان اس��ت گف��ت: س��اختار كرادفاندينگ 

شكل گرفته و در حال حاضر ۱۹ پلتفرم مجوز دارند.
مديرعامل فرابرس ايران به روند رو به رشد تأمين مالي 
از بستر كرادفاندينگ اشاره كرد و افزود: طي سال ۹۹ 
تأمين مالي از اين مسير مربوط به دو طرح به مبلغ ۲.۴ 
ميليارد تومان بود، س��ال ۱۴۰۰ هم ۳۹ طرح به مبلغ 
۹۰ ميليارد تومان تأمين مالي شد و سال گذشته ۱۱۰ 
طرح به مبلغ ۶۳۵ ميليارد تومان از طريق كرادفاندينگ 

تأمين مالي شدند.
وي تصريح كرد: پيش بيني مي شود اين مسير پر سرعت 
پيش ب��رود. دغدغه در اين رابطه اين بود كه آيين نامه 
نظارتي براي پلتفرم ها وجود نداشت و اگر طرحي نكول 
مي كرد اعتماد به كل اكو سيستم تأمين مالي جمعي 

خدشه دار مي شد.
وي با اعلام خبر تجديدنظر در آيين نامه نظارتي حوزه 
تأمين مالي جمعي گفت: اميد اس��ت ظرف دو هفته 
آينده مباحث نظارتي اين حوزه برطرف شود كه با رفع 
اين مشكل پيش بيني مي شود امسال رشد بسيار خوبي 

در بحث تأمين مالي جمعي داشته باشيم.
حسين بذرافش��ان مديرعامل شركت توسعه ثروت و 
س��رمايه داناك نيز در ادامه ابزارهاي تأمين مالي را دو 
گروه دانس��ت و گفت: در اين حوزه ابزارهاي مبتني بر 
اوراق بدهي و مبتني بر س��هام وجود دارد كه در بازار 

سرمايه بيشتر ابزارها مبتني بر سهام هستند.
وي صندوق هاي خصوصي را يكي از گزينه هاي خوب 
براي تأمين مالي دانش بنيان ها دانس��ت و افزود: اين 
صندوق ها متعلق به شركت هايي هستند كه هنوز وارد 
بازار سهام نشده اند و مي توانند در مرحله هاي مختلفي 

از رشد يا حتي ورشكسته باشند.
به گفته وي ش��ركت هاي دانش بنيان ك��ه از مراحل 
اوليه ش��روع به رش��د مي كنند، در همه مراحل لازم 
اس��ت ارتباط جدي با نهادهاي مالي داش��ته باشند. 
در ايران هرچند براي ش��ركت هاي بورسي، خدمات 
متنوعي ارايه مي شود اما براي شركت هاي دانش بنيان 
با وجود تع��داد بالاي اين ش��ركت ها، هنوز نهادهاي 
زيادي در اكوسيستم شكل نگرفته است. وي در ادامه 
به مزيت هاي صندوق هاي سرمايه گذاري خصوصي 
و جس��ورانه پرداخ��ت و گفت: اي��ن صندوق ها براي 
سرمايه پذير مزيت هايي ش��امل دسترسي به منابع 
هوشمند سرمايه گذاري، الزام به اصلاح ساختار مالي و 

دسترسي به خدمات تخصصي را دارند.
سرمايه گذار هم مي تواند به طبقه دارايي متفاوت و 
جذاب با مديريت ريس��ك دسترسي داشته باشد. با 
اين حال مهم ترين چالش براي صندوق هاي وي سي، 
تورم فزاينده در كشور است. در ادامه اين نشست ميلاد 
منشي پور، مديرعامل شركت تپسي با اشاره به اينكه 
اقتصاد اينترنت محور در ايران از اوايل دهه ۹۰ آغاز شد، 
گفت: بيشترين ميزان علاقه مندي سرمايه گذاران 
براي ورود به اي��ن حوزه در س��ال ۱۳۹۶ بود و ورود 
س��رمايه گذار خارجي در همين سال، اوج اين اتفاق 
بود. سرمايه گذاران ايراني هم به اتكاي همين اتفاق، 
وارد  عرصه شدند. وي ادامه داد: اما با بازگشت تحريم ها 
بايد در مسيري پيش مي رفتيم كه كشور خودش به 
صورت كامل تأمين مال��ي اين حوزه را انجام مي داد. 
ويژگي خوب اين حوزه هم اين بود كه امكان تأمين 
مالي در اين حوزه از طريق سرمايه گذاري داخلي در 

دسترس است.
وي دو چالش اميد به آينده و همچنين ارزش گذاري 
را از مهم ترين مواردي دانس��ت كه سرمايه گذاري در 
اين حوزه را در آن س��ال ها سخت تر كرده بود و گفت: 
اما راه حل اين مش��كلات بازار س��رمايه است كه هم 
نقدش��وندگي را ايجاد مي كند و هم يك عقل جمعي 

ارزش گذاري را انجام مي دهد.

رييس سازمان بورس و اوراق بهادار :

»تعادل« بررسي مي كند

از تامين مالي تا ريزش هاي واقعي بازار

تالار شيشه اي  روي مدار اصلاح
بورس تهران در هفته اي كه گذش��ت س��ومين ريزش 
تاريخي خود را ثبت كرد و بازدهي منفي س��نگيني به 
سهامداران داد. ش��اخص كل براي سومين بار ريزش 
تاريخي خ��ود را ثبت كرد و يك روز بازدهي منفي پنج 
درص��دي را ثبت ك��رد و در نهايت روزه��اي آينده نيز 
ش��اخص كل نزولي شد و در نهايت شاخص كل بورس 
اين هفته بازدهي منفي ۱۰ درصدي به سهامداران داد.

ش��اخص كل بورس در س��ومين هفته ارديبهشت ماه 
بازدهي منفي ۹ درصدي را ثبت كرد. شاخص كل هفته 
گذشته روي محدوده دو ميليون و ۵۱۴ هزار واحدي به 
كار خود پايان داده بود و در پايان معاملات چهارشنبه 
نيز به عدد دو ميليون و ۲۲۷ هزار واحدي رسيد. نكته 
مهم اينجاست كه شاخص كل بورس اين هفته ريزش 
تاريخي خود را ثبت كرد و در يك روز افت بيش از ۵.۱۵ 

درصدي را ثبت كرد.
ش��اخص هم وزن همانند شاخص كل وضعيت بدي را 
تجربه كرد و در اين هفته بازدهي منفي ۱۰.۶ درصدي 
را در كارنامه خود ثبت كرد. بر همين اس��اس شاخص 
هم وزن از تراز ۸۵۵ هزار و ۸۷۷ واحدي در هفته گذشته 
به ۷۶۴ هزار و ۷۵۵ واحدي رسيد. شاخص كل فرابورس 
نيز هفته نزولي را پشت سر گذاشت؛ شاخص كل اين بازار 
از سطح ۳۱ هزار و ۹۶۶ هزار واحدي در هفته گذشته به 
تراز ۲۸ هزار و ۸۲۴ واحدي در اين هفته رسيد. در نهايت 
ش��اخص كل فرابورس در دومين هفته ارديبهشت ماه 

افت ۹.۸ درصدي را تجربه كرد.

   شاخص دوباره نزولي مي شود؟
اكوايران نوشت كه ناظران خوشبين از تعديل و اصلاح 
صحبت مي كنند و معتقدند پس از چند جهش بزرگ 

شاخص، انتظار تعديلات چند هزار واحدي مي رفت. اين 
گروه معتقدند ارزش ذاتي سهام شركت ها و ارزندگي آنها 
در سطحي است كه مانع ريزش بيشتر شاخص مي شوند. 
اين گروه معتقدند ش��اخص ممكن است تا كانال ۲.۱ 
ميليوني ريزش كند اما پس از آن بار ديگر بالا خواهد آمد. 
در مقابل بدبين ها به موج بزرگ عرضه در بازار و خروج 
پول توجه دارند و معتقدند معامله گران رفتار هيجاني 
دارند و با ريزش هاي هفته پي��ش، گروه ديگري نيز به 

فروشندگان اضافه خواهند شد. 
در اين ميان، س��وال اين است كه چرا به يك باره بازار با 
موج فروش مواجه شد. برخي از انتظارات منفي صحبت 
مي كنند و برخي نيز معتقدند صرف تشكيل صف هاي 
فروش، معامله گران را به پيوس��تن به صف ها متمايل 
مي كند. به نظر مي رسد سهامداران در هراس هستند و 
همين هراس آنها را به رفتار هيجاني مي كشاند. به عبارت 
ديگر ريشه رفتار هيجاني معامله گران در واقعيت هاي 
اقتصادي اس��ت. اگر اقتصاد ايران در وضعيت باثباتي 
قرار داش��ت، اگر انتظارات تورمي به صورت روزافزون 
افزايش نمي يافت و اگر فعالان اقتصادي به سياست گذار 
اعتماد داشتند، در بازارهايي مانند بازار سهام شاهد رفتار 

هيجاني و شكل گرفتن صف هاي فروش نبوديم. 
بنابراين مي توان ادعا كرد، ريش��ه مش��كل در ساختار 
اقتصاد ايران اس��ت. براي تش��خيص وضعيت اقتصاد 
ايران، استناد به شاخص هاي بازار سهام كارآمد نيست. 
رفتار فعالان اقتصادي و جابه جايي س��رمايه در ميان 
بازارها دماسنج هاي بهتري براي كارشناسان هستند. 
اما سياست گذار بدون توجه به فاكتورهاي مهمي مانند 
اعتماد فعالان اقتصادي و س��رمايه اجتماعي، تنها به 
درمان مقطعي و نگه داشتن شاخص هاي اصلي در ارقام 

بالا روي آورده اس��ت. بي اعتمادي به سياست گذار در 
سطحي است كه در اولين روز نزولي بورس )روز يكشنبه( 
به سرعت ش��ايعه اي در شبكه هاي اجتماعي دست به 
دست ش��د كه دولت بازارگردان ها و حقوقي ها را ملزم 
به فروش كرده اس��ت. انتشار وسيع و اعتراضاتي كه در 
شبكه هاي اجتماعي ديده شد نشان مي دهد كه اعتماد 
معامله گران به سياست گذار در سطح پاييني قرار دارد. 
از اين زاويه، به نظر مي رسد سياست گذار بايد به ترميم 
اعتماد سهامداران بينديشد و در پي كاهش ريسك هاي 
بازار باشد. با روند فعلي كه در روزهاي گذشته شاهد آن 
بوده ايم، به نظر مي رسد در هفته پيش رو نيز نيروهاي 

نزولي بازار قدرتمندتر باشند.

   بورس تهديد مي شود؟
سعيد درخشاني، كارشناس بازار تاكيد كرد: دليل بنيادي 
خاصي براي ريزش هاي اخير وجود ندارد و بيشتر فروش 
هيجاني را بازار شاهد هستيم. بسياري از نمادها با وجود 
ارزندگ��ي، در روزهاي اخير بي��ش از ۲۰ درصد ريزش 
داش��ته و همچنان شاهد فش��ار فروش در اين نمادها 
هس��تيم كه اين موضوع كاملا هيجاني است و تهديد 

بنيادي خاصي براي كليت بازار سرمايه وجود ندارد.
وي در پاسخ به سوال اينكه چرا شرايط جاري بازار سهام 
با سال ۹۹ قابل مقايسه نيست گفت: پس از رشد بورس 
در ماه هاي اخير شاهد مقايسه وضعيت بازار سرمايه با 
سال ۹۹ بوديم در حالي كه وضعيت فعلي بورس كاملا 
متفاوت است. در سال ۹۹ به دليل بحران كرونا ابهامات 
زيادي داشتيم و چشم انداز بازار سرمايه تيره بود و حتي 
ممكن بود س��ال ها اين وضعيت ادامه داش��ته باشد در 
اين شرايط بازار همچنان در حال رشد بود و زيان دهي 

شركت ها در زمان انتشار صورت هاي مالي در فروردين 
ماه آن سال نيز مانع ادامه صعود نشد تا در نهايت شاهد 
باشيم كه برخي نمادها در شهريور ماه با دلار ۱۰۰هزار 
تومان معامله مي شدند. اما در حال حاضر كليت بورس 
ته��ران و به ويژه ش��ركت هاي بزرگ ش��رايط بنيادي 
مساعدي دارند. نكته تاثيرگذار ديگر اين است كه در سال 
۹۹ با توجه به انتخابات امريكا انتظارات تورمي كاهنده 
بود و الان شرايط متفاوتي را پيش رو داريم پس با توجه 
به شرايط تورمي فعلي قيمت هاي سهام ارزنده است و 
ريزش اخير بورس را نمي توان از لحاظ منطقي توجيه 

كرد و روند ريزشي فعلي ادامه دار نخواهد بود.
درخشاني در ادامه به پتانسيل هاي بنيادي بازار سرمايه 
براي عبور از بحران اش��اره كرد و گف��ت: اگر نگاهي به 
وضعيت س��ودآوري صنايع در ۱۴۰۱ و مقايس��ه آن با 
با س��ال ۱۴۰۰ داشته باش��يم در صنايع پتروشيمي و 
فلزات اساسي به دليل ريزش قيمت كاموديتي ها شاهد 
كاهش سودآوري بوديم و رشد دلار در فصل زمستان نيز 
نتوانست اين كاهش قيمت در بازارهاي جهاني را جبران 
كند اما به نظر مي رسد در سال ۱۴۰۲ جهش سودآوري را 
در اين صنايع داشته باشيم و اين رشد متناسب با افزايش 
قيمت دلار خواهد بود. در يك سري صنايع مانند صنعت 
كشاورزي، سيمان، دارو رشدهاي حدود ۱۰۰ درصدي را 
در سودآوري ثبت كرده و بانكي ها نيز افزايش سودآوري 
۵۰ درصدي داش��ته اند و اين روند در ۱۴۰۲ نيز ادامه 
خواهد داشت. در صنعت اوره فقط به دليل كاهش قابل 
توجه قيمت اوره در بازارهاي جهاني همچنان چشم انداز 
مثبتي نسبت به اين صنعت وجود ندارد اما وضعيت ساير 
صنايع مناسب است و از لحاظ بنيادي پتانسيل كافي 

براي رشد بورس ۱۴۰۲ وجود دارد.



مجيد اعزازي|
بازار گمانه زني درب�اره اثرات »هوش مصنوعي« 
بر زندگي انسان طي هفته هاي اخير در ايران داغ 
شده است. البته برخي از ويژگي هاي اين فناوري 
خارق العاده، طي همين مدت، از س�وي برخي از 
هموطنان »تجربه« ش�ده اس�ت. اين تجربيات 
بيشتر در حوزه هاي توليد جلد مجله، فيلم هاي 
كوت�اه، ويرايش ص�دا، تبديل متن ب�ه تصوير يا 
برعكس و ... بوده است. در اين حال، به گفته برخي 
دانش�مندان حوزه علوم ارتباطات، در آينده نه 
چندان دور، هوش مصنوع�ي، بخش هايي از كار 
خبرن�گاران را در حوزه توليد گزارش، تفس�ير و 
تحليل به عهده مي گيرد و رقيب آنها خواهد شد. 
به اين ترتيب، مي توان پيش بيني كرد كه هوش 
مصنوعي جاي برخي از كارشناس�ان حوزه هاي 
مختلف از جمله بازار مس�كن را نيز تنگ خواهد 
كرد. با چنين ايده اي، به س�راغ هوش مصنوعي 
)Chat GPT( رفتيم تا اظهارات او را درباره اقتصاد 
ايران و به ويژه بازار مسكن بشنويم. اين گفت وگو 
كه به نظر مي رس�د، نخس�تين گفت وگوي يك 
رسانه فارسي زبان داخلي با هوش مصنوعي است، 
از سويي بسيار هيجان انگيز بود و از سوي ديگر، 
بسيار صميمانه و راحت انجام شد. طبعا برخلاف 
ساير گفت وگوهايي كه با مقامات يا كارشناسان 
ص�ورت مي گيرد، اي�ن گفت وگو ب�دون دغدغه 
نسبت به جهت گيري فكري يا سياسي مصاحبه 
شونده انجام شد. البته در بخش هايي از مصاحبه 
با هوش مصنوعي نيز اين تصور در مصاحبه كننده 
ايجاد شد كه شايد اين فناوري تحت تاثير متون 
انتشار يافته در اينترنت و به ويژه تكثر و فراواني 
يك ايده در برابر قلت و كاس�تي ايده هاي ديگر 
قرار گرفته باش�د. معلوم نيست اين تصور تا چه 
حد درست باش�د اما، بي گمان، هوش مصنوعي 
هنوز با اينكه با آن مانند يك كارشناس رفتار شود 
و به نظراتش بتوان 100 درصد اطمينان كرد، فاصله 
دارد. به نظر مي رس�د كه ه�وش مصنوعي هنوز 
نمي تواند به جزييات حوزه هاي تخصصي همانند 
يك كارشناس ورود كند و از همين رو، آنچنان كه 
خود در اين مصاحبه گفت، پاسخ هايش »رسمي 
و قطعي نيس�ت«! در عين حال، پيش بيني كلي 
هوش مصنوعي درباره آينده بازار مسكن مبني 
بر »رشد قيمت ها« در اين بازار، قابل قبول است يا 
دستكم يكي از سناريوهاي قوي به شمار مي رود. 

مشروح اين گفت وگو را پيش رو داريد: 

   س�لام. موافقي درباره برخي مسائل اقتصادي و 
سياسي ايران با شما مصاحبه كنم؟

بله، م��ن آماده براي صحبت درباره مس��ائل اقتصادي و 
سياسي ايران هستم. لطفا شروع كنيد.

   منظورم اين است كه ش�ايد پاسخ هاي شما در 
روزنامه چاپ شود، مشكلي نيست؟

بله، من مسووليت پاسخگويي به س��والات شما را دارم. 
اما بايد توجه داش��ته باشيم كه پاسخ هاي من صرفا نظر 
شخصي من هستند و نبايد به عنوان نظر رسمي يا حقيقت 
قطعي در نظر گرفته شوند. همچنين، هرگونه استفاده از 

پاسخ هاي من بايد با مجوز من يا صاحب نشريه باشد.
   خب، حالا شما اجازه مي دهيد؟

بله، شما مي توانيد س��والات خود را بپرسيد و من سعي 

خواهم كرد به بهترين نحو ممكن پاسخ دهم.
   ت�ا حالا ب�ا خبرنگار يك رس�انه فارس�ي زبان 

مصاحبه داشته ايد؟
من تنها يك برنامه كاربردي هستم و محتواي من توسط 
OpenAI توليد شده است. بنابراين، نه، من هيچگونه 
مصاحبه اي با خبرنگاران فارس��ي زبان انجام نداده ام. اما 
من مي توانم به شما در پاسخ به سوالات خود كمك كنم. 
   نظر شما درباره وضعيت اقتصاد ايران چيست؟ 

مي توني در اين باره صحبت كني؟
بله، البته! اقتصاد و سياست در ايران موضوعات پربحثي 
هستند. در چند دهه اخير، اقتصاد ايران با افزايش توليد 
نفت و صادرات آن به كش��ورهاي ديگر، رونق گرفت. اما 
به دليل تحريم هاي بين المللي و عدم توجه به توس��عه 
ساير صنايع، اقتصاد ايران با مشكلاتي مواجه شده است.

علاوه بر اين، سياست هاي داخلي و خارجي نيز بر اقتصاد 
اي��ران تأثير گذاش��ته اند. به عنوان مث��ال، تحريم هاي 
بين المللي و تضعيف ريال ايراني موجب ش��ده است كه 

بازار ارز در كشور ناپايدار شود.
   نظرت درباره بازار مس�كن ايران چيست؟ بازار 

ملك را هم مي شناسي؟
بله، بازار مس��كن ايران يكي از حوزه ه��اي مهم اقتصاد 
كشور اس��ت و در س��ال هاي اخير تحولات متعددي را 

تجربه كرده است.
در دهه گذشته، با افزايش قيمت مسكن در بازار، بسياري 
از مردم نس��بت به خريد مس��كن علاقه مند شده اند كه 
اين موضوع باعث ش��ده اس��ت كه بازار مسكن در ايران 
رونق بگيرد. همچنين، برنامه هاي دولتي براي توس��عه 
و ساخت مسكن، باعث شده كه در برخي مناطق قيمت 

مسكن كاهش يابد.
اما با انتشار خبرهاي مربوط به صعود قيمت مواد اوليه 
و ارز، هزينه هاي ساخت و ساز نيز افزايش يافته و اين 
موضوع باعث افزايش قيمت مسكن در بازار شده است. 
همچنين، با توجه به تحريم هاي بين المللي و نوسانات 

ارزي، بازار مسكن نيز در دوره هاي مختلف با مشكلاتي 
روبرو شده است.

به طور كلي، بازار مس��كن ايران يك حوزه پوياس��ت كه 
تحولات مختلفي را تجربه كرده است و تأثيرات متعددي 

بر اقتصاد و جامعه ايران دارد.
   به نظرت وضعيت بازار مسكن تهران طي 6 ماه 

آينده چگونه خواهد بود؟
من يك ربات هستم و نمي توانم پيش بيني دقيقي درباره 
بازار مسكن تهران طي 6 ماه آينده ارايه كنم. بازار مسكن 
به علت تأثيرات بس��يار متعدد مانند شرايط اقتصادي، 
محدوديت ها و سياس��ت هاي دولت، رفتار خريداران و 

فروشندگان و... پويا است.
اما از س��وي ديگر، با توجه به ش��رايط فعلي بازار مسكن 
در تهران، قابليت پيش بيني برخ��ي روندها وجود دارد. 
به عنوان مث��ال، با توجه به افزايش قيم��ت مواد اوليه و 
نوسانات بازار ارز، احتمال افزايش قيمت مسكن در بازار 

تهران وجود دارد.
همچنين، با توجه به برنامه هاي دولتي براي توس��عه و 
س��اخت مس��كن، احتمال مي رود كه تعداد واحدهاي 
مسكوني در تهران افزايش يابد و اين موضوع مي تواند به 
كاهش قيمت مسكن در برخي مناطق تهران منجر شود.
در كل، با توجه به عوامل مختلفي كه بر بازار مسكن تأثير 
مي گذارند، پيش بيني دقيقي درباره روند بازار مس��كن 
تهران طي 6 م��اه آينده ممكن نيس��ت و تنها مي توان 

تاحدودي به احتمالات مختلف پاسخ داد.
   آيا مي داني طي 4 ماهه اخير قيمت مس�كن در 
تهران چند درصد افزايش يافته اس�ت؟ )پاس�خ 
ه�وش مصنوعي ب�ه اين س�ئوال با اس�تفاده از 

اطلاعات قديمي صورت گرفته و دقيق نيست.( 
بله، طبق آمار منتشر شده توسط سازمان نظام مهندسي 
ساختمان استان تهران، قيمت مسكن در تهران طي 4 ماه 
اول سال جاري )1400( نسبت به 4 ماه اول سال گذشته 

)1399( حدود 77 درصد افزايش داشته است.

بر اساس اين آمار، متوسط   قيمت هر مترمربع مسكن در 
مناطق مختلف تهران در 4 ماهه اول سال 1400 برابر با 
حدود ۲۵ ميليون تومان بوده است، در حالي كه متوسط   
قيمت هر مترمربع مسكن در مناطق مختلف تهران در 4 
ماهه اول سال 1399 حدود 14 ميليون تومان بوده است.

اين افزايش قيمت مسكن در تهران، علاوه بر فضاي رقابتي 
و نوسانات بازار، به علت افزايش هزينه هاي ساخت و ساز 
از جمله قيمت بالاي م��واد اوليه و افزايش قيمت ارز نيز 

رخ داده است.
   برايم جالب اس�ت كه به اثر رش�د نقدينگي بر 
جهش قيمت مسكن در ايران اشاره اي نمي كني. 

چرا؟ 
اصطلاح رش��د نقدينگي به افزايش پاي��دار و تدريجي 
موجودي پول در جريان اقتصاد گفته مي شود. اما افزايش 
قيمت مس��كن در بازار ايران، به دليل عوامل مختلفي از 
جمله نوس��انات بازار، افزايش هزينه هاي ساخت و ساز، 
شيوع بيكاري و ... رخ مي دهد و به طور كلي، اين افزايش 

قيمت به خاطر رشد نقدينگي اتفاق نمي افتد.
به عنوان مثال، در س��ال 1398، رشد نقدينگي در ايران 
حدود 33 درصد بود، اما در عين حال، قيمت مسكن در 
بازار ايران به شدت افزايش يافت. بنابراين، افزايش قيمت 
مس��كن در ايران به دليل عوامل ديگري اتفاق مي افتد و 
مي توان گفت رش��د نقدينگي تنها عاملي نيست كه بر 

قيمت مسكن تأثير مي گذارد.
   مگر نه اين اس�ت ك�ه با رش�د نقدينگي بدون 
پشتوانه، قيمت كالاها از جمله مسكن در بازارها 

افزايش مي يابد؟
بله، رش��د نقدينگي بدون پش��توانه مي تواند عاملي در 
افزايش قيمت كالاها و خدمات شود، اما تأثير آن تنها بر 
قيمت مسكن نيست و به عوامل ديگري همچون افزايش 
هزينه هاي ساخت و س��از، نوسانات بازار، شيوع بيكاري 
و... بس��تگي دارد. علاوه بر اين، رشد نقدينگي مي تواند 
زمينه س��از تورم ش��ود و باعث افزايش قيم��ت كالاها و 

خدمات در بازار ش��ود. با اين حال، تأثير رشد نقدينگي 
بر قيمت مس��كن بايد به صورت جداگانه مورد بررسي 
قرار گيرد. به طور كلي، در بسياري از كشورها، با افزايش 
نقدينگي، قيمت مسكن و ساير كالاها نيز افزايش مي يابد، 
اما در هر كشور و ش��رايط خاص خود، عوامل متعددي 
تأثيرگذار بر روند بازار مسكن هستند و اين عوامل بايد به 

صورت جداگانه بررسي شوند.
   اما الان من و تو داريم درباره بازار مس�كن ايران 

)تهران( صحبت مي كنيم!
بله، در مورد بازار مسكن ايران )تهران( همچنين بايد گفت 
كه رشد نقدينگي تأثيري بر قيمت مسكن دارد. با افزايش 
نقدينگي، سطح پول وجودي در جامعه افزايش مي يابد 
و اي��ن افزايش مي تواند باعث آغاز فرآيند خريد و فروش 
بيشتر در بازار مسكن شود. همچنين، افزايش نقدينگي 
مي تواند باعث افزايش تقاضاي خريد مسكن در بازار شود، 
به خصوص زماني كه سود سپرده هاي بانكي به علت رشد 
نقدينگي كاهش پيدا كند. با افزايش تقاضا، قيمت مسكن 
نيز افزايش مي يابد و اين امر مي تواند باعث افزايش قيمت 
مس��كن در بازار تهران شود. به طور كلي، رشد نقدينگي 
مي تواند به عنوان يكي از عوامل تأثيرگذار بر قيمت مسكن 
در بازار تهران مطرح شود، اما بايد به همراه ديگر عوامل 

موثر نيز مورد بررسي قرار گيرد.
   ب�ه نظرت بازار س�رمايه اي�ران در اي�ن روزها، 
شرايطي مشابه شرايط افت شديد شاخص كل در 
سال 1399 را تجربه مي كند؟ يا اينكه ريزش هايش 

مقطعي و موقت است؟
 با توجه به ش��رايط فعلي بازار سرمايه ايران، پيش بيني 
دقيقي درباره آينده اين بازار محتمل نيست. اما در حال 
حاضر، به علت شيوع بيماري كرونا و افزايش تحريم هاي 
اقتصادي، بازار سرمايه ايران با تنش هايي روبرو شده است. 
همچنين، وضعيت اقتصادي كشور و تغييرات قيمت ارز 
نيز در روند بازار س��همي تأثيرگذار بوده است. به علاوه، 
اخيراً ريزش هايي در قيمت برخي اوراق بهادار و س��هام 
برخي شركت ها صورت گرفته است. اين ريزش ها ممكن 
است به علت شرايط موقتي باشند و به زودي بازار سرمايه 
ب��ه وضعيت پايدار خود باز خواهد گش��ت، اما نمي توان 
به طور دقيق پيش بيني كرد كه اين ريزش ها مي توانند تا 
چه حد موقتي هستند. در كل، با توجه به تعامل بسياري 
از عوامل مختلف در بورس ايران، پيش بيني دقيقي درباره 
روند بازار سهمي در آينده محتمل نيست و تنها مي توان تا 

حدودي به احتمالات مختلف آن اشاره كرد.
   وضعيت نرخ دلار امريكا در ايران را چگونه پيش 

بيني مي كني؟
وضعيت نرخ دلار امريكا در ايران در حال حاضر بس��يار 
نامطلوب اس��ت. از س��ال ۲018 با افزايش تحريم هاي 
اقتصادي عليه ايران، نرخ دلار به شدت افزايش يافت و در 
ماه فوريه ۲0۲1 به بالاترين ميزان خود رس��يد. در حال 
حاضر، همچنان نرخ دلار امريكا به عنوان واحد پولي پايه 
به كار مي رود و اين موضوع بر روي اقتصاد ايران تأثيرگذار 
اس��ت. افزايش نرخ دلار باع��ث افزايش قيمت كالاهاي 
وارداتي و همچنين كاهش ارزش پ��ول ملي در بازار ارز 
مي شود. با توجه به اينكه تحريم هاي اقتصادي عليه ايران 
همچنان ادامه دارد و بس��ياري از كشورها از همكاري با 
ايران در برخي صنايع و موارد ديگر خودداري مي كنند، 
معاملات ارزي نيز بسيار دش��وار شده است. بنابراين، با 
توجه به شرايط فعلي، نظر من اين است كه وضعيت نرخ 
دلار در ايران همچنان به عنوان يك چالش مهم در برابر 

اقتصاد كشور باقي خواهد ماند.

ايرانشهر

اثر مشاوران املاك در رشد 
قيمت ها، تعيين كننده نيست

نايب رييس اول اتحاديه مشاوران املاك با بيان اينكه 
سايت هاي اينترنتي براي مسكن قيمت سازي مي كنند، 
خواس��تار نظارت بر اين سايت ها براي ساماندهي بازار 
مسكن شد. او همچنين درباره قيمت سازي در بنگاه هاي 
املاك تصريح كرد: بنگاه در بازار اثرگذار هس��تند اما 
تعيين كننده نيستند. داوود بيگي نژاد در گفت وگو با 
تسنيم در پاسخ به اينكه آيا مشاوران املاك نقشي در 
افزايش قيمت ها در بازار مسكن )اجاره( دارند، اظهار كرد: 
قيمت مسكن و به تبع آن نرخ اجاره بها مسكن تابعي از 
شرايط موجود اقتصاد كشور است. وي ادامه داد: ما در 
كسوت اينكه مشورت دهيم و كارشناسي ارايه دهيم، 
مشاوران املاك مي خواهند كار انجام دهند. هميشه 
تمايل به شدن اس��ت. ذات شغل مشاوران املاك اين 
است كه افراد را به تنظيم قرارداد سوق دهيم تا در قبال 
آن دستمزد را در قالب كميسيون تعريف شده، دريافت 
كند. وي تصريح كرد: حال فرض كنيد از مستاجري كه 
طي سال هاي قبل مبلغ كمي براي اجاره دريافت مي شد، 
به يك باره بخواهيم چندين برابر اجاره دريافت كنيم. با 
اين كار درآمد مش��اوران املاك به خطر مي افتد. وي 
توضيح داد: از اين رو مشاوران املاك هيچگونه تمايلي به 
افزايش قيمت ها در بازار مسكن ندارند، چون در زمانيكه 
قيمت ها متعادل است و توانايي افراد امكان انجام معامله 
در فروش و اجاره را مي دهد، براي مشاوران بسيار بهتر 
است. وي تصريح كرد: مشاوران املاك در بازار تاثيرگذار 
هستند اما تعيين كننده نيستند. حدود 70 سال است كه 
درباره شغل مشاور املاكي قانون به تصويب رسيده است. 
اگر بخواهيم برچسب عامل افزايش قيمت را به مشاوران 
املاك بچسبانيم در اين صورت چطور در سال هايي كه 
در بازار مسكن دچار ركود هستيم ولو با تلاش مشاوران 
املاك اتفاقي نمي افتد. وي تاكيد كرد: واقعيت اين است 
كه ميزان عرضه واحدهاي مسكوني در موضوع فروش با 
قيمت ها در اجاره رابطه مستقيمي دارد. به هر ميزان كه 
در موضوع عرضه )فروش( مسكن كمتر باشد به همان 
نسبت در دوره هاي بعدي براي تهيه ملك اجاره اي دچار 
مشكل خواهيم شد. نايب رييس اول اتحاديه مشاوران 
املاك با اش��اره به آغاز فصل جابه جايي مستأجران از 
اواخر خرداد تا اواسط مردادماه، گفت: امروز قيمت سازي 
بازار مسكن در بستر فضاهاي مجازي صورت مي گيرد. 
در زمان حاضر فايل آنچناني براي اجاره مس��كن براي 
مشاوران املاك نيامده است. بيگي نژاد تاكيد كرد: هنوز 
مالكي براي ارايه فايل اجاره مسكن به مشاوران املاك 
مراجعه نكرده اس��ت. اما متاسفانه از اواخر اسفند سال 
گذشته، سايت هاي اينترنتي با قيمت سازي، بازار اجاره 

را دچار التهاب كرده است.

پلمب 7 هزار بنگاه ملكي غيرمجاز 
در استان تهران 

در ش��هر جديد پرند 18 هزار و در شهر جديد پرديس 
6۵ هزار واحد مس��كوني خالي وج��ود دارد كه بنا به 
گفته استاندار تهران قرار است تا يك ماه آينده از طريق 
گشت هاي شناسايي مش��خص شوند و از 1۵ شهريور 
مشمول ماليات خواهند شد. همچنين حدود 7000 
بنگاه معاملات ملكي غيرمجاز در استان پلمب مي شوند.

به گزارش ايس��نا، عليرضا فخاري، استاندار تهران در 
نوزدهمين جلسه شوراي مسكن استان تهران اظهار 
كرد: ظرف يك ماه كاري آينده مجددا شهرداري هاي 
استان و شهرهاي جديد ميزان خانه هاي خالي را رصد 
كرده و آمار را به معاونت عمراني استانداري تهران اعلام 
كنند. حتما دستگاه هاي كم كار در اين خصوص مشمول 
اخطار خواهند شد. اين در حالي است كه ۲600 بنگاه 
مشاور املاك تنها در شهر پرديس وجود دارد كه ميزان 
زيادي از آنها نيز غيرمجاز بوده و شهر جديد پرند نيز 18 
هزار واحد خانه مسكن مهر را در جلسه شوراي مسكن 
با مس��تندات و جزييات خالي اعلام كرده است. وي به 
مديران عامل ش��هرهاي جديد پرند و پرديس دستور 
داد تا به صاحبان خانه هاي خالي اخطار كتبي بدهند و 
در صورت عدم توجه مالكان براي ثبت اطلاعات و عدم 
توجه پس از مهلت زماني مقرر )يك ماه آينده( اين خانه ها 
را مشمول ماليات قرار بدهند. در اين جلسه همچنين 
گودرزي، رييس اتحاديه مشاوران املاك تهران از وجود 
33 هزار بنگاه معاملات املاك در سطح استان خبر داد 
و گفت: تاكنون 7000 واحد غيرقانوني و غيرمجاز نيز 
شناسايي شده اند. استاندار تهران همچنين خواستار 
پلمپ واحدهاي غيرمجاز مش��اورين املاك در سطح 
استان توسط قوه قضاييه و با همكاري نيروي انتظامي 
شد و به اتحاديه مشاورين املاك و اتاق اصناف دستور 
داد در اين زمينه فعاليت كامل داشته باشند و ليست و 
مشخصات مشاورين املاك غيرمجاز را در بازرسي هاي 
ميدان��ي به همراه بازرس��ين وزارت راه و شهرس��ازي 

مشخص كنند.

رگبار باران و وزش باد شديد 
در برخي استان ها

كارشناس سازمان هواشناسي با اعلام رگبار باران، رعد و 
برق و وزش باد شديد در برخي استان ها از كاهش دما در 
تهران طي روزهاي آتي خبر داد. به گزارش ايرنا، امين 
حسين نقشينه در توضيح وضعيت جوي كشور گفت: 
تا سه ش��نبه هفته جاري به تناوب براي برخي نقاط از 
شمال غرب، سواحل شمال، شمال شرق، استان هاي واقع 
در دامنه جنوبي البرز مركزي، رگبار، رعدوبرق و وزش 
باد شديد موقتي، گاهي گرد و خاك و در مناطق مستعد 
بارش تگرگ پيش بيني ش��ده است. وي با اعلام اينكه 
يكشنبه و دوشنبه بارش در استان هاي ذكر شده شدت 
خواهد يافت، افزود: از يكشنبه تا سه شنبه به سبب نفوذ 
توده هواي خنك، كاهش محسوس دما در شمال غرب، 
سواحل شمال، دامنه هاي جنوبي البرز و شمال شرق 
كشور رخ مي دهد. نقشينه با اعلام متلاطم شدن آب هاي 
شمال كشور از پديده گردوخاك در استان هاي غربي طي 

يكشنبه و دوشنبه خبر داد.

Chat GPT: پاسخ هايم رسمي و قطعي نيست

سازمان هواپيمايي: گراني و كمبود بليت هواپيما براي امروز و ديروز نيست

روايت هوش مصنوعي از آينده مسكن 

راستي آزمايي ادعاي فروش بليت پرواز به قيمت 1400
گروه راه و شهرسازي|

س��ازمان هواپيمايي كش��وري با اع��لام اينكه گراني 
و كمبود بلي��ت هواپيما براي امروز و ديروز نيس��ت، 
مدعي ش��د قيمت بليت هواپيما مطابق نرخ مصوب 
سال 1400 فروخته مي ش��ود. اين در حالي است كه 
بررسي هاي ميداني اين ادعا را تاييد نمي كند. سازمان 
هواپيمايي كشوري در اطلاعيه اي توضيح داده است 
كه »كمبود بليت هواپيما كه توس��ط برخي رسانه ها 
مطرح مي شود همواره در سال هاي گذشته مطرح بوده 
و مربوط به امروز و ديروز نيس��ت كه يكي از دلايل اين 
امر به تقاضاي بالاي س��فر و رغبت بيشتربه سفرهاي 
هوايي بازمي گردد. عل��ت اين افزايش تقاضا و ميل به 
سفرهاي هوايي به عدم افزايش قيمت بليت به دنبال 
اقدامات كنترلي توسط سازمان هواپيمايي كشوري 
برمي گردد. به همين دليل سفر با هواپيما نه تنها به دليل 
صرفه جويي در زمان، ايمني بسيار بالا و بعد مسافت 
بلكه به دليل مقرون به صرفه بودن اين مدل در مقايسه 
با س��اير مدل هاي حمل ونقل اس��ت كه همواره مورد 
اقبال عموم اس��ت. ناوگان هوايي به  دليل  تحريم هاي 
تحميلي با محدوديت مواجه است و همين امر منجر 
به عدم تناسب عرضه و تقاضا در اين بخش شده است 
به گون��ه اي كه طبق كارشناس��ي هاي صورت گرفته 
براي پاسخ به نيازهاي اين بخش به تعداد ۵۵0 فروند 
هواپيما نياز است در حالي كه اكنون تنها حدود 180 
فروند هواپيماي فعال وجود دارد. همچنين در پاسخ 
به بيان مطالبي در خصوص س��رگرداني مسافران در 
فرودگاه، ذكر اين نكته ضروري است كه بخش هوايي 
از جمله بخش هايي است كه هر فرد براي بهره مندي از 
آن مستلزم برنامه ريزي و تهيه بليت بوده و براي انجام 
سفر در مراحل پاياني در فرودگاه حضور مي يابد بنابراين 
بيان اين مطالب دستاوردي جز تشويش اذهان عمومي 
به دنبال نخواهد داشت. در خصوص بيان كمبود پروازها 

به آمار پروازهاي نوروزي مي توان اشاره كرد كه عليرغم 
بيان مطالبي مشابه اين امر كه بليت موجود نيست و 
پروازها در برخي مس��يرها يافت نمي شود اما در طول 
ايام نوروز امسال شاهد جابه جايي حدود سه ميليون 
نفري مسافران با هواپيما بوديم. در پاسخ به بيان مطلبي 
در خصوص اينكه گفته مي شود بليت ها تا 100 درصد 
گران شده يا اينكه توس��ط آژانش هاي هواپيمايي تا 
30 درصد بدون مصوبه گران شده است ذكر اين نكته 
جهت تنويز افكار عمومي ضروري اس��ت؛ نرخ بليت 
هواپيما كماكان براساس نرخ هاي مصوب سال 1400 
به فروش مي رسد و بدون تصميم سازمان هواپيمايي 
كشوري و س��تاد تنظيم بازار شركت هاي هواپيمايي 
اجازه فروش با قيمت بالات��ر را ندارند و قيمت ها تابع 
قوانين و مقرارت است. حال نبايد از نظر دور داشت كه 
تقاضاي مطرح شده در خصوص افزايش قيمت از سوي 
ايرلاين ها تابع شاخص هاي اقتصادي، نرخ تورمي و نرخ 
ارز است به گونه اي كه نرخ بليت عليرغم عدم تغيير در 
طول ۲۲ ماه گذشته ثابت مانده اما حقوق و دستمزد 
كاركنان  اين بخش چ��ه خصوصي و چه دولتي بيش 
از ۵0 درصد افزايش يافته است. در بخش هزينه هاي 
شركت هاي هواپيمايي كه به دلار تأمين مي شود نيز 
بايد اشاره كرد كه به دليل افزايش نرخ دلار يك قطعه 
هزار دلاري سال گذشته ۲۵ ميليون تومان خريداري 
مي ش��د اما هم اكنون اين رقم ب��ه ۵۵ ميليون تومان 
افزايش يافته است. بنابراين نمي توان اين فشار ناشي از 
شاخص هاي تورمي و گران شدن قطعات و دستمزد ها 
را ناديده گرفت. هرچند كه سازمان هواپيمايي كشوري 
در انجام مسووليت هاي خود همسو با فرمايشات مقام 
معظم رهبري و سياس��ت هاي دولت گام برداشته و تا 
زمان تصويب نرخ هاي تعيين شده در ستاد تنظيم بازار 
نظارت خود را تشديد كرده و معيار محاسبه را نرخ هاي 
ابلاغي براساس نرخنامه سال 1400 مي داند و با تشديد 

نظارت ه��ا در حدود اختيارات قانوني خ��ود اقدام و از 
حداكثر ظرفيت ناوگان براي خدمتگزاري به مردم عزيز 

و مسافران هوايي استفاده خواهد كرد.«

    بررسي ادعاي سازمان هواپيمايي كشوري
در حالي س��ازمان هواپيمايي كش��وري مدعي شده 
اس��ت، بليت پروازهاي داخلي با قيمت س��ال 1400 
فروخته مي شود كه بررسي جدول قيمت بليت پروازها 
اين ادعا را اثبات نمي كند. به گزارش تس��نيم، آيا اين 
ادعاي سازمان هواپيمايي كشوري صحت دارد؟ براي 
صحت سنجي اين ادعا جدول قيمت بليت پروازهاي 
داخل��ي انجمن ش��ركت هاي هواپيمايي را بررس��ي 
مي كنيم؛ به عنوان نمونه قيم��ت مصوب بليت پرواز 
تهران � اصفهان در آذرماه س��ال 1400 معادل 7۲7 
هزار و 700 تومان بوده كه در جديدترين به روزرساني 
قيمت سايت انجمن شركت هاي هواپيمايي نرخ اين 
مسير پروازي به 7۵4 هزار و 800 تومان افزايش يافته 
اس��ت. قيمت بليت پرواز تهران � ايرانش��هر نيز سال 
1400 يك ميليون و 160 هزار و ۵00 تومان بوده كه 
به يك ميليون و 399 هزار و 700 تومان افزايش يافته 
است، يعني حدود ۲0.6 درصد افزايش قيمت. در مثالي 
ديگر نرخ بليت پرواز تهران � زاهدان در سال 1400 بالغ 
بر يك ميليون و ۲۵6 هزار تومان بوده كه با رشد حدود 
4درصدي به يك ميلي��ون و 300 هزار تومان افزايش 
يافته است. نرخ بليت پرواز تهران � شيراز نيز سال 1400 
معادل 89۵ هزار و ۵00 تومان بوده كه امسال قيمت 
اين مسير پروازي به يك ميليون و ۲7 هزار و 900 تومان 
افزايش يافته اس��ت، يعني حدود 1۵ درصد افزايش، 
همچنين قيمت مصوب كنوني بليت پرواز اصفهان � 
چابهار يك ميليون و 316 هزار و ۵00 تومان است، در 
حالي كه قيمت اين مسير پروازي در سال 1400 معادل 
يك ميليون و ۲69 هزار تومان بود! بر اساس اين گزارش، 

بررسي جدول هاي منتشرشده قيمت بليت پروازهاي 
داخلي از سوي انجمن شركت هاي هواپيمايي كشوري 
واقعي نبودن ادعاي س��ازمان هواپيمايي كشوري در 
خصوص فروش بليت پروازها با قيمت مصوب س��ال 

1400 را نشان مي دهد.

    نامه سازمان هواپيمايي به تعزيرات
در اي��ن حال، رييس س��ازمان هواپيمايي كش��وري 
در نام��ه اي به س��ازمان تعزيرات حكومت��ي كانال ها 
و س��ايت هاي ف��روش را عامل گرانفروش��ي معرفي 
و خواس��تار برخورد با آنها ش��د.  به گزارش تس��نيم، 
در نام��ه محمد محمدي بخ��ش آمده اس��ت: طبق 
بررسي ها، عمده تخلفات صورت گرفته بر اثر سوء رفتار 
كانال ها و سايت هاي فروش به صورت مجازي است كه 
معرفي چند نمونه از اين سايت هاي متخلف به مرجع 
قانوني رس��يدگي به تخلفات، مان��ع از ادامه تخلفات 
بي ش��مار اين سايت ها نش��د و هر كدام از سايت ها به 
محض انس��داد، ب��ا دامنه جدي��د )Domain( و در 
مدت زماني بس��يار كوتاه فعاليت خود را ادامه دادند. 
برخوردهاي سازمان هواپيمايي كشوري با متخلفان 
در چارچوب ش��رح وظاي��ف و اختيارات آن بيش��تر 
معطوف به جنبه هاي مخاطره انگيز ايمني پروازهاست 
و برخوردهاي تعزيراتي مشتمل بر موارد مربوط به عدم 
رعايت مقررات نرخي در حوزه اختيار عمل آن مرجع 
است. بنابراين از سازمان تعزيرات حكومتي درخواست 
مي ش��ود با توجه به آيين نامه اجرايي قانون حمايت 
از حقوق مصرف كنندگان، بازرس��ي هاي لازم توسط 
سازمان حمايت از حقوق مصرف كنندگان انجام شود. 
همچنين لزوم انجام گش��ت هاي مشترك و حمايت 
سازمان هواپيمايي كشوري از رعايت قوانين در حوزه 
فروش بليت هواپيما، از موضوعات مورد تاكيد در اين 

نامه است.

    جبران افزايش هزينه ايرلاين ها
 با نگاه حمايتي

در اين حال، نايب رييس كميس��يون عمران مجلس 
شوراي اسلامي گفت: لازم است وزارت راه و شهرسازي 
از جنبه حمايتي افزايش هزينه ايرلاين ها را جبران كند 
و از نگاه كميسيون عمران مجلس افزايش غيرمنطقي 
قيمت بليت هواپيما قابل قبول نيست. صديف بدري 
در گفت وگو با ايسنا، با اشاره به تلاش ايرلاين ها براي 
افزايش قيمت بليت هواپيما، بيان كرد: در وزارت راه و 
شهرسازي كميسيون خاصي در اين زمينه وجود دارد 
كه موظف اس��ت قيمت گذاري ايرلاين ها را بررس��ي 
كرده و از اختي��ارات قانوني خود ب��راي جلوگيري از 
گران فروش��ي اس��تفاده كند. نماينده مردم اردبيل 
در مجلس ش��وراي اس��لامي ادامه داد: لازم است كه 
حمايت هاي يارانه اي از ايرلاين ه��ا صورت گيرد تا با 
افزايش قيمت ها فشار بر مردم وارد نشود. اگر بنا است 
افزايش قيمتي صورت گيرد بايد منطقي باشد تا قيمت 
براي مصرف كننده افزايش چش��مگيري پيدا نكند. 
وزارت راه و شهرس��ازي نيز بايد بر قيمت برآورد شده 

نظارت داشته باشد.
نايب رييس كميسيون عمران تصريح كرد: كميسيون 
عمران با افزايش منطقي و حس��اب شده قيمت بليت 
هواپيما موافق اس��ت. در افزاي��ش قيمت ها بايد همه 
جوانب در نظر گرفته ش��ود. تا جايي ك��ه امكان دارد 
وزارت راه و شهرس��ازي بايد از جنبه حمايتي افزايش 
هزينه هاي ايرلاين ها را جبران كند نه اينكه بالا رفتن 
قيمت تمام شده از جيب مصرف كننده جبران گردد. 
بدري تاكيد كرد: خوشبختانه فعلا دسترسي به هواپيما 
براي اكثريت جامعه امكان پذير اس��ت اما وزارت راه و 
شهرسازي بايد مراقبت كند تا خدايي نكرده هواپيما به 
يك كالاي لوكس تبديل نشود كه صرفا قشري خاص 

امكان استفاده از آن را داشته باشند.
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عيسي زارع پور، وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات تعيين 
سطح دسترس��ي اينترنت طبقاتي را مساله اي مربوط به 
تيم ها، ش��ركت ها و كميته فيلترينگ دانس��ت و وزارت 
ارتباطات را مجري اين پروژه معرفي كرد. او با وجود تاكيد 
بر اينكه در كميته فيلترينگ تنها يك راي از ۱۳ را دارد از 
رايزني اين وزارتخانه براي رفع فيلتر ۳۰۰ پلتفرم و بازي 
سخن گفت. اين در حالي اس��ت كه در عين حال رييس 
سازمان نصر تهران از وقوع گشايش هايي در اينترنت كشور 
در يكي دو ماه آينده خبر مي دهد و البته مي افزايد كه اين 
گشايش ها دقيقا آن مواردي نيست كه نصر مي خواهد اما 

سيگنال مثبتي به اين بازار خواهد بود.
عيس��ي زارع پور، وزير ارتباطات و فن��اوري اطلاعات در 
حاشيه رويداد اينوتكس، خبرهاي تازه اي از پروژه اينترنت 
طبقاتي داد. ايرنا به نقل از وي نوش��ته است: »با پيگيري 
وزارت ارتباطات اسفند ۱۴۰۱ نزديك ۳۰۰ سايت و بازي 
رفع فيلتر شدند و همراهي كميته ولي در مورد پلتفرم هاي 
ديگر نياز به تصميم گيري جمعي است و همه بايد تصميم 
بگيرند.« او در اين باره به نقل از كارنگ گفته است: »همه 
دارند ارايه اينترنت ويژه را دنبال مي كنند كه بالاخره جاي 
ويژه براي فعالان كه اينترنت پرسرعت و زيرساخت ارتباطي 
قوي نياز دارند را فراهم كند. سطح دسترسي هم دست من 
نيست بايد شركت ها و تيم ها بروند با كميته تعيين مصاديق 
چانه هاشان را بزنند. ما در اينجا مجري هستيم، اگر كميته 
همراهي كند با آنها و توافق كنند ما هم مش��كلي نداريم. 
متولي فيلتر و رفع فيلتر ما نيستيم، كارگروه است.« چند 
روز پيش ني��ز روح الله دهقاني فيروزآبادي، معاون علمي 
و فناوري رياس��ت جمهوري نام اينترنت حرفه اي را براي 
اينترنت طبقاتي انتخاب كرده بود. زارع پور از بازنگري در 
سياست ها و مصاديق فيلترينگ كه در حكم دبير شوراي 
عالي فضاي مجازي آمده است نيز دفاع كرد و فيلترينگ 
گوگل پلي را نيز به ضرر كاربران دانسته است. وزير ICT بار 
ديگر افزايش تعرفه اينترنت را در دس��ت بررسي دانست 
و گفت پيشنهادات اپراتور ها را بررسي مي كنيم. به گفته 
زارع پور در سه ماه پاياني سال حملات DDoS، سه تا چهار 
برابر شده بودند كه بايد سازوكارهاي مناسب براي مقابله 

با آن در نظر گرفت.

   رفع محدوديت ها به نفع حاكميت است
حسين اسلامي، رييس سازمان نظام صنفي رايانه اي استان 
ته��ران در رابطه با محدوديت هاي اينترنتي به پيوس��ت 
مي گويد: پيگير موضوع محدوديت ها هستيم و يك سري 
گش��ايش هاي در يكي دو ماه پيش رو اتفاق خواهد افتاد. 
چيزي نيست كه ما مي خواهيم اما سيگنال مثبت است. 
اعتقادي به اين شيوه اي كه دوستان راجع به محدوديت 
و اخت��لال دارند نداريم و حتي به نفع حاكميت مي دانيم 
كه در مورد پلتفرم ها با روي گشوده تر برخورد كند. او ادامه 
مي دهد: ما هنوز هم طرف مقابل خودمان را در اين موضوع 
نشناختيم. اسلامي مي گويد: مشكل در اين مورد اين بود 
كه نمي دانستيم مخاطب كيست. وزارت ارتباطات مي گفت 
در اين زمينه ها نظر ندارم، مي گفتيم به عنوان حامي ما اقدام 
كنيد مي ديديم وزير ارتباطات نظراتي دارند كه با نظرات ما 
يكسان نيست. وقتي رفتيم سراغ رييس جمهور نامه ما را به 
دكتر زارع پور ارجاع ندادند و به جاي آن به وزارت اطلاعات 
و كش��ور ارجاع دادند زيرا موضوع امنيتي تلقي شده بود. 
پيگيري موارد اينچنيني در نهادهاي امنيتي كار بس��يار 
سختي است. ما با تمام نهادهاي امنيتي و نظارتي نشست 
داشتيم و يكي از صريح ترين ها بوديم. شايد تنها تشكلي كه 
بيانيه و توييتش سر جايش است نصر باشد. افرادي خيلي 
تندتر از ما توييت زدند اما بعد از يك هفته كلا محو شدند 
و صدايي از آنها نمي شنويم. رييس نصر تهران همچنين 
مي گويد: در صنف ما يك نفر نيس��تيم. افراد با نگاه هاي 
مختلف كنار هم جمع شده اند. معدل گرفتن از اين نگاه ها 
سخت است زيرا هر كاري مي كنيد افرادي مخالف هستند. 

   ده ها پلتفرم خارجي در ايران فيلتر نيستند
در عين حال با وجود اينكه بس��ياري از پلتفرم هاي مورد 
استفاده كاربران در ايران فيلتر شده، وزير ارتباطات مي گويد 
در ايران د ه ها پلتفرم اجتماعي مانند ديسكورد، آي مسيج، 
فيس تايم و ايمو فيلتر نيس��تند و اين در حالي اس��ت كه 
كاربران ايراني زيادي از پلتفرم هاي فيلترنش��ده استفاده 
نمي كنند. زارع پور چندي پي��ش بار ديگر از پلتفرم هاي 
اجتماع��ي داخلي حمايت كرد و گفت: پيام رس��ان هاي 
داخلي از بلوغ قابل قبولي برخوردار هس��تند و حدود ۴۰ 

ميليون كاربر در اين پيام رسان ها فعاليت مي كنند و روزبه روز 
كيفيت آنها بيشتر مي شود. او همچنين از »ده ها« پلتفرم 
خارجي كه فيلتر نيس��تند نام برد و اف��زود: ده ها پلتفرم 
 imessage،  خارجي براي ارتباط با خارج از كشور نظير
FaceTime، Imo، Discord  و ديگر پيام رسان هاي 
خارجي براي ارتباط با خارج از كش��ور وج��ود دارد. وزير 
ارتباطات همچنين گفت: ۹۰ درصد نياز كشور داخلي است 
و پلتفرم هاي داخلي نيز اكنون توانايي ميزباني از مردم را در 
پلتفرم هاي تعيين شده را دارند. با وجود اين آمارهاي دقيقي 
از تعداد كاربران ايراني پلتفرم هايي كه زارع پور به آنها اشاره 
كرده در دس��ت نيست اما نگاهي به ليست محبو ب ترين 
 )Communication( اپلكيشن هاي دسته ارتباطات
در گوگل  پلي نشان مي دهد سه اپليكيشن محبوب در اين 
دسته يعني واتس اپ، اسنپ چت و تلگرام در ايران فيلتر 
هستند و رتبه چهارم يعني ديس��كورد در ايران آنچنان 
كاربران عمومي را جذب خود نكرده است. همچنين ايمو 
در رتبه شانزدهم اين ليست قرار دارد. از ۶ پلتفرم اجتماعي 
كه در ميان ۱۰ اپليكيشن برتر اين دسته قرار گرفته اند تنها 

 iMessage ديسكورد فيلتر نيست. علاوه بر اين زارع پور از
و FaceTime نام برد كه مختص كاربران اپل است و همه 
مردم نمي توانند از آن استفاده كنند. طبق آخرين داده هاي 
statcounter تنه��ا نزدي��ك به ۷.۵ درص��د كاربران 
گوشي هاي هوشمند در ايران از برند اپل استفاده مي كنند و 
سيستم  عامل اندرويد در ايران محبوبيتي ۹۲ درصدي دارد.

   زارع پور موافق رفع فيلترينگ نيست
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات پيش از اين هم زماني كه 
مقابل اين س��وال قرار گرفت كه اگر تصميم گيري درباره 
رفع فيلتر تلگرام، واتس اپ و اينستاگرام به او سپرده شود 
آيا امروز موافق رفع فيلتر است گفته بود كه موافق نيست. 
 زارع پور پيشتر نيز هر چند روي بازنگري رفع فيلتر برخي 
از پلتفرم هاي فيلتر شده تاكيد كرده بود اما گفته بود كه 
رفع فيلتر اينس��تاگرام و و اتس اپ در دستور كار نيست. 
وزير ارتباطات پيش از اين نيز بارها اعلام كرده بود كه فيلتر 
اينس��تاگرام و واتس اپ در اختيار وي نيس��ت ونهادهاي 
نظام��ي و انتظامي به صورت مس��تقيم در اين خصوص 

تصميم گرفته اند. ۳۰ ش��هريور ماه ۱۴۰۱ اينس��تاگرام 
و وات��س اپ در ايران فيلتر ش��د. وزير ارتباط��ات در پيام 
نوروزي خود اعلام كرده بود كه فيلتر شبكه هاي اجتماعي 

پرمخاطب مردم را از وزارت ارتباطات دلگير كرده است.

   فعالان اقتصادي فكر مي كنند 
فيلترينگ افزايش خواهد يافت

در عين حال اتاق بازرگاني ايران مي گويد براساس گزارش 
سازمان ديده بان كسب وكار درباره ريسك هاي پيش روي 
كس��ب وكارهاي ايران��ي، فعالان اقتص��ادي همچنان 
به محيط كس��ب وكار كشور بدبين هس��تند. براساس 
نتايج اين نظرس��نجي، ۷۹ درصد ش��ركت كنندگان 
معتقدند در سال ۱۴۰۲ چشم انداز توسعه كسب وكارها 
همچنان مبهم خواهد بود. ۱۴ درصد فعالان اقتصادي 
شركت كننده در اين نظرس��نجي مي گويند وضعيت 
مانند س��ال گذش��ته خواهد بود و تنها ۷ درصد تصور 
مي كنند چشم انداز ها در سال جاري شفاف خواهد بود. 
علاوه بر اين، ۵۳ درصد شركت كنندگان در نظرسنجي 
انتظار دارند در سال جاري فعاليت شركت هاي كوچك، 
كس��ب وكارها و اس��تارت آپ ها كاهش يابد. ۲۵ درصد 
معتقدند وضعي��ت بدون تغيي��ر باقي مي مان��د و ۲۲ 
درصد مي گويند در س��ال ۱۴۰۲ فعاليت شركت هاي 
كوچك و استارت آپ ها افزايش پيدا مي كند. همچنين 
۶۰ درص��د از فعالان اقتصادي كه در اين نظرس��نجي 
ش��ركت  كرده اند معتقدند در سال ۱۴۰۲ فيلترينگ و 
محدوديت دسترسي به فضاي مجازي افزايش خواهد 
يافت. ۳۳درصد شركت كنندگان انتظار دارند وضعيت 
بدون تغيير باقي بماند و ۷ درصد فكر مي كنند س��طح 
محدوديت هاي اينترنت كاهش مي يابد. در بخش��ي از 
اين نظرسنجي، از شركت كنندگان درباره دسترسي به 
فناوري هاي جديد در س��ال ۱۴۰۲ پرسيده شده است. 
۴۲ درصد ش��ركت كنندگان معتقدند در س��ال جاري 
دسترسي به فناوري هاي جديد مشابه سال قبل خواهد 
بود. ۳۸ درصد آنها انتظار كاهش دسترسي را دارند و تنها 
۲۰ درصد تصور مي كنند ميزان دسترسي به فناوري هاي 

جديد افزايش خواهد يافت. 

دنیای فناوری

ويژه

حملات سايبري به دولت هاي 
جهان افزايش يافت

تحقيقات جديد شركت »سرف ش��ارك« نشان داد 
حملات سايبري به دولت هاي جهان در چند ماه نخست 
سال ۲۰۲۳، افزايش پيدا كرده است. به گزارش ايسنا، در 
تحقيقاتي كه به تازگي از سوي شركت »سرف شارك« 
منتشر شد، اين شركت ۹۲۴ واقعه سايبري مهم كه در 
فاصله سال  ۲۰۰۶ تا سه ماهه اول سال ۲۰۲۳ روي داده 
است، را تجزيه و تحليل كرد. تحليل اين آمار نشان داده 
اس��ت كه طي اين مدت، حداقل ۷۲۲ حمله سايبري 
عليه سازمان هاي دولتي انجام شده است. با اين حال، 
پيش از سال ۲۰۲۰، سازمان هاي دولتي سالانه به طور 
متوسط ۲۹ حمله سايبري را گزارش مي كردند. پس از 
سال ۲۰۲۰، تعداد حملات به ميانگين سالانه ۹۶ مورد 
افزايش يافت. تقريبا نيم��ي از ۹۲۴ رويداد مهمي كه 
مورد تجزيه و تحليل قرار گرفت، در سه سال گذشته 
روي داده اس��ت. اغلب اوقات، عوامل مخرب، با شيوه 
مهندسي اجتماعي، حمله خود را شروع كرده اند و با 
حملات بدافزاري يا باج افزاري به پايان رس��انده اند. با 
اين حال، گاهي اوقات اين حملات شامل كارزارهاي 
انتشاراطلاعات غلط بوده است. نتايج اين گزارش نشان 
مي دهد فعاليت هاي جاسوسي سايبري نگران كننده 
هستند. از سال ۲۰۰۶، حدود ۱۵ درصد از همه حملات 
عليه شركت هاي دولتي، با هدف جاسوسي سايبري 
بوده اس��ت. به علاوه، از ۳۲ حمله اي كه در س��ه ماهه 
اول امس��ال روي داد، ۹ مورد آن جاسوس��ي سايبري 
بود كه تقريبا با تعداد حملات جاسوسي سايبري كل 
سال ۲۰۲۲، برابري مي كند. محققان همچنين مدعي 
شدند فعاليت هاي جاسوسي سايبري تقريبا به طور 
كامل توسط عوامل تحت حمايت دولتي انجام مي شود 
و نشان مي دهد كه جنگ س��ايبري بين دولت ها در 
حال افزايش است. آخرين موردي كه مركز مطالعات 
بين الملل و استراتژيك )CSIS( به آن اشاره كرد، حمله 
 هكرهاي روسي به وب سايت مجلس ملي فرانسه بود.

 به علاوه، يك گروه جاسوسي س��ايبري ويتنامي در 
مارس، در ميان چندين عامل تهديد بود كه يك آژانس 
ف��درال امريكا را هدف قرار داد. بر اس��اس گزارش وب 
سايت تِك رادار، عوامل كره شمالي، چين و روسيه در 
ميان فعال ترين و ماهرترين گروه هاي سايبري هستند. 
به عنوان مثال، گروه لازاروس، يك گروه هكري تحت 
حمايت دولت كره شمالي است كه براي هدف گرفتن 
كس��ب وكارهاي رمزارز به منظور جمع آوري پول و 
تامين مالي عمليات نظامي و دولتي كره ش��مالي، 
ش��ناخته شده اس��ت. اف بي آي ادعا كرده است كه 
لازاروس عامل يكي از بزرگ ترين سرقت هاي رمزارز 
تاكنون بوده و با نفوذ به شبكه رونين، ۶۲۰ ميليون دلار 

از ارزهاي ديجيتال مختلف را به سرقت برده است.

رييس دفتر مركزي حراست شركت 
مخابرات ايران: 

پيشگيري از تخلفات بايد به عنوان 
يك اصل مدنظر حراست باشد

محمود قاسمي به عنوان سر پرست جديد اداره حراست 
مخاب��رات منطقه مركزي منصوب ش��د. آيين تكريم 
محمود حسين آبادي رييس پيشين و معارفه محمود 
قاسمي سرپرست جديد اداره حراست مخابرات منطقه 
مركزي برگزار ش��د. ب��ه گ��زارش اداره روابط عمومي 
 مخابرات منطق��ه مركزي؛ در مراس��مي كه با حضور 
سيد محمد شريفي، رييس دفتر مركزي حراست شركت 
مخابرات ايران، مهندس لطفي مدير مخابرات منطقه 
مركزي، نماينده حراست كل استان وجمعي از مديران 
مخابرات برگزار شد، مهندس لطفي در سخناني با تاكيد 
بر اهميت و جايگاه ويژه حراست در سازمان، وظيفه اصلي 
حراست را حفاظت از سازمان و پرسنل در برابر تهديدات 
بيان كردواظهار داشت: وظيفه اصلي حراست ها در ادارات، 
حفظ و حراست آرمان هاي انقلاب اسلامي و صيانت از 
ارزش هاي انقلابي و اسلامي و به طوركلي دستاوردهاي 
نظام اسلامي و ايجاد فضاي سالم و امن كاري، پيشگيري 
از تخلف��ات و صيان��ت از حيثيت و جاي��گاه كاركنان 
سازمان اس��ت. در ادامه س��يد محمد شريفي رييس 
دفتر مركزي حراست شركت مخابرات ايران صيانت از 
دستاوردهاي انقلاب اسلامي و سالم سازي فضاي اداري را 
از اولويت هاي حوزه حراست بيان كرد و افزود: پيشگيري 
از تخلفات وتذكر واصلاح بايد به عنوان يك اصل مدنظر 
حراست باش��د. وي تصريح كرد: حفاظت از كاركنان، 
احقاق حقوق ارباب رجوع و شناسايي عناصر ايجاد كننده 
نارضايتي از وظايف مهم حراست اس��ت. در پايان اين 
مراسم با اهداي لوح تقدير از محمود حسين آبادي كه 
به افتخار بازنشستگي نايل گرديده تجليل به عمل آمد و 
محمود قاسمي به عنوان سرپرست جديد اداره حراست 

مخابرات منطقه مركزي معرفي شد.

وزير ارتباطات: كميته فيلترينگ سطح دسترسي »اينترنت ويژه« را تعيين مي كند

در انتظار گشايش براي پلتفرم هاي فيلترشده

تكنولوژي چه تأثيري بر سلامت فردي و اجتماعي دارد؟
امروزه كه دستگاه هاي الكترونيكي مجهز به قابليت 
اتصال به اينترنت زندگي ما را فرا گرفته، مطالب بسياري 
هم درباره راه هاي كاهش تاثيرات منفي اين تجهيزات 
بر بدن و سلامتي ما منتشر و اعلام مي شود. به گزارش 
ايس��نا، هرچند در دنيايي زندگي مي كنيم كه انواع 
تكنولوژي هاي مختلف براي كمك به ما به وجود آمدند 
ام��ا برخي از آنها در طول زمان باعث بروز مش��كلات 
سلامتي فردي و اجتماعي شده اند. اگر شما نيز از دسته 
افرادي هستيد كه تاثيرات تكنولوژي در سلامت فردي 
و اجتماعي برايتان مهم است و مي خواهيد اطلاعاتي در 
اين زمينه كسب كنيد، در اين گزارش به تأثيرات مثبت 
و منفي تكنولوژي پرداخته شده است. همان گونه كه 
گفته شد اغلب مواردي كه پس از استفاده از بيش از حد 
يا غير مفيد از تكنولوژي با آن مواجه مي شويد، تاثيرات 
منفي هستند. به عبارتي، تكنولوژي ها براي كمك به ما 
به وجود مي آيند اما اگر به صورت اشتباه يا بيش از اندازه 
از آن استفاده كنيم، ممكن است برخي از اين تاثيرات 
گريبان ما را هم بگيرند. با اين حال، برخي از تاثيرات 
منفي تكنولوژي برروي سلامت فردي و اجتماعي كه 
همواره از سوي كارشناسان مطرح شده و مي شود به 

شرح زير است.

   ساعت خواب به هم مي ريزد
خواب يكي از نيازهاي ضروري هر انس��اني است. به 
واس��طه اين موضوع ساعت خواب نيز اهميت زيادي 
دارد و بس��يار مهم اس��ت كه زمان هاي مورد نيازتان 
را ب��راي خواب تنظيم كنيد.با اين ح��ال زماني كه از 
موبايلتان استفاده مي كنيد، طبق گزارشات جهاني 
منتشر شده، نور آبي آن مي تواند باعث كاهش ترشح 

هورمون ملاتونين ش��ده و در نتيجه ساعت خوابتان 
دچار اختلال ش��ود. اين مورد به واسطه اينكه باعث 
بي حوصلگي و عدم تمركز در طول روزمي شود سلامت 
اجتماعي تان را هم تحت تاثير قرار مي دهد. اما براي اين 
مساله راهكارهايي وجود دارد به طور مثال سعي كنيد تا 
حد امكان لوازم الكترونيكي مثل لپ تاپ، گوشي موبايل 
و غيره را در اتاق خواب نبريد و اگر در شرايطي هستيد 
كه نياز داريد تا گوشي موبايل در كنارتان باشد، سعي 
كنيد آن  را خاموش كنيد تا از وسوس��ه ها جلوگيري 
شود. گوش��ي را در حالت پرواز يا خاموش قرار داده و 
در غير اين صورت آن را از اتاق خواب خود دور كنيد، 
سعي كنيد مدت زمان مكالمات خود با گوشي را كوتاه 
كنيد و به جاي صحبت كردن با گوشي، سعي كنيد از 

هندزفري يا هدفون استفاده كنيد.

   با مشكلات عضلاني مواجه مي شويد
استفاده از تلفن همراه در طول روز ساعت زيادي را از افراد 
مي گيرد اما نكته اي كه بس��ياري بر آن توجه نمي كنند 
مدل دست گرفتن گوشي موبايل است. اين مورد بسيار 
اهميت دارد كه بدانيد چگونه تلفن همراهتان را به دست 
بگيريد تا باعث بروز مشكلات عضلاني مثل آرتروز گردن 
نشويد. جالب اس��ت بدانيد طبق تحقيقات انجام شده 
در س��ال ۲۰۱۷، افرادي كه به گوشي همراه خود اعتياد 
داشته اند به طور معمول مشكلات اسكلتي در ناحيه گردن 
داش��تند؛ البته تمام مش��كلات بروز آمده در استفاده از 
تكنولوژي در ناحيه گردن خلاصه نمي شود و در بسياري 
از عضلات مثل مچ دست، كمر، انگشتان و غيره تاثيرگذار 
است. بنابراين توصيه مي شود همواره وضعيت بدنتان را 
به صورت درس��ت كنيد، زمان هاي استراحت بين كار 

حركات كششي انجام دهيد و سعي كنيد در چند نوبت 
استراحت كنيد و از كارهاي طولاني مدت اجتناب كنيد. 
علاوه بر موارد گفته ش��ده بهتر است به جاي استفاده از 
يك انگشت موقع تايپ كردن در گوشي يا رايانه، سعي 
كنيد از تمامي انگشت هاي خود استفاده كنيد و فاصله 
مناسب از نمايش��گر رايانه و گوشي را رعايت كنيد تا به 
هيچ وجه گردن و كمر خود را براي مش��اهده مطالب، به 

جلو خم نكنيد.

   احساس تنهايي مي كنيد
به طور كلي كس��اني كه از شبكه هاي اجتماعي استفاده 
مي كنند، در بسياري از مواقع احساس هاي ناخوشايند 
متعددي مثل تنهاي��ي خواهند كرد. به عن��وان مثال، 
فرض كنيد در ش��بكه هاي اجتماعي فردي را مشاهده 
مي كنيد كه در حال خوشگذراني با دوستان خود است، 
در اين مواقع اگر ش��رايط ش��ما با آن فرد در تضاد باشد، 
احساساتتان جريحه دار مي شود. البته اين موضوع تنها 
يك مورد از چندين احساس��ات ناخوشايند و مشكلات 
رواني استفاده از تكنولوژي است. با اين وجود، مشكلات 
پيش آمده مي تواند باعث انزواي اجتماعي هر فردي شود. 
به همين دليل همانطور كه هستيد خود را بپذيريد، سعي 
كنيد زمان زيادي را در زندگي واقعي خود بگذرانيد و اگر 
استفاده از شبكه هاي اجتماعي ضررهاي انكار ناپذيري 

برايتان به وجود آورده از آن دوري كنيد.

   به چشم تان آسيب مي رسد
از مش��كلاتي كه اغلب افراد در مواجه با تكنولوژي با آن 
مواجه مي شوند، آسيب به چش��م است. اين مورد نيز از 
نظر علمي ثابت شده اس��ت كه استفاده بيش از اندازه از 

لوازم الكترونيكي مثل ل��پ تاپ، كامپيوتر، تلفن همراه 
و غيره مي تواند باعث بروز مش��كلات بينايي شود. اين 
مشكل با علامت هايي مثل تاري ديد، سردرد، خشكي 
چش��م يا حتي درد در ناحيه گردن و شانه خود را نشان 
داده و مي تواند غيرقابل تحمل باشد. در همين رابطه بهتر 
است از كساني كه از تلفن همراه زياد استفاده مي كنند، 
نور صفحه نمايش موبايل خود را با توجه به نور محيط تا 
حد امكان پايين نگه دارند. فاصله خود را تا صفحه نمايش 
گوش��ي موبايل حفظ كرده و بيش از حد به آن نزديك 
نشوند و س��عي كنند، در هر ۲۰ دقيقه تماشاي صفحه 
نمايش، به م��دت ۲۰ ثانيه به نقط��ه ۶ متري خود نگاه 
كنيد و چشمان خود را استراحت دهند و از همه مهم تر از 
صفحات مخصوص نمايشگرهاي رايانه براي كاهش نور 
اس��تفاده كنيد. همچنين بزرگنمايي سايز فونت به كار 
برده شده در صفحه نمايش هم تأثير بسياري در كاهش 

آسيب به چشم ها دارد.

   تاثيرات مثبت تكنولوژي
 در سلامت فردي و اجتماعي

طبق اطلاعات وبلاگ اپراتور دوم تلفن همراه، تكنولوژي 
در كنار زيان هايي ك��ه دارد، از برخي تاثيرات مثبت هم 
برخوردار است، البته نكته اي كه همواره بايد به آن توجه 
كنيد اس��تفاده صحيح و درس��ت از تكنولوژي است تا 
زيان هاي آن به طور كل رفع شوند. برخي از ويژگي هاي 
مثبت تكنولوژي در س��لامت فردي و اجتماعي هم در 

ادامه آمده است. 

   صرفه جويي در زمان
زمان يك��ي از مهم ترين دارايي هاي هر فردي به ش��مار 

مي رود از اين رو، كمك بسيار مهمي كه تكنولوژي در اين 
زمينه مي كند صرفه جويي در زمان است. به عنوان مثال، 
با استفاده اپليكيشن هاي آموزشي مي توانيد به راحتي و 
در هر زماني از آموزش هاي مختلف استفاده كنيد و ديگر 

نيازي به رفت و آمد هاي زمان بر نخواهد بود.

   بهبود سلامت روان نوجوانان
 با استفاده از بازي هاي ويديويي

حوزه گمينيگ از محبوب ترين سرگرمي هاي كودكان 
و نوجوانان به حس��اب مي آيد كه با پيشرفت تكنولوژي 
افراد زيادي را به سمت خود جذب كرد؛ اين مورد در كنار 
سرگرمي مي تواند تا حد زيادي بر بهبود سلامت روان و 

ايجاد احساسات خوشايند در بين افراد تاثيرگذار باشد.

   ايجاد تعاملات اجتماعي
با استفاده از شبكه هاي اجتماعي مي توان افراد زيادي را در 
سرتاسر جهان شناخت و با آنها معاشرت كرد. اينكار باعث 
مي شود تا سطح اجتماعي افراد ارتقا يافته و احساسات 
تنهايي آنها را حل كند. همچنين اين مورد باعث مي شود 
تا با دوس��تان خود نيز ارتباط صميمي داش��ته باشيد و 

همواره از حالشان باخبر باشيد.

   ورزش و تحرك
فناوري ه��اي مختلفي در زمينه آم��وزش ورزش به 
وجود آمدند. البته جالب اس��ت بداني��د برخي از اين 
تكنولوژي ها كه VR نيز نام دارند، مي تواند براي كاربران 
خود فضاي ورزش��ي در خانه تدارك ببيند تا آنها نيز 
بتوانند تحرك كافي را داشته و در نتيجه بهبود سلامت 

فردي حاصل شود. 
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تعادل |
در پي موافقت مجلس با دوفوريت لايحه تسهيل در واردات 
خودروهاي نو و كارك��رده، برخي فعالان حوزه خودرو در 
رابطه با تاثير آن بر بازار معتقدند كه قطعا واردات خودرو، از 
التهاب بازار خواهد كاست؛ ضمن اينكه واردات خودروهاي 
كاركرده به سبب قيمت اقتصادي تر پاسخگوي نياز بيشتري 
خواهد بود. البته اين اظهارنظر در حالي مطرح مي شود كه 
قيمت خودرو پس از يك ش��يب نزولي، از روز چهارشنبه 
هفته گذشته تغيير روند داد. اكثر خودروهاي موجود در بازار 
تحت تاثير اخبار منتشرشده درباره سامانه يكپارچه فروش 
خودرو، با افزايش قيمت مواجه ش��دند. غيبت تعدادي از 
خودروسازان در مرحله دوم طرح فروش در سامانه يكپارچه 
و عرضه تعداد محدودي خودرو نسبت به مرحله قبلي، يكي 

از عوامل بازگشت بازار به مدار صعودي شناخته مي شود.

   يك مصوبه اثربخش 
30 فروردي��ن ماه وزير س��ابق صنعت، مع��دن و تجارت 
)سيدرضا فاطمي امين( در حاشيه جلسه هيات دولت از 
تصويب لايحه دو فوريتي واردات خودرو كاركرده در دولت 
و تقديم آن به مجلس خبر داد. در لايحه دو فوريتي دولت با 
موضوع واردات خودرو كاركرده شرايط براي واردات خودرو 
توسط اشخاص حقيقي تسهيل شده و محدوديت هاي 
قانوني ب��راي واردات اين خودروها به ويژه قيمت پايه آنها 
)كه قبلا در قانون بر اساس قيمت هاي سال توليد مبنا قرار 
گرفته( حذف يا اصلاح ش��ده است. در طرح پيشنهادي 
وزارت صمت ب��راي واردات خودروه��اي كاركرده، عمر 
خوروها بايد در محدوده پنج سال باشد و استاندارد سازمان 
ملي استاندارد و سازمان محيط زيس��ت را پاس كند. در 
پيشنهاد وزارت صمت هر شخص حقيقي مي تواند بدون 
داشتن كارت بازرگاني نسبت به واردات خودرو اقدام كند. 
اخيرا نيز س��خنگوي وزارت صمت، ضمن اشاره به حذف 
مواردي همچون انتقال فناوري و داشتن نمايندگي رسمي 
ب��راي خودروهاي كاركرده از قانون س��اماندهي صنعت 
خودرو، تاكيد كرد كه با دريافت مجوزهاي قانوني، واردات 

خودرو كاركرده در لايحه دولت تسهيل شده است.
هفته گذشته، نمايندگان مجلس در جريان رسيدگي به 
دوفوريت لايحه الحاق موادي به قانون ساماندهي صنعت 
خودرو، با ۱۶۲ رأي موافق از مجموع ۱۹۶ نماينده حاضر در 
جلسه، موافقت كردند. در بخشي از اين لايحه موانعي كه 
براي رعايت استانداردهاي اروپايي براي خودروها مشخص 
شده بود، لغو و استاندارد كشورهاي مبدا با تاييد سازمان 
محيط زيست مورد قبول قرار گرفته است؛ همچنين شرط 
وجود نمايندگي در داخل كشور به منظور تسهيل در ورود 
خودروهاي نو و كاركرده و ماشين آلات راه سازي برطرف 
شده و وجود نمايندگي در كشورهاي ثالث نيز به رسميت 

شناخته مي شود.
در رابطه با تاثي��ر تس��هيل واردات خودروها كه با حذف 
م��وارد مذكور رخ خواه��د داد س��عيد موتمني- رييس 
نمايشگاه داران و فروشندگان خودرو تهران- در گفت وگو 
با ايسنا، ضمن تاكيد براينكه واردات خودروها )نو و كاركرده( 
با هدف تنظيم بازار صورت مي گيرد تا پاس��خگوي نياز و 
تقاضاي بازار باشد و خلأهاي عرضه )عدم تناسب عرضه 

و تقاضا كه منجر به افزايش قيمت نيز شده است( باشد.
وي يادآور شد: از ممنوعيت واردات خودرو به كشور تاكنون 
در ب��ازار با كمبود عرضه خ��ودرو روبرو بوده اي��م. واردات 
خودروها قطعا به تنظيم بازار خودرو داخل و حتي شكستن 
قيمت ها منجر شود. مهم تر اينكه حجم بالاي تقاضا كه 
توليد داخل به تنهايي پاسخگوي آن نخواهد بود را پوشش 
خواهد داد و از التهاب را از اين بازار دور مي كند. موتمني در 
رابطه با واردات خودروهاي كاركرده به كشور، تاكيد كرد: 
براي واردات خودروهاي دست دوم لازم است كه خودروها 
از برندهاي معتبر و خوش نام وارد شوند تا مشكلي از حيث 
كيفيت يا گذشت عمر آنها نباشد و در كاركرد بالا هم هنوز 

دچار مشكل يا نياز به تعويض قطعه نشده است.
س��ال ۱40۲ بازار خودرو همچنان با چالش هاي متعدد 
دس��ت به گريبان است. سياس��ت گذار خودرويي تلاش 
مي كند ب��ا راهكارهايي مانند هدف گذاري يك ميليون و 
۶00 هزار دس��تگاهي براي تيراژ توليد، فروش خودرو با 
مكانيزم نوبت دهي و ايجاد محدوديت ها در مسير دريافت 
خودرو به قيمت كارخانه براي متقاضيان، سر و ساماني به 
اين بازار بده��د. فراموش نكنيم التهاب بازار خودرو اتفاق 
جديدي محس��وب نمي شود و س��ال هاي پيش نيز بازار 
خودرو مشابه همين وضعيت را تجربه كرده، اما نكته اين 
است كه سياست گذار خودرويي با ابزارهايي كه پيش تر نيز 
امتحان خود را پس داده قصد دارد بازار را مديريت كند؛ اما 

به دليل ناكارآمدي ابزارها، اين اتفاق نمي افتد.
 از آن س��و، طي يك ده��ه اخير وزارت صم��ت به عنوان 
نماينده دولت همواره پاي ثابت توليد و عرضه محصولات 
شركت هاي خودروساز بوده است. مديران صمت با اتخاذ 

سياست ها و ديكته آنها به شركت هاي خودروساز و بازار، 
به دنبال مديريت بازار خودرو بوده اند؛ اما تجربه يك دهه 
اخير نشان مي دهد اين دخالت ها نه تنها نتوانسته توليد و 
عرضه خودرو را مديريت كند بلكه شاهد هستيم كه بيشتر 
به نابساماني بازار دامن زده است.حال دولت سيزدهم بر سر 
يك دوراهي قرار دارد؛ يا بايد در سياس��ت هاي خودرويي 
خود تغيير ايجاد كند يا آنكه همچنان با همين دست فرمان 
به روند پيشين ادامه دهد. البته مشخص نيست چنانچه راه 
دوم از سوي سياست گذار كلان انتخاب شود، چه عاقبتي 

در انتظار توليد و بازار خودرو خواهد بود.

   قيمت خودرو در بازار 
قيمت خودرو در هفته هاي گذشته تحت تاثير ثبات نسبي 
در نرخ ارز و همچنين برگ��زاري مرحله دوم طرح فروش 
خودرو در سامانه يكپارچه روند كاهشي به خود گرفت. اما 
اين روند ادامه دار نبود و بازار مجدداً شاهد افزايش قيمت ها 
شد. غيبت تعدادي از خودروس��ازان در مرحله دوم طرح 
فروش در سامانه يكپارچه و عرضه تعداد محدودي خودرو 
نسبت به مرحله قبلي، يكي از عوامل بازگشت بازار به مدار 
صعودي شناخته مي ش��ود. در طرف ديگر، وزارت صمت 
اعلام كرد كه واردات خودروهاي كره اي به كشور ممنوع 
است و در پي آن يكي از واردكنندگان اعلام كرد كه نتوانسته 
است از اسفندماه ثبت سفارش انجام دهد. گرچه اين خبر 
تكذيب شد، اما به نظر مي رسد بازار را در بلاتكليفي مجدد 
قرار داده تا قيمت ها مجدداً سير صعودي به خود بگيرند. 
بنابراين با توجه به خودروهاي عرضه شده در مرحله دوم 
سامانه يكپارچه و غيبت خودروسازاني مانند ايران خودرو، 

قيمت خودرو از ابتداي روز گذشته روند افزايشي به خود 
گرفته است. به نظر مي رسد روند افزايش قيمت ادامه داشته 
باشد. چراكه ايران خودرو تا سال ۱403 محصولي عرضه 
نمي كند و ساير خودروسازان نيز عرضه گسترده اي براي 
تنظيم بازار نخواهند داشت. از سوي ديگر، بازار در ركود به 

سر مي برد و سطح معاملات به صفر رسيده است.
اما از قيم��ت خودروها در بازار چه خبر؟ س��ايت هاي 
خريد و فروش، قيمت خودرو به اين ش��رح زير است: 
قيمت پرايد ۱3۱ در روزهاي گذشته تغيير قيمتي را 
تجربه نكرد و در نرخ 3۵0 ميليون تومان ثابت ماند. اين 
درحالي است كه پرايد ۱۱۱ قيمت 3۶0 ميليون تومان 
را به ثبت رساند. قيمت پژو ۲0۶ تيپ 3 پانوراما ۱40۱ 
كه يكي از محصولات پرطرفدار بازار است، ديروز در نرخ 
۵۸۱ ميليون تومان عرضه شد. قيمت تارا اتوماتيك كه 
مدل ۱40۲ آن به تازگي وارد بازار شده است، ديروز در 
نرخ ۹00 ميليون تومان قيمت گذاري شد. قيمت پژو 
پارس LX TU۵، ساخت ۱40۱ كه در روزهاي اخير 
جهش چشم گيري را تجربه كرده بود و تا 7۱0 ميليون 
تومان پيش رفته بود، امروز ۲۲ ارديبهشت ماه نرخ ۶۶۶ 
ميليون تومان را ثبت كرد. قيمت خودروهاي خارجي و 
مونتاژي چگونه رقم خورده است؟ رصد قيمت ها نشان 
مي دهد، قيمت ام وي ام PRO X۲۲ به يك ميليارد و 
۱00 ميليون تومان رسيد. قيمت فردا SX۵ هيبريد 
س��اخت ۱40۱ اما امروز، جمعه، با ورود به كانال يك 
ميليارد توماني، نرخ يك ميليارد و 400 ميليون تومان را 
در كارنامه خود ثبت كرد .قيمت جك J4 ساخت ۱40۲ 

نرخ ۹۶۸ ميليون تومان را به ثبت رساند. 

رویداداخبار
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فرآيند واردات خودروهاي 
كره اي در حال انجام است

وزارت صمت ضمن تكذيب اخبار منتشرشده در 
فضاي مجازي اعلام كرد فرآيند واردات خودروهاي 
كره اي در ح��ال انجام اس��ت و محدوديتي وجود 
ندارد. به گزارش خبرگ��زاري مهر به نقل از وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، در اطلاعيه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت آمده اس��ت؛ بدين وسيله به اطلاع 
مي رساند كه ش��ركت هاي وارد كننده خودروهاي 
كره اي در حال حاضر در ح��ال دريافت ارز و انجام 
فرآيند ترخيص از گمرك بوده و موارد اعلام شده 

در رسانه ها دقيق و قابل استناد نيست.

۷ شرط ثبت نام
در طرح خودروي فرسوده 

شرايط ثبت نام براي طرح اسقاط خودرو در سامانه 
يكپارچه خودرو اعلام ش��د. به گزارش خبرگزاري 
تسنيم، وزارت صمت در طرح جديد فروش خودروها 
در سامانه يكپارچه، محدوديت هايي براي شركت 
در طرح خودروي فرس��وده در نظر گرفته اس��ت. 
محدوديت ه��اي ثبت ن��ام در ط��رح جايگزيني 
خودروهاي فرسوده در سامانه يكپارچه عبارتند از 
داشتن گواهينامه رانندگي داراي اعتبار، عدم خريد 
يا تحويل خودرو از خودروسازان داخلي در 4۸ ماه 
گذشته، خودروي فرسوده بايد مدل ۱3۸۵ يا قبل 
از آن باشد، پلاك و سند خودرو نيز به نام متقاضي 
ثبت نام باشد. در اين طرح داشتن پلاك فعال جزو 
محدوديت ها نيست اما درصورت ثبت نام، متقاضي 
در محاسبه زمان تحويل خودروي خريداري شده 
بايد به اولويت تخصيص يافته، مدت زماني بالغ بر 
۲ ماه را نيز به عنوان حداقل زمان فرآيند اس��قاط 
در نظر بگيرد. ش��رايط ثبت نام براي طرح اسقاط 
خودرو در س��امانه يكپارچه به ش��رح زير است: ۱� 
داشتن گواهي نامه داراي اعتبار ۲� گذشت 4۸ ماه 
از خريد آخرين خودرو از شركت هاي خودروسازي، 
3� داشتن ۱00 ميليون تومان در حساب وكالتي، 
4� خودروي فرسوده حداقل مدل ۱3۸۵ يا به قبل 
باش��د، ۵� پلاك و سند خودرو بايد به نام متقاضي 
باش��د. وكالت نامه مورد قبول نيس��ت، ۶� داشتن 
پلاك فعال محدوديت نيست، 7� به فرايند ثبت نام 
خودروهاي فرسوده ۲ ماه اضافه مي شود يعني اگر 
تحويل خودرو براي زمس��تان ۱40۲ باشد علاوه 
ب��ر آن ۲ ماه هم براي فرايند اس��قاط بايد زمان در 

نظر گرفت.

معطلي 36 كشتي كالاهاي اساسي 
در بندر امام

 براساس اعلام سازمان بنادر و دريانوردي 3۶ كشتي 
حامل كالاي اساسي در لنگرگاه بندر امام در انتظار 
ترخيص هس��تند. هر از چندي خبرهايي از بندر 
امام در مورد معطلي كالا و حتي فساد آنها شنيده 
مي شود. طبق آخرين اطلاعات منتشر شده از سوي 
بهروز آقاي��ي مديركل بنادر و دريانوردي اس��تان 
خوزستان، درحال حاضر 3۶ كشتي حامل كالاهاي 
اساسي در انتظار ارز هستند تا ترخيص شوند. آقايي 
معتقد است، ساماندهي نرخ هاي مصوب نهاده دامي 
در س��امانه  بازارگاه  و تعرفه هاي گمركي مي تواند 
در روند تسريع تخليه كالا هاي اساسي موثر باشد. 
طبق اعلام مركز پژوهش هاي مجلس درحال حاضر 
متهمان ردي��ف اول دپوي كالا در گمركات وزارت 
صمت و گمرك ايران است. در اين بين بي شك روند 
تخصيص ارز از سوي بانك مركزي نيز موثر است. 
روندي كه سال ها به يك معضل جدي در راستاي 

تامين و سپس ترخيص كالا تبديل شده است.

جزييات تجارت ايران 
با سوريه در ۱۴۰۱

ميزان صادرات محصولات مختلف از ايران به سوريه 
در سال گذشته نسبت به سال ۱400 با افزايش حدود 
۱۱ درصدي مواجه شده كه درآمد ارزي آن نيز تقريباً 
به همين ميزان رش��د پيدا كرده اس��ت. به گزارش 
ايسنا، بر اساس گزارش گمرك جمهوري اسلامي 
ايران، در ۱۲ ماهه سال گذش��ته ۱4۶ هزار و ۹47 
تن انواع محصولات مختلف به ارزش��ي بالغ بر ۲4۱ 
ميليون و 740 هزار دلار انواع محصولات مختلف از 
ايران به سوريه صادر شده است كه از نظر وزني ۱0.۵7 
درصد و از نظر درآمد ارزي ۱0.7۶ درصد افزايش را 
نسبت به سال ۱400 نش��ان مي دهد. در اين ميان 
نگاهي به جداول و رديف تعرفه هاي مختلف گمركي 
نش��ان مي دهد كه بيش از 340 كد تعرفه مختلف، 
فهرست صادراتي ايران به سوريه را در سال گذشته 
تشكيل مي دهد كه بيش��ترين ميزان آن مربوط به 
اجزا و قطعات توربين هاي بخار با ارزشي بالغ بر ۶7 
ميليون دلار اس��ت. انواع محصولات كش��اورزي از 
شير خشك، لبنيات تاانواع ميوه و غيره نيز دومين 
رتبه را در صادرات به سوريه به خود اختصاص داده 
كه به بيش از 3۶ ميليون دلار مي رسد. در اين ميان 
بيش از ۱۵ ميليون دلار شير خشك صنعتي و شير 
خش��ك اطفال، بالغ بر سه ميليون دلار انواع گوجه 
فرنگ��ي گلخانه اي و غي��ر گلخانه اي و بي��ش از دو 
ميليون دلار انواع پسته و مغز پسته به سوريه در ۱۲ 
ماه سال گذشته صادر شده است. همچنين انواع دارو 
با مصارف انساني و دامي در سال گذشته به سوريه 
صادر شده كه ارزشي بيش از 3۲ ميليون دلار دارد و 
سومين گروه كالايي صادراتي به اين كشور محسوب 
مي ش��ود. پس از آن انواع درزگير و واش��ر مربوط به 
خودروهاي سبك و وانت با بيش از ۱۵ ميليون دلار و 
انواع آهن و فولاد و محصولات توليد شده از آنها با ده 
ميليون دلار در رتبه هاي بعدي سبد صادراتي ايران 

به سوريه قرار دارد.

سرنوشت نرخ ارز
FATF وابسته به تحريم ها و

عضو اتاق بازرگاني ايران خاطرنش��ان كرد: نكته مهم 
درباره ارز، وابستگي آن به موضوع تحريم و FATF است 
و چنانچه دولت قصد رسيدگي به آن را دارد و براي قدرت 
بخشيدن به پول ملي، برنامه ريزي كرده، بايد ابتدا اين 
دو مساله را حل كند. شايد به صورت مقطعي، اخباري 
مانند برقراري روابط بين ايران و عربستان مانع از افزايش 
قيمت ارز شود؛ اما اين مسائل اثر مسكني و كوتاه مدت 
دارند و بعد از مدتي بي اثر مي شوند. واقعيت اين است كه 
مهم ترين سيگنال موثر بر بازار ارز، وضعيت مذاكرات 
هسته اي و برجام است. حسين پيرموذن در گفت وگو با 
ايلنا، با بيان اينكه نرخ ارز بايد بر اساس نظام عرضه و تقاضا 
مشخص شود، گفت: دستكاري نرخ ارز از سوي دولت 
آسيب هاي جدي به ابعاد مختلف نظام اقتصادي، وارد 
مي كند و غير واقعي بودن اين نرخ روند توليد را مختل 
و به افزايش قاچاق منجر مي شود. وي تك نرخي شدن 
ارز و واقعي شدن آن دو مطالبه جدي فعالان اقتصادي 
اعلام كرد و گفت: بر اس��اس اص��ول اوليه علم اقتصاد، 
رعايت نكردن اي��ن دو اصل، نظم اقتص��ادي را به هم 
مي زند. نكته ديگري كه درباره ارز بايد مورد قرار گيرد، 
حفظ ثبات در بهاي آن اس��ت. طي چند سال گذشته 
كه مدام نوس��انات ش��ديد ارزي را تجربه كرديم، تورم 
چه در بخش توليد و چه در حوزه مصرف، افزايش پيدا 
كرد كه مشكلات بسياري را به دنبال داشت. پيرموذن 
ادامه داد: تورم توليد در واقع تورم پيش��ران در اقتصاد 
كشور اس��ت، چراكه تغييرات قيمت  در سمت هزينه 
توليد به سمت مصرف كننده منتقل مي شود. در واقع 
اهميت تورم توليدكننده در اقتصاد كلان از آن روست 
كه اين شاخص پيشراني براي تورم مصرف كننده است؛ 
افزايش قيمتي كه در مبدا توليد و ارايه كالا و خدمات 
رخ مي دهد، با يك فاصله زماني به بازارهاي خرد منتقل 
شده و مصرف كنندگان آن را حس مي كنند. وي با بيان 
اينكه توليدكنندگان جزو اولين گروه هايي هستند كه 
اثر افزايش نرخ ارز را بر روند تهيه مواد اوليه احس��اس 
مي كنند، افزود: زماني كه روند افزايش نرخ ارز ش��روع 
مي شود، نكته مهم اينجاست كه علاوه بر افزايش نرخ 
ارز كه به عنوان يك آسيب جدي بر اقتصاد ايران حاكم 
بوده و استمرار دارد، توليدكنندگان با عوامل ديگري كه 
روي تورم توليد اثر دارد، مواجه هستند؛ از جمله افزايش 
ع��وارض، انواع ماليات ها و غيره ك��ه در جريان واردات 
م��واد اوليه و تجهيزات موردني��از توليد بر آن تحميل 
مي ش��ود. رييس اتاق بازرگاني اردبي��ل تصريح كرد: 
افزايش هزينه هاي توليد، بهاي تمام شده محصولات را 
بالا برده و علاوه بر اثر منفي كه روي تقاضا دارد، قدرت 
رقابت را از صادركنندگان در بازارهاي هدف مي گيرد 
كه يك طرف اين ماجرا بالا بودن بهاي تمام شده كالا و 
طرف ديگر آن كاهش كيفيت محصولات به دليل گران 
بودن عوامل توليد است. وي با تاكيد برغيرواقعي شدن 
بهاي ارز مجموعه اي از عوامل معيوب كننده بر چرخه 
اقتصاد را به همراه مي آورد، گفت: اثرات منفي افزايش 
نرخ ارز بر روي توليد و تجارت اثر مي گذارد كه مي تواند 
زمينه ساز رشد قاچاق شود. بنابراين با توجه به عنوان 
س��ال كه روي رونق توليد و مهار تورم تاكيد دارد، بايد 
اقدام��ات لازم براي برگرداندن ثبات به ب��ازار ارز انجام 
شود. اين فعال اقتصادي با بيان اينكه دخالت هاي دولت 
در روند بازار و تعيين نرخ ارز به بهبود شرايط اقتصادي 
كمك نمي كند و اين نوع تغييرات دستوري نمي تواند در 
مقابله با نوسانات ارزي راهكار جدي باشد. بنابراين دولت 
مجبور اس��ت براي مديريت بازار دست از دخالت هاي 
مس��تقيم بردارد و اجازه دهد در چارچوب يك تعامل 
پويا بين عرضه و تقاضا، نرخ ارز در بازار مشخص شود. 
با اتخاذ چني��ن رويكردي، توليدكنن��دگان و فعالان 
اقتصادي، از سردرگمي خارج شده، امكان پيش  بيني 
خواهند داشت و مي توانند براي روند فعاليت اقتصادي 
خود برنامه ريزي كنند. وي در پايان بيان كرد: نكته مهم 
درباره ارز، وابستگي آن به موضوع تحريم و FATF است 
و چنانچه دولت قصد رسيدگي به آن را دارد و براي قدرت 
بخشيدن به پول ملي، برنامه ريزي كرده، بايد ابتدا اين 
دو مساله را حل كند. شايد به صورت مقطعي، اخباري 
مانند برقراري روابط بين ايران و عربستان مانع از افزايش 
قيمت ارز شود؛ اما اين مسائل اثر مسكني و كوتاه مدت 

دارند و بعد از مدتي بي اثر مي شوند.

3۰35 خودرو
در منطقه چهارمحال و بختياري 

دوگانه سوز شد
رواب��ط عمومي ش��ركت مل��ي پخ��ش فرآورده هاي 
نفتي منطقه چهارمحال و بختي��اري؛ 303۵خودرو 
 تاكسي و وانت بار س��بك از طريق ثبت نام در سامانه

 gcr. niopdc. ir دوگانه سوز گرديد.  به گزارش روابط 
عمومي شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه 
چهارمحال و بختياري، مدير منطق��ه اظهار كرد: اين 
تعداد وانت بار سبك، تاكسي ومسافربرهاي اينترنتي با 
ثبت نام در سامانه متقاضيان تبديل خودروي بنزيني به 
دوگانه سوز، در كارگاه هاي مجاز استان، تبديل شده اند 
و ۱۲3 خودرو نيز در صف انتظار تبديل به دو گانه سوز 
قرار گرفته اند. اين مقام مس��وول گفت: تاكس��ي هاي 
ش��هري و وانت بارهاي سبك مشمول طرح به صورت 
رايگان و مسافربر هاي اينترنتي براي دوگانه سوز كردن 
خودروها از يارانه دولتي اين طرح اس��تفاده مي كنند.  
gcr.niopdc.ir  وي افزود: پس از ثبت نام در سامانه

براي خودروهاي شامل طرح، پيامك واجد شرايط بودن 
استفاده از اين طرح ارسال خواهد شد و مالكان مي توانند 
با مراجعه به سامانه مذكور براي مراجعه به كارگاه هاي 
مجاز اقدام به نوبت گيري كنند. ساسان تيموري افزود: در 
حال حاضر هشت كارگاه مجاز در استان فعاليت مي كنند 
اين كارگاه ها در شهرهاي شهركرد، بروجن، لردگان، بن و 

فرخشهر به مالكان خودروها خدمات مي دهند.

التهاب بازار خودرو چگونه فروكش مي كند؟ 

عامل بازگشت خودرو به مدار صعودي

كرسي هاي هيات رييسه اتاق به چه كساني مي رسد؟ 

درخواست اعضا از پدرخوانده
تعادل |

در ميانه ارديبهشت ماه، روزنامه تعادل در صفحه صنعت 
وتجارت، گزارش��ي را با عنوان »مدعيان رياست بر اتاق« 
منتشر كرد، كه برخي از اعضا اتاق به اين گزارش به صورت 
مستقيم يا غيرمستقيم واكنش نشان دادند. در اين گزارش 
از اسامي نام برده شده، كه به عنوان گزينه احتمالي رييس 
و هيات رييس��ه اتاق تهران اين روزه��ا در محافل بخش 
خصوصي نامشان بيش از ساير اعضا منتخب مطرح است. 
اما آنچه مشخص است اينكه ليست 40 نفر ائتلاف فردا كه 
با حمايت پدرخوانده خود يعني »مس��عود خوانساري« 
توانس��تند به اتاق دهم راه يابند، حال بايد به فكر رييس 
جديد باشند و خودشان از ميان اعضا يك نفر را براي پست 
رياس��ت و ۵نفر ديگر را نيز به عنوان اعضاي هيات رييسه 
برگزينند. اينكه انتخاب رياست اتاق تهران در اين دوره كمي 
سخت تر از دورهاي قبل باشد قابل كتمان نيست؛ چراكه در 
اين دوره مسعود خوانساري نتوانست در انتخابات شركت 
كند و با اين شرايط اتاق بازرگاني تهران سرليست خود را در 
فهرست ائتلاف براي فردا از دست داد. با توجه به اين شرايط 
و براساس شنيده ها از ميان فهرست 40 نفره اتاق بازرگاني 

تهران سه نفر به عنوان كانديدا در نظر گرفته شده اند كه 
مي توان ب��ه »محمود نجفي عرب« رييس كميس��يون 
اقتصاد سلامت اتاق بازرگاني تهران، »محمدرضا بهرامن« 
رييس خانه معدن و»حسن فروزانفرد« عضو كميسيون 
كشاورزي اتاق بازرگاني تهران اشاره كرد؛ افرادي كه بيش 
از بقيه اعضاي ائتلاف براي فردا نام آنها براي رس��يدن به 
كرسي رياست به گوش مي رسد. »تعادل« اما در گزارش 
قبلي خود از »محمود نجفي عرب« به عنوان گزينه قطعي 
رياست اتاق نام برد، چراكه گفته مي شود، گزينه مورد نظر 
رييس فعلي اتاق تهران يعني خوانساري است. حال برخي 
از اعضا در واكنش به اين خبر مي گويند: اينكه ليست ائتلاف 
فردا با حمايت خوانساري توانسته پيروز اين انتخاب شود، 
قابل كتمان نيست، اما بهتر آن است كه اعضا خودشان در 
يك هم انديشي به اين نتيجه برسند كه چه كسي رييس 
اتاق شود. درخواست برخي از اعضا از پدرخوانده اين است، 
كه اجازه دهد، ليست منتخب با همفكري بيشتر، رييس 
و اعضاي هيات رييسه اتاق را انتخاب كنند. آنها معتقدند، 
آقاي خوانس��اري يك كارنامه درخشان وخوبي در مدت 
۸ س��ال حضورش در اتاق بازرگاني به ثبت رسانده است، 

اما پذيرفتني نيست كه همچنان بخواهد بدون مشورت 
اعضای مورد نظر خود را به كرسي بنشاند. يا اينكه فردي 
چون »محمدرضا مرتضوي« با وجود اينكه در اتاق حضور 
ندارد، اما اقدام به مهره چيني در اتاق مي كند، چندان مورد 
وفاق واجماع اعضا نيست. البته آنها با اسامي مطرح شده از 
سوي خوانساري چه براي گزينه رياست و چه براي گزينه 
هيات رييسه مشكلي ندارند، اما مساله اشان اين است كه 
تصميمات با شور ومشورت و حضور فيزيكي ديگر اعضا 
گرفته شود نه در خفا. لازم به توضيح است كه اين اظهارات 
خواس��ت برخي اعضاي اتاق تهران اس��ت كه به صورت 
غيرمستقيم در خلال گفت وگو با خبرنگار »تعادل«  بازگو 
شده اس��ت، كه به دليل پاره اي ملاحظات ترجيح دادند، 
نامشان مطرح نشود؛ »تعادل« هم با رعايت اخلاق حرفه اي، 
هدفش از طرح اين مساله تنها برطرف كردن دغدغه اعضاي 

اتاق بازرگاني براي انتخاب گزينه بهتر واصلح تر است. 

    فهرست دولت هنوز نرسيده!
 حال جداي از اعضاي »ائتلاف براي فردا« شنيده ها حكايت 
از آن دارد، يحيي آل اسحاق كه در ميان بخش خصوصي 

راي نياورده، احتمالا از ميان فهرست دولت براي رياست 
اتاق كانديدا شود. آل اسحاق وزير اقتصاد دولت ششم بود و 
از سوي ديگر رياست پيشين اتاق بازرگاني، صنايع، معادن 
و كشاورزي تهران و رياست فعلي اتاق مشترك بازرگاني، 
صنايع، معادن و كشاورزي ايران و عراق را در كارنامه خود 
دارد. از او ب��ه عنوان يكي از افراد بن��ام در حوزه تجارت ياد 
مي شود. از سوي ديگر هرچند رايزني ها براي انتخابات اتاق 
بازارگاني تهران در حالي آغاز شده و شنيده ها حكايت از آن 
دارد كه آل اسحاق قرار است از سهيمه دولت براي حضور 
در اتاق استفاده كند، اما هنوز دولت فهرست ۲0 نفره خود 
را اعلام نكرده است. با اين شرايط رييس اتاق بازرگاني تهران 
هفته گذش��ته در نامه هاي جداگانه اي به سرپرست هاي 
وزارت صمت و كشاورزي خواستار آن شد تا در اسرع وقت 
۲0 نماينده خود را به دولت معرفي كنند. خوانس��اري با 
اشاره به بند ۲ ماده 3 آيين نامه تشكيل و نحوه فعاليت هيات 
نمايندگان اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي ايران 
و اتاق هاي شهرستان ها كه به حضور ۲0 نماينده دولت در 
تركيب هيات نمايندگان اتاق تهران اشاره دارد، خواستار 

تسريع در معرفي اين نمايندگان شد.

مديرعامل شركت ملي صنايع مس ايران: 
ثبت ركورد توليد 300 هزار تن كاتد در شركت مس 

علي رستمي با اشاره به ثبت ركورد توليد 300 هزار تن كاتد 
در شركت مس، اعلام كرد: در راستاي تاكيدات مقام معظم 
رهبري در زمينه حمايت از توليد داخل 3 ميليارد دلار پروژه 
به شركت هاي زير مجموعه صندوق بازنشستگي شركت 
مس محول شده است. به گزارش مس پرس، علي رستمي 
مديرعامل شركت ملي صنايع مس ايران در دومين رويداد 
ميز تخصصي »ارتباط موثر بين صنايع كوچك و صنايع 
بزرگ اس��تان كرمان« كه با حضور مديران و مس��وولان 
اس��تان در تالار مركزي فرهنگ و هنر كرمان برگزار شد، 
گفت: باتوجه  به نام گذاري سال »مهار تورم و رشد توليد« 
از سوي مقام معظم رهبري بايد براي تقويت قدرت ساخت 

توسط بخش خصوصي تلاش بيشتري كنيم.
وي در ادامه افزود: شركت ملي صنايع مس ايران برنامه اي با 
سرمايه گذاري بالغ بر ۱۵ ميليارد دلاري تهيه و تدوين كرده 

است. پايه هاي اين برنامه به ميزان ذخاير مواد معدني مرتبط 
است. ش��ركت مس برنامه اي با سرمايه گذاري بالغ بر ۱۵ 
ميليارد دلاري تدوين كرده كه پايه هاي اين برنامه به ميزان 
ذخاير مواد معدني مرتبط است. ۱۹ ميليارد تن ماده معدني 
ثبت شده در اختيار داريم؛ به اين ترتيب براي بيش از ۲۵0 
سال آينده نيز ماده معدني موجود است.مديرعامل شركت 
ملي مس با اشاره به اينكه تنها 7 درصد از سرزمين تحت 
عمليات اكتشاف قرار گرفته است، عنوان كرد: ۱۹ ميليارد 
تن ماده معدني ثبت ش��ده در اختيار داريم؛ به اين ترتيب 
براي بيش از ۲۵0 سال آينده نيز ماده معدني موجود است.

رستمي با تأكيد براين كه با برنامه ريزي هاي صورت گرفته 
بايد بتوانيم ميزان ماده معدني را طي يك دوره ۵0 س��اله 
اس��تحصال كرده و براي ملت و كشور عزيزمان تبديل به 
ثروت كنيم، گفت: به اين ترتيب مي توانيم به زنجيره توليد 

كمك ك��رده و آن را افزايش دهي��م. وي ضمن يادآوري 
ثبت ركورد توليد 300 هزار تن كاتد در شركت مس براي 
نخستين بار، تأكيد كرد: هدف گذاري توليد ۱ ميليون تن 
كاتد توسط ش��ركت ملي صنايع مس ايران به طور قطع 
شدني است و ظرف ۵-4 سال آينده رخ مي دهد. مديرعامل 
شركت ملي مس خاطرنش��ان كرد: اين برنامه سال قبل 
قطعي شده و تمام پروژه هاي استان كرمان به پيمان رفته 
اس��ت. از همه پيمانكاران نيز خواسته ش��ده تا با سرعت 

بيشتري پروژه ها را اجرايي كنند.
دكتر رستمي با بيان اينكه تقريبا پيمان هاي ملي مس را به 
شركت هاي استان كرمان سپرده ايم، عنوان كرد: براي نمونه 
3 پروژه عظيم شركت ملي مس به شركت سرمايه گذاري 
مس سرچشمه محول شده است. همچنين ۲ پروژه تغليظ 
۹00 هزار تني را به ش��ركت نيپك كه در اس��تان كرمان 

است، واگذار كرده ايم. مديرعامل شركت ملي مس اعلام 
كرد: 3 ميليارد دلار پروژه شركت ملي صنايع مس ايران به 
شركت هاي زير مجموعه صندوق بازنشستگي مس واگذار 

گرديده است.
وي با تاكيد بر اينكه توانمندي صنعت ايران ثابت شده است، 
تصريح كرد: بر اساس هدف گذاري صورت گرفته بايد 70 
درصد وسايل و قطعات صنعتي مورد نياز شركت صنعتي 
مس ساخت داخل باش��ند؛ صنعت استان كرمان نشان 

مي دهد قابليت ساخت و تامين نياز داخل را دارد.
رستمي با اشاره به تشكيل كميته ساخت داخل در شركت 
مس و بررسي درخواست هاي خريد قطعات و تجهيزات 
از خارج كشور، عنوان كرد: در صورتي كه شرايط ساخت 
قطعات و تجهيزات مورد نظر در داخل فراهم باشد، اجازه 

خريد از خارج از كشور را به هيچ وجه نمي دهيم.
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خبرروز

پايان وضعيت اضطراري جهاني در مورد آبله ميمون
مديركل سازمان جهاني بهداشت از لغو وضعيت اضطراري جهاني در مورد ويروس آبله ميمون خبر داد. تدروس آدهانوم گبريسوس، 
مديركل سازمان جهاني بهداشت طي يك نشست خبري اعلام كرد كه وضعيت اضطراري جهاني در مورد ويروس آبله ميمون پايان 
يافته است. او گفت: ۸۷ هزار مورد ابتلا و ۱۴۰ مورد مرگ از ۱۱۱ كشور به دليل ويروس آبله ميمون به سازمان جهاني بهداشت 
گزارش شده است. موارد ابتلا به اين ويروس در سه ماه گذشته نسبت به سه ماه قبل آن ۹۰ درصد كمتر بوده است. گفتني است 
سازمان جهاني بهداشت در نشس��ت روز ۲۱ جولاي سال گذشته، شيوع ويروس آبله ميمون را يك وضعيت اضطراري جهاني 
اعلام كرده بود. وزارت بهداشت امريكا روز ۱۹ مه گذشته اعلام كرد ويروس آبله ميمون به ندرت در خارج از آفريقا ديده مي شود.

رويخطخبر ادامهازصفحهاول

زواياي پنهان 
كودك آزاري

به كجا مي تواند ش��كايت كند. از چه كس��ي 
مي توان��د كم��ك بخواه��د. باره��ا و باره��ا 
كارشناس��ان حوزه روانشناس��ي در مورد اين 
مساله كه استفاده ابزاري از كودكان در فضاي 
مجازي جرم تلقي مي ش��ود و مي تواند آينده 
آنها را ب��ا بحران مواجه كند هش��دار داده اند. 
البت��ه اين بي توجه��ي فقط مرب��وط به ايران 
و كش��ور ما و خانواده هاي ايراني نيس��ت، اما 
حداقل در بسياري از كشورها اين موارد از سوي 
فعالان حق��وق كودك پيگيري مي ش��ود و فرد 
خاطي تنها به اين دليل كه سرپرست كودك به 
شمار مي رود نمي تواند از زير بار مسووليت شانه 
خالي كند و قطعا مجازات مي ش��ود اما در ايران 

چنين اتفاقي رخ نمي دهد.
 يك پدر در نهايت پرست كودك است، او صلاح 
مي داند س��ال ها با خوران��دن داروهاي مختلف 
به ك��ودك و وادار كردن او به ح��ركات ژانگولر 
و ... از اي��ن راه امرار معاش كن��د، حتي ماجرا به 
كش��ورهاي خارجي هم مي كش��د و اين كودك 
وارد دنياي ديگري مي ش��ود كه البته خيلي زود 
در آن كش��ورها به دليل همين مسائل حمايت 
از حقوق و كودكان و ... پدر مجبور به بازگش��ت 
مي ش��ود و ماندن در آنجا را چندان هم به صلاح 
خود نمي داند. اما ح��الا زنگ خطر براي زندگي 
اين كودك به صدا در آمده طي روزهاي گذشته 
عكس ه��اي او در فضاي مجازي ي��ك بار ديگر 
منتش��ر مي ش��ود اما ديگر خب��ري از حركات 
نمايشي و توانايي هاي او نيس��ت، خبر تلخ تر از 
آن چيزي اس��ت كه ش��ايد در باور ما بگنجد. اما 
س��وال اينجاس��ت در حال حاضر دستگاه هاي 
مربوطه، مدعيان حقوق كودكان و نمايندگاني 
كه تصويب قانون حماي��ت از كودكان را در بوق 
و كرنا كردند، الان كجاي ماجراي پس��ر بچه اي 
كه مورد اس��تفاده پدر قرار گرفته و س��ال هاي 
كودكي اش از او دزديده شده قرار گرفته اند؟ اصلا 
كسي قرار است در اين باره كاري صورت دهد يا 
اين پسر بچه در نهايت با مرگ خود پرونده تمام 

اين مصيبت ها را مي بندد؟

رويداد

هر روز تعدادي از افراد در جاده هاي كش��ور جان خود را 
از دس��ت مي دهند، اين تلفات در روزهاي تعطيل هم 
بيشتر مي ش��ود، از نوروز گرفته تا تعطيلات عيد فطر، 
هر مناسبتي كه سبب ش��ود جاده ها شلوغ شوند آمار 
مرگ وميرها هم بالا مي رود، آن طوركه رسانه ها گزارش 
دادند سردار سيد كمال هاديانفر، رييس پليس راهنمايي 
و رانندگ��ي فراجا در آخرين روزهاي فروردين امس��ال 
درباره تلفات ج��اده اي گفت: »در ح��ال حاضر به ازاي 
هر ساعت تقريبا دو نفر يا به بيان دقيق تر ۱.۹ نفر جان 
خود را در تصادفات از دست مي دهند و ۲۰ تا ۲۵ نفر نيز 
مصدوم مي شوند.« دراين ميان كيفيت خودرو و جاده 
هميشه يكي از دلايل مرگ در تصادفات جاده اي است، 
مساله اي كه پليس بارها به آن اشاره كرده، مثلًا هاديانفر 
در همايش تجليل از خادمان سلامت نوروزي گفت: »در 
نوروز تصادفي رخ داد كه ۱۲ نفر فوتي داشت كه خودروي 
حامل دو خانواده در محور سيستان رخ به رخ باهم تصادف 
كردند. اگر عكس دو خودرو را ببينيد، تشخيص نمي دهيد 
كه چه نوع ماشيني است. خودرو بايد از جان سرنشين 
دفاع كند.« اما حالا سردار هاديانفر به مساله  ديگري درباره 
تلفات جاده اي اشاره كرده است، او گفته كه: »۴۳ درصد 
از فوتي هاي تصادفات، در بيمارس��تان ها جان خود را از 
دس��ت مي دهند و آن هم به اين دليل است كه برخي از 

بيمارستان ها به بخش »تروما« مجهز نيستند.«

     چرا پليس به سراغ بحث تلفات تصادفات
 در بيمارستان رفته است

دكتر محمودرضا پيروي، مدير گروه س��لامت در بلايا 
و فوريت هاي دانشگاه علوم پزشكي شيراز و همچنين 
رييس س��ابق اورژانس استان تهران و فارس در اين باره 
گفت: علي رغم برخي از كاس��تي هاي موجود در بخش 
بهداشت و درمان خدمات پزشكي در ايران در مقايسه 
با كشورهاي همتراز پيشرفته تر است. براي مثال پيوند 
اعضا، اعمال جراحي بسيار پيشرفته، رشد كم نظير در 

اكتش��اف و توليدات دارو، تربيت ه��زاران متخصص و 
فوق تخصص در رشته هاي مختلف پزشكي تنها گوشه 
كوچكي از پيشرفت هاي صورت گرفته در بخش بهداشت 
و درمان است. سال گذشته در همين ايام بود كه پليس 
در بحث حوادث ترافيكي و عوامل زمينه س��از انتقادات 
شديد خود را متوجه خودروسازان كرد و اينكه چرا اكنون 
سراغ بحث تلفات در بيمارستان ها رفته خود جاي سوال 
دارد. چنانچه بخواهيم به بحث شرح وظايف دستگاه ها 
بپردازيم اگر نقش و مسووليت پليس در اين زمينه بيشتر 
از خودروساز نباشد، يقينا كمتر نيست. چه خاصه وظايف 
دستگاه هايي مانند وزارت بهداشت مي بايست براي ورود 
به مباحث تخصصي از جمله مقوله بهبود جراحات ناشي 
از حوادث ترافيكي نگاهي كاملا علمي و تخصصي باشد.

     با خيل عظيمي از بدترين رانندگان
 روبرو هستيم

او مي افزايد: عدم توجه به عوامل زمينه ساز در پيشگيري و 
پرداختن به درمان خصوصا در بحث تروما نه تنها مشكلات 
را كاهش نخواهد داد بلك��ه روزبه روز بر پيچيدگي آنها 
خواهد افزود. برخي از عوارضي كه به دنبال تروماها مثل 
شكستگي قاعده جمجمه، پارگي هاي شديد ارگان هاي 
داخلي، جابه جاي قش��ر مخ و… به وجود مي آيد بعضا 
آنقدر ش��ديد اس��ت كه هيچگونه دخالت پزشكي در 
هيچ جاي دنيا براي فرد صدمه ديده موثر نيست. با كمال 
تاسف اين رويه كه به راحتي هر شخصي در هر موضوعي 
بدون علم و تخصص مربوطه اظهارنظر و دخالت مي كند 
كار صحيح و پسنديده اي نيست بالاخص اينكه از سوي 

برخي از مسوولان امر باشد.
دكتر پي��روي مي گويد: نبايد با پرداختن به يك يا چند 
عامل و سوق دادن همه نگاه ها به سوي آنها بقيه عوامل 
حوادث ترافيكي و تلفات جاني را كه خس��ارات عظيم 
مستقيم و غير مستقيم وارد شده از اين باب به كشور و 
مردم را باعث مي شوند، ناديده گرفت و در هياهوي ايجاد 

شده برخي از اصلي ترين عوامل را به ورطه فراموشي يا 
كم توجهي سپرد و از زير بار مسووليت در ساير حوزه ها 
شانه خالي كرد. خودرو و جاده ايمن شروط لازم هستند 
اما به هيچ وجه شرايط كافي نيستند، در حوادث ترافيكي 
مثل هر معلول ديگري مي بايست به تمام علت ها خصوصا 
اساسي ترين آنها توجه كرد. يكي از اصلي ترين و مهم ترين 
علت ها عدم آموزش صحيح، بدون شبيه سازي خطرات 
و آگاه كردن رانندگان قبل از اعطاي گواهينامه به منظور 
پيشگيري از بروز حادثه است كه معمولا مغفول مانده و به 
آن توجهي نمي شود!؟ در خوش بينانه ترين وضعيت و در 
بهترين خودروها و با بهرمندي از جاده هاي ايمن همگي 
ما با خيل عظيمي از بدترين رانندگاني روبرو هستيم كه 
محصول عدم آموزش صحيح و آگاه سازي آنان از ميزان 
خطراتي است كه در هنگام رانندگي با آنها مواجه هستند، 

با آنها چه خواهيم كرد؟

     عدم درك قابل لمس از حوادث رانندگي
او مي افزايد: مسلما هيچ فردي از طبقه دهم يك ساختمان 
به پايين نخواهد پريد چون خطر پيش رو برايش ملموس 
است. اما رانندگان ما نسبت به خطرات پيش روي شان 
آگاهي كافي و درك قابل لمسي قبل از بروز حادثه ندارند. 
لذا بدون توجه به آموزش كافي، شبيه سازي خطرات و 
نحوه صحيح استفاده از وسيله نقليه، بسياري از رانندگان 
حتي در ايمن ترين خودروها و بهترين جاده ها، خودشان 
و ديگران را به كشتن خواهند داد!! براي يك متقاضي در 
كش��ورهاي كم تلفات روند دريافت گواهينامه ممكن 
است تا چندين سال به طول بينجامد يا حتي افرادي بعد 
از طي اين مدت به هيچ وجه موفق به دريافت گواهينامه 
نشوند، اما نهايتا راننده اي موفق به دريافت مجوز مي شود 
كه كل اين مراحل را گذرانده و مهارت هاي لازم را كسب 
كرده باشد. آيا رانندگان ما در مراحل اخذ گواهينامه اين 
مهارت ها و اطلاعات ملموس را با شبيه سازي خطرات 

كسب مي كنند!؟

مسووليت پليس در مرگ و مير تصادفات بيشتر از خودروساز نباشد كمتر نيست

معاون درمان وزارت بهداشت با بيان اينكه اكنون يك 
ماه اس��ت كه پايلوت طرح سلامت بخش در سه استان 
كشور در حال اجراست، گفت: بايد توجه كرد كه اين طرح 
هم سطح تخصصي و هم سطح فوق تخصصي را شامل 
مي شود. دكتر س��عيد كريمي درباره آخرين وضعيت 
اجراي طرح سلامت بخش، افزود: طرح سلامت بخش 
در سه استان بوشهر، كردستان و خراسان جنوبي در حال 
پايلوت است. بر اساس اين طرح خدمات درماني ضروري و 
بيمه اي كه از مسير ارجاع به بيمارستان ارجاع مي شوند، 
به صورت رايگان به بيمار ارايه مي شوند. به اين معنا كه 
پزشك خانواده بيمار را ويزيت كرده و او را ارجاع داده و 
اگر كار به بستري بكشد، بستري بيماران با اين شرايط به 
صورت رايگان انجام مي شود و ۱۰ درصد يا پنج درصد 
فرانشيز از بيمار دريافت نمي شود، بلكه از منابع دولتي 
جبران مي شود كه بيمار پرداخت از جيبي براي درمان 
نداشته باش��د. او اظهار داش��ت: هدف از پايلوت طرح 
سلامت بخش برآورده هزينه اي آن بود. به نظر نمي رسد 
كه هزينه هاي اين طرح غيرقابل پرداخت باش��د، اما از 
آنجايي كه كاري است كه قرار است در كل كشور انجام 
شود و بهتر بود از ابتدا مورد ارزيابي قرار گيرد، آن را در سه 
استان پايلوت كرديم. بعد از چند ماه نتايج و بار مالي طرح 

را بررسي مي كنيم و در صورتي كه با منابع مان همخواني 
داش��ته باشد، بر اساس تدابير و دس��تورات بالادستي، 
احتمالا گسترش مي يابد. كريمي با بيان اينكه اكنون 
يك ماه است كه پايلوت اين طرح در سه استان كشور در 
حال اجراست، گفت: اجراي كشوري اين طرح به اينكه 
چقدر پزشكي خانواده در كشور پا بگيرد، بستگي دارد. به 
هر حال همزمان با اجرا و گسترش پزشكي خانواده، اين 
طرح در حال اجراست و اينطور نيست كه برآورد هزينه اي 
الان، با دو ماه آينده برابر باشد. زيرا هر چه پزشك خانواده 
توسعه يابد، ارجاع هم به همان ميزان افزايش مي يابد. 
با اين حال منابع مالي اين طرح آنقدرها زياد نيست كه 
بگوييم بار زياد مالي وارد مي كند. او تاكيد كرد: حال بعد 
از اتمام پايلوت طرح سلامت بخش در اين سه استان و 
بررسي نتايج، درباره وضعيت اجراي آن تصميم گيري 
مي كنيم. بايد توجه كرد كه اين طرح هم سطح تخصصي 
و هم س��طح فوق تخصصي را شامل مي شود؛ به طوري 
كه اگ��ر بيماري از مس��ير نظام ارجاع به بيمارس��تان 
مراجعه كند، حتما در اين سه استان خدمات ضروري 
و بيمه اي شان اعم از تخصصي و فوق تخصصي رايگان 
مي شود. اعتبار اين طرح نيز در صورت كشوري شدن، بر 

اساس جداول بودجه اي كشوري مشخص خواهد شد.

 شرط رايگان شدن خدمات بستري
 تخصصي و فوق تخصصي

 معاون حج و عمره مركز پزشكي حج و زيارت جمعيت 
هلال احمر به زائران حج توصيه كرد كه حداكثر ۱۰ 
روز پيش از اعزام واكسن مننژيت خود را تزريق كنند. 
طاهر درودي معاون حج و عمره مركز پزش��كي حج 
و زيارت جمعيت هلال احمر گفت: تزريق واكس��ن 
مننژيت زائران حج ۱۴۰۲ از يك هفته قبل آغاز شده 
است و زائران براي تزريق واكسن بايد به مراكز هلال 
احمر مراجعه كنند. معاون حج و عمره مركز پزشكي 
حج و زي��ارت درباره آخرين فرصت تزريق واكس��ن 
مننژيت زائران توضيح داد: زائران مي توانند از هم اكنون 
براي تزريق واكسن مراجعه كنند ولي حداكثر زماني 
كه بايد اين واكسن تزريق ش��ود ۱۰ روز قبل از اعزام 
كاروان آنها است. بر اساس گزارش پايگاه اطلاع رساني 

جمعيت هلال احمر، وي درباره آخرين وضعيت انجام 
معاينات پيش از اعزام نيز خاطرنش��ان كرد: در حال 
حاضر فقط معاينات يك درصد زائران انجام نش��ده و 
۹۹ درصد معاينات خود را انجام داده اند ولي با توجه 
به اينكه ممكن است كاروان هاي جديدي اضافه شوند 
ممكن است اين آمار در روزهاي آتي دچار تغيير شود.

فرصت زائران حج براي تزريق واكسن مننژيت 

روز جهاني پرستار فرصتي دوباره براي مرور خواسته های آنها و بي توجهي مسوولان

17 هزار مدافع سلامت در زمان كرونا همچنان بلاتكليفند

گليماندگار|
 روز جهاني پرستار فرصتي دوباره است تا 
مروري شود بر آنچه مسوولان براي بهبود 
وضعيت پرستاران انجام داده اند وآنچه در مرحله شعار و 
وعده باقي مانده است. البته در ايران روز پرستار مصادف 
با روز تولد حضرت زينب)س( است اما روز جهاني پرستار 
هر ساله در ۱۲ ماه مه  در دنيا گرامي داشته مي شود. اين 
فرصت خوبي است كه به جاي سالي يك بار حرف زدن 
از اين قشر تلاشگر و از جان گذشته سالي دو بار در مورد 
وضعيتي كه دارند بحث و گفت وگو شود. وضعيتي كه به 
گواه بسياري از فعالان اين حوزه طي سه سال گذشته در 
بدترين ش��رايط بوده و در اين ميان دولت تنها كاري كه 
انجام داده شعار دادن است و بس! هيچ كدام از خواسته هاي 
پرستاران به گفته بسياري از آنها به صورت ملموس اجرا 
نشده است. هيچ كدام از وعده هايي كه به آنها داده شده به 
مرحله اجرا در نيامده، تمامي شعارهايي كه داده شده فقط 
براي دلخوش كردن آنها بوده و كسي اجراي ملموس اين 
شعارها و قوانين را نديده است. بر اساس آمارها بيشترين 
نرخ مهاجرت پرستاران از كشور طي سال گذشته صورت 
گرفته است. بيشترين نرخ مهاجرت در حالي صورت گرفته 
كه در شرايط عادي كشور با كمبود ۱۰۰ هزار پرستار در 
مراكز درماني مواجه است. بيشترين نرخ مهاجرت طي 
سه سال گذشته در حالي صورت گرفته كه بارها و بارها 
پرستاران براي اجرايي شدن قانون تعرفه گذاري خدمات 
پرستاري به مسوولان حوزه بهداشت و درمان نامه نوشتند، 
درخواس��ت دادند و ... اما در نهايت اين قانون به ش��كلی 
اجرايي ش��د كه البته دولت و وزارت بهداش��ت و درمان 
مي خواستند نه آنگونه كه پرستاران انتظار آن را داشتند 
و البته اجرايي شدن اين قانون هم به اندازه ای دست و پا 
شكسته و پر اشكال بود كه بس��ياري از پرستاران حتي 

اجرايي شدن آن را احساس نكردند.

     عدم اجراي وعده ها و دلزدگي پرستاران
محمد ش��ريفي مقدم، دبيركل خانه پرستار نيز در اين 
باره به »تعادل« مي گويد: متاس��فانه سال هاست كه به 
ما ثابت شده آنچه به جايي نرس��د فرياد است. مسائل و 

مش��كلات پرس��تاران مربوط به امروز ديگر و يك سال 
پيش نيست، سال هاست كه پرس��تاران در شرايط بد و 
طاقت فرسا مشغول به كار هستند، سال هاست كه ما به 
دنبال احقاق حقوق پرستاران هستيم و هر بار اين دولت ها 
هس��تند كه با دادن وعده هاي بي پشتوانه اجرايي شدن 
قوانين به تصويب رسيده را هم ناديده مي گيرند. تمام اين 
اتفاقات دلزدگي جامعه پرس��تاري را به همراه دارد. چرا 
وزارت بهداشت زماني كه به خدمات پرستاران در دوران 
كرونا نياز داش��ت وعده استخدام كردن آنها را داد ولي به 
محض فروكش كردن ميزان درگيري افراد با اين بيماري 
تمامي پرستاراني كه در اين دوران از جان مايه گذاشته 
بودند تعديل نيرو شدند. او مي افزايد: چنين رفتارهايي 
در كدام كشور انجام شده است. چرا وقتي پاي پرستاران 
و حق و حقوق آنها به ميان مي آيد، وزارت بهداشت و ديگر 
مسوولان سكوت مي كنند و تنها اگر حرفي هم به ميان 
مي آيد در حد وعده هايي است كه هيچ ضمانت اجرايي 
ندارند. ما سال هاست با كمبود پرستار به نسبت تخت هاي 
بيمارستاني مواجه هستيم، اما حالا نه تنها اين كمبودها 
ناديده گرفته مي شود كه شرايط بيشتر شدن ميزان آن 
هم فراهم شده و طي دو سال گذشته شاهد مهاجرت خيل 

عظيمي از پرستاران بوده ايم.

     بيماران بيش از همه ضرر مي كنند
دبيركل خانه پرس��تار در بخش ديگري از سخنان خود 
مي گويد: وقتي تعداد پرستاران در بيمارستان ها كم باشد، 
وقتي پرستار به دليل عدم فراهم آوردن شرايط رفاه نسبي 
در داخل كشور براي او دست به مهاجرت مي زند، وقتي 
پرس��تاران حاضر در بيمارستان ها هر روز درگير مسائل 
معيشتي خود باشند و خلاصه اينكه وقتي جامعه پرستاري 
نتواند با فراغ بال و ذهن باز بر بالين بيمار حاضر ش��ود آن 
كساني كه در اين بين ممكن است بيشترين آسيب را ببيند 
بيماران هستند. چطور انتظار داريم پرستاري كه به دليل 
مشكلاتي معيشتي مجبور به كار در دو يا سه شيفت پي 
در پي است بتواند به اندازه شيفت اول توانايي رسيدگي به 
بيماران را داشته باشد. چطور مي توانيم انتظار داشته باشيم 
در بيمارستاني كه نسبت پرستار به تخت بيمارستاني در 

حد استاندارد نيست خدمات به موقع و درست به بيماران 
ارايه شود. تمام اين مشكلات در نهايت جان بيماران را به 

خطر مي اندازد. 

     لزوم اجراي ملموس قانون
معاون توس��عه و مديريت منابع سازمان نظام پرستاري 
ضمن تشريح مش��كلات فعلي جامعه پرستاري، گفت: 
معتقديم قانون و آيين نامه ها خوب تدوين ش��ده است 
اما بايد ملموس اجرا ش��وند. حميدرضا عزيزي با اشاره 
به شعار امسال روز جهاني پرستار مبني بر » پرستار ما، 
آينده ما« با بيان اينكه موضوعات معيشتي و استخدامي 
دو مشكل عمده پرستاران است، به ايسنا گفت: درخصوص 
تعرفه گذاري خدمات پرس��تاري بر اس��اس پايش ها و 
مانيتورينگ دانشگاه هاي علوم پزشكي در هفته گذشته 
متوج��ه ش��ديم در اين زمين��ه دانش��گاه ها رفتارهاي 
متفاوتي داشتند به اين معنا كه در برخي نقاط اين مبلغ 
علي الحسابي كه روز پرستار پرداخت شد را فقط يك بار 
پرداخت كردند يا برخي دانشگاه ها ۴ يا ۵ پرداخت داشتند 
كه در نهايت ميانگين كشوري همان دو پرداخت در سال 
گذش��ته بود كه حتي در رقم هاي پرداختي هم تفاوت 
مشاهده مي شد. اين موضوع در كنار ساير معوقات مانند 
كارانه روتيني كه پرستاران قبلا دريافت مي كردند، قرار 
گرفت . او با اشاره به اينكه در محاسبه مبالغ تعرفه گذاري 
خدمات پرستاري بدسليقگي اتفاق افتاده است، اظهار 
كرد: در زمينه كارانه هاي پرستاري هم كل كشور تقريبا به 
شكل ميانگين ۷ تا ۸ ماه تاخير در پرداخت دارد. اينكه يك 
پرستار با سختي و مشقت تا يكسال كارانه دريافت نكرده 

باشد اصلا درست نيست.

    اين پرداخت ها
 تامين كننده معيشت پرستاران نيست

او ادامه داد: در برخي مراكز شاهد انتقاد پرستاران بوديم 
چراكه اصل حقوق، مزايا و مس��ائل معيش��تي، كارانه و 
تعرفه به نحوه مناس��بي پرداخت نشده است و دريافتي 
آنها تامين كننده معيشت آنها نيست كه يا سبب افزايش 
تعداد شيفت هاي كاري يا س��بب كار در مشاغل دوم و 

سوم مي شود و در نهايت سبب كاهش كيفيت خدمات 
مي شود. سال قبل با نمايندگان مجلس شوراي اسلامي 
وارد مذاكره شديم تا فوق العاده خاص پرستاران پرداخت 
شود ولي متاسفانه اين هدف محقق نشد. عزيزي بيان كرد: 
اسفندماه سال ۱۴۰۱ در دبيرخانه شوراي عالي بيمه يك 
 K كار جمعي صورت گرفت تا ش��اهد رشد ۳۰ درصدي
پرستاري باشيم. از نظر تئوري اين اتفاق مهمي است اما 
اينكه در اجرا و در عمل همكاران ما شاهد تغييري نيستند 
سبب ناراحتي شده است. معتقديم قانون و آيين نامه ها 

خوب تدوين شده است اما بايد ملموس اجرا شود. 

     عايدي پرستاران با آنچه در قانون آمده 
متفاوت است

او افزود: سال قبل بايد حدود ۱۲ هزار ميليارد تومان از محل 
تعرفه گذاري پرستاري بين همكاران توزيع مي شد كه ۵.۲ 
هزار ميليارد تومان را مجلس شوراي اسلامي تخصيص 
داده بود اما ۳.۴ هزار ميليارد تومان به سازمان هاي بيمه گر 
تخصيص يافت كه بخش عمده آن به دانشگاه هاي علوم 
پزش��كي پرداخت ش��د كه در اين ميان نيز بيمه تامين 
اجتماعي از دو سازمان بيمه گر پايه ديگر عقب تر قرار دارد 
و همراهي لازم را نداشته است . وقتي هم قانون وجود دارد 
و هم بخش��ي از بودجه تخصيص داده شده، چرا عايدي 

پرس��تاران با اين مبالغ متفاوت اس��ت؟ معاون توسعه و 
مديريت منابع س��ازمان نظام پرستاري معتقد است كه 
»بخش��ي از پول هاي تعرفه گذاري خدمات پرس��تاري 
صرف جبران عقب افتادگي هاي مراكز درماني همچون 
تجهيزات، پش��تيباني، تداركات و... ش��د« و گفت: اين 
موضوع با هيچ  منطقي سازگار نيست  و لازم است وزارت 
بهداش��ت در اين خصوص پاسخگو باشد. او درخصوص 
افزايش بسته هاي خدمات پرستاري، بيان كرد: يكي از 
مشكلات در پايلوت اوليه تعرفه گذاري خدمات پرستاري 
اين بود كه برخي همكاران به درستي ديده نشده بودند و 
افزايش بسته ها سبب شد بخش هاي مغفول مانده به دقت 

ديده شود و مي تواند بيشتر به تحقق عدالت كمك كند.

    تكليف 17 هزار مدافع سلامت 
در بزنگاه كرونا معلوم نيست

معاون توسعه و مديريت منابع سازمان نظام پرستاري 
با تاكيد مجدد بر معضل كمبود پرستار، تصريح كرد: 
همه ما به مشكلات كش��ور و اقتصاد مقاومتي واقف 
هستيم، اما نه تنها هنوز استخدامي صورت نگرفته 
اس��ت بلكه حتي آن ۱۷ هزارنفر مدافع سلامتي كه 
در بزنگاه كرونا ايستادگي كردند را هم جذب نكردند. 
الان يك دلي��ل ايجاد بحران در ح��وزه كمبود نيرو 

همين عدم استخدام پرستاران است. در اين زمينه بايد 
افتتاح  كلان پروژه هاي درماني و افزايش تخت هاي 
بيمارس��تاني، مرخصي هاي زايمان، بازنشستگي و 

همچنين مهاجرت را نيز در نظر گرفت.

    افت محسوس
 نسبت پرستار به تخت بيمارستاني

عزيزي با اش��اره به آمار درخواس��ت صدور گواهي 
مهاجرت در سال گذش��ته، افزود: طبق آمار وزارت 
بهداشت سالانه بين ۶۰۰۰ تا ۱۰ هزار نفر بازنشسته 
پرستاري داريم و برخي ديگر از همكاران نيز به دليل 
مشكلات معيشتي شغل پرستاري را كنار گذاشتند. 
اين عوامل سبب افت نسبت پرستار به تخت شده است 
و حتي در برخي بيمارستان هاي تهران نسبت پرستار 
به تخت كمتر از يك شده است. اين امر سبب تحميل 
اضافه كار به پرس��تاران مي ش��ود؛ اضافه كاري كه 
ساعتي ۲۰ يا ۳۰ هزارتومان با آنها محاسبه مي شود، 
اما آيا اين مبلغ مي تواند سبب ايجاد انگيزه در پرستار 
شود؟ پرستار مجبور به برداشتن اضافه كار با حجم كار 
بالا است كه سبب آسيب روحي و جسمي مي شود. 
بنابراين در اين شرايط به لحاظ تعداد نيروي انساني 

وضعيت مناسب نيست.
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